
ایدز و اطلاع رسانی شفاف به جامعه
سیدحسن موسوی چلک

در فضای مه آلود رسانه ای و نبود اطلاعات شفاف، به موازات بالارفتن 
ناآرامی و ترس ممکن است اعتماد عمومی مردم نسبت به برنامه های 

پیشگیرانه نظام سلامت کشور نیز کاهش یابد.
رویکرد تاخیر در اطلاع رسانی مسئولان در خصوص بیماری ایدز در 
روستای چنارمحمودی، زمینه ساز کاهش اعتماد اجتماعی به نهادهای 
رسمی می شود. باید بپذیریم اگر آنچه منتشر شده واقعی باشد، نباید 
انتظار داشــت که مردم بی تفاوت باشند و نوع رفتار مسئولان امر در 
مواجهه با این مساله در ادامه می تواند نوع واکنش مردم را تعیین کند 
و بدون شک این شرایط آثار اجتماعی و روانی برای مردم این روستا 

و استان و حتی کل کشور به دنبال خواهد داشت.
عدم اطلاع رســانی دقیق مســئولان به موازات نبود شــناخت کافی 
در خصــوص این بیماری، ترس و دلهره بیشــتری را در بطن جامعه 
ایجاد کرده است؛ معمولا جهل نسبت به یک موضوع خاص از جمله 
بیماری هــای لاعلاج مانند ایدز که تنها قابل کنترل اســت و درمان 
قطعی ندارد، فشارهای روحی زیادی به بیماران و اطرافیان آنها وارد 
می کند و حتی نقش های اجتماعی مردم را تحت شعاع قرار می دهد 
و در شرایط حاضر با این نوع ابتلا و فضایی که ایجاد شده، به مراتب 
پیامدهای منفی آن نیز بیشتر خواهد شد.وزارت بهداشت و درمان با 
همکاری رسانه های رسمی کشور باید به محض انتشار این خبر نسبت 
به آن واکنش نشان می داد و ذهن جامعه را با انتشار اطلاعات درست 
و شــفاف آرام می کرد، نه  اینکه پس از مواجه شــدن با حجم بسیار 
بالایی از اخبار منتشــر شده در فضای مجازی در حالی که کار از کار 
گذشته است، آن زمان وزیر بهداشت به  این اخبار واکنش نشان دهد 
و از عملکرد مجموعه خود در این رابطه دفاع کند.درســت است که 
اگر احتیاط لازم توســط فرد مبتلا به عفونت اچ.آی.وی و افرادی که 
با آنها ارتباط دارند یا مکان هایی که خدمات می دهند، وجود داشــته 
باشــد با ایدز هم می توان زندگی کرد، اما وقتی در نبود اطلاع رسانی 
دقیق و شفاف و جهل مردم نسبت به این بیماری، تنها بر روی انتقال 
آن از طریق مسائل جنسی محافظت نشده یا استفاده از سرنگ  آلوده 
مشترک متمرکز می شود، آن زمان است که جامعه یک برچسب غلط 

به مردم این منطقه می زند.
به هر میزان از اطلاع رســانی رسمی و درســت فاصله بگیریم، مردم 
این منطقه و کل کشــور بار روانی مخرب تری متحمل می شوند که 
ماندگاری این برچسب بیشتر خواهد شد. با توجه به اینکه این موضوع 
اینگونه منعکس شده بود که به دلیل تست قندخون این اتفاق افتاده 
اســت، طبیعتا با ایجاد حساســیت بیشــتر در جامعه، این اتفاق به 
بحرانی برای مردم این منطقه تبدیل شده و باید سریع تر و به درستی 
اطلاع رســانی و اقدامات روانی روی ذهن مردم روســتا انجام شــود 
که البته کار راحتی نیســت؛ وزارت بهداشت می توانست در مقطعی 
اطلاعاتی در زمینه راه های انتقال این بیماری و چگونگی مدیریت آن 

منعکس کند ولی متاسفانه این کار انجام نشد.
اگر مردم حتی به اشــتباه این احساس را داشته باشند که مسئولان 
قصد لاپوشانی در این رابطه را دارند، به کاهش اعتماد مردمی منجر 
خواهد شد و نه فقط مردم آن روستا، بلکه کل کشور و افکارعمومی و 
حتی بیرون از کشور نیز تحت تاثیر این موضوع قرار خواهند گرفت.

باید از مردم این روســتا چه مبتلایان به ایدز و چه کسانی که مبتلا 
نیســتند، دلجویی و حمایت شود و برای بازتوانی و افزایش تاب آوری 
اجتماعی آنها اقدامات لازم صورت گیرد تا اســترس ها و فشــارهای 
روانی وارده  کاهش پیدا کند. این فشارها از این بابت بیشتر است که 
مردم این روســتا اطلاعات دقیقی ندارند که چه اتفاقی افتاده است و 
این مساله، هراس زیادی در میان مردم ایجاد کرده. باید احتیاط ها و 
اطلاعات لازم به مبتلایان به این بیماری در این روستا ارائه شود که با 
روحیه و ذهنی آرام، ضمن پذیرش ماهیت و نوع این بیماری، خدمات 

مشاوره ای، مددکاری و درمانی لازم را دریافت کنند.
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4 صفحه

حمایت از نمایشگاه کتاب به تقویت فرهنگ 
جامعه کمک می کند

 هیچکس بیش تر از ایران
 از صلح در منطقه سود نمی برد

صفحه3

نگاه روز

فراز و فرودهای تولید خودروهای سواری

امیــر ناظمی معاون وزیر ارتباطــات گفت: روزانه 
بیش از ۵ صفحه جعلی بانکی )فیشــینگ( توسط 
کلاهبرداران ایجاد می شود و کاربران دارای سواد 

دیجیتالی کم، بیشتر در معرض خطر هستند.
ناظمی در اینستاگرام نوشت: فیشینگ، سایت ها و 
صفحه های اینترنتی جعلی هستند که سعی می 
کنند از طریق فریــب کاربران اطلاعات مربوط به 
نــام کاربری، گذرواژه یا اطلاعات کارت بانکی آنها 
را به دست آورند. از این طریق کاربرانی که دارای 
سواد دیجیتالی کمتری هســتند و یا از ابزارهای 
به روز نشــده استفاده می کنند، بیشتر در معرض 
خطر هستند و اطلاعات آنها مورد سوءاستفاده قرار 

می گیرد.
وی گفت: برای مقابله با فیشینگ راه های مختلفی 
وجــود دارد که از جمله آنهــا می توان به افزایش 
دانش کاربران، پایش مداوم بانک ها برای شناسایی 

صفحات جعلی و راه حل هــای فنی مانند نصب 
فایروال ها اشاره کرد.

وی گفت: فیشــینگ یک چالش جهانی است به 
همیــن دلیل نیز ابزارهای جهانی در این خصوص 

طراحی شده است.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران خاطرنشان 
کرد: اگر چه مأموریت ســازمان فناوری اطلاعات 
به صورت مســتقیم شناســایی و مسدودســازی 
این صفحات نیســت و این امــر در حیطه وظایف 
پلیس فتا و بانک ها است اما بیشترین شناسایی و 
مسدودسازی صفحات جعلی درگاه های بانکی را 

ما در مرکز ماهر انجام داده ایم.
وی با بیان اینکه در ۶ ماه نخســت امســال ۸۵۷ 
سایت فیشینگ شناسایی و مسدودسازی شده اند، 
ادامه داد: این به معنی آن است که روزانه بیش از 
۵ صفحه جعلی بانکی توســط کلاهبرداران ایجاد 

می شود.
معاون وزیر ارتباطات تصریح کرد: در مجموع کمتر 
از ۱۰ مــورد )حدود یک درصــد( از این موارد در 
شــبکه های اجتماعی توسط کاربران هشدار داده 
می شود و با ۹۹ درصد دیگر به صورت فنی مقابله 

صورت می گیرد.
وی گفــت: ۹۵ درصــد از این مــوارد را از طریق 
همکاری بین المللی با مراکــز ) CERT(   دنیا 
انجام می دهیم. به صورت متقابل هم مراکز مشابه 
مرکز ماهر در کشــورهای دیگر پس از شناسایی 
این درگاه های جعلی آن را به ما اطلاع می دهند. 
در حقیقت صیانت از حقوق کاربران بر پایه قواعد 

جهانی است و از مبداء مسدود می شود.
ناظمی ادامه داد: اگر چه شــاید بســیاری ترجیح 
می دهند تا روز به روز بر کنترل بیشــتر اینترنت 
مــردم بیفزایند و این امر را بــه بهانه محافظت از 

مــردم و صیانت از اطلاعــات آنها انجام می دهند 
اما واقعیت آن اســت که اصلی ترین راه مقابله با 
چالش های جهانی، استفاده از قواعد جهانی است. 
بر این اساس همکاری بین المللی نه تنها پایدارتر 
است، بلکه ریسک تعرض به حقوق مردم را کاهش 

می دهد.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران خاطرنشان 
کرد: در عصــر فناوری به همان دلیلی که فناوری 
جهانی اســت، اتکا به شــیوه هــا و قواعد جهانی 
نیز یک راه حل است. شــاید گاهی باید این نگاه 

منفی به همکاری بیــن المللی را کنار بگذاریم تا 
بتوانیم منافع همکاری جهانی را ببینیم. در مورد 
چالش های جهانی، راه حل های جهانی کارآمدتر 
از کنترل شــدید در کاربری مردم است که گاهی 
پشــت ســر واژه های درســتی مانند شبکه ملی 

اطلاعات پنهان می شود.
وی گفت: شبکه ملی اطلاعات ضروری و مهم است 
امــا حداقل این را خوب مــی دانیم که کاربردش 

مقابله با فیشینگ نیست.

 گزارش
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کیتکونیوز  هفتگی  نظرسنجی 
تحلیلگــران  داد  نشــان 
باورند  ایــن  بر   وال اســتریت 
کــه با وجــود برتری نســبی 
 فروشــندگان، قیمت طلا روند 
حرکت چندانی نخواهد  داشت 
امــا ســرمایه گذاران همچنان 
نســبت به بالا رفتــن  قیمت 
طلا در کوتاه مدت خوش بین 

هستند . 
به گزارش ایســنا، بیل باروچ، 
رییــس شــرکت "بلــو لاین 
 فیوچرز" بــه کیتکونیوز گفت:  
 طلا برای یافتن جهت  حرکت 
مشخص به مشــکل برخورده 
زیرا سرمایه گذاران  در بازارهای 
مالــی بین ریســک پذیری و 

ریسک گریزی  گیر افتاده اند . 
وی خاطرنشــان کــرد که در 
پایین تر  قیمت هــای  روی  به 
 باز اســت اما این فلز ارزشمند 
حمایــت در پایین مرز   ۱۵۰۰ 
دلار را حفظ کرده و وی نسبت 
به روند قیمت  طــلا در کوتاه 

تا حــدودی خوش بین  مدت، 
است . 

از  کیتکونیوز  نظرســنجی  در 
تحلیلگران وال اســتریت،   ۱۴ 
نفر شــرکت کردند که از میان 
آن ها هفت نفر یــا ۵۰  درصد 
کاهــش قیمــت و دو نفــر یا 
افزایــش قیمت  را  ۱۴ درصد 
همچنین  کردنــد.  پیش بینی 
پنج نفر یــا ۳۶ درصد نظری 

 نداشتند . 
از  کیتکونیوز  نظرســنجی  در 
سرمایه گذاران ۸۷۶ نفر  شرکت 
کردند کــه از میان آن ها ۴۹۰ 
نفر یا ۵۶ درصد  افزایش قیمت 
طلا و ۲۱۴ نفــر یا ۲۴ درصد 
کاهش قیمت  طلا را پیش بینی 
کردند و ۱۷۲ نفر یا ۲۰ درصد 

هم  نظری نداشتند . 
بــرای هفتــه گذشــته اکثر 
و  وال اســتریت  تحلیلگــران 
روند  به  نسبت   سرمایه گذاران 
افزایشی قیمت طلا  خوش بین 
بودند. هر اونس طلا روز جمعه 
در بازار  معامــلات آتی آمریکا 

چهار دلار و ۲۰ ســنت معادل 
۰.۳  درصد کاهــش پیدا کرد 
و در ۱۴۹۴ دلار و ۱۰ ســنت 
 بســته شــد و برای کل هفته 
حدود ۰.۴ درصد افزایش ثبت 

 کرد . 
پیش بینی  درســتی  درصــد 
از  وال اســتریت  تحلیلگــران 
جاری  میلادی  ابتدای  ســال 
تاکنون ۵۴ درصد و درســتی 
   ۵۱ سرمایه گذاران   پیش بینی 

 درصد بوده است . 
آدریان دی، مدیرعامل شرکت 
آدریان  دی  دارایــی  مدیریت 
گفــت: وی به طــلا در کوتاه 
مدت خوش بین است اما  انتظار 
دارد این فلز ارزشــمند رشــد 

قیمت چشمگیری پیدا  کند . 
احساســات  اگرچــه 
ســرمایه گذاران در بازارهــای 
مالی بهبود  پیدا کرده است اما 
همچنان ابهامات زیادی در بازار 
موج  می زند  . با وجود تحولات 
مثبت پیرامــون توافق تجاری 
 آمریــکا و چین و بریگزیت که 

هر دو برای طلا منفی  بوده اند، 
هیچ کــدام از ایــن دو توافق 
نهایی نشده اند.  بریگزیت باید از 
سوی پارلمان انگلیس تصویب 
شود.  هم چنین ابهامات دیگری 
وجود دارند که برای طلا مثبت 
 هستند که روند سیاست پولی 
در سراسر جهان یکی از  موارد 

مذکور است . 
از نظر بســیاری از تحلیلگران 
بریگزیت  سیاســتمداران  رای 
انگلیســی در تعطیــلات آخر 
هفته، رویداد  مهمی برای طلا 
خواهد بود  . کالین سیژینسکی، 
 استراتژیســت ارشــد بازار در 
   SIAشرکت مدیریت سرمایه
 دربــاره روند قیمــت طلا نظر 
خنثی داشت و اظهار کرد  که 
طلا با توجه بــه تحولاتی که 
در هفته جــاری روی  خواهد 
قابل  داد، ممکن است حرکت 
توجهی پیدا کند. اگر  پارلمان 
انگلیــس توافــق بریگزیت را 
تصویــب کنــد، قیمــت  طلا 
کاهش پیدا خواهد کرد و اگر 

این پیمان رد شود و  بریگزیت 
دوبــاره به تاخیــر بیفتد، طلا 

ثابت خواهد ماند . 
افشــین نوابی، مدیر معاملات 
اس ســوییس  ام کی  گــروه 
 معتقد است حتی اگر پارلمان 
انگلیــس توافــق بریگزیت را 
وحشت  احســاس  کند،   امضا 
این زودی  به  ســرمایه گذاران 
 برطرف نخواهد شد زیرا هنوز 
بی شــماری  درباره  ابهامــات 
وضعیــت اقتصاد انگلیس پس 
از خروج این کشور  از اتحادیه 
اروپــا وجود دارد و بســیاری 
از ایــن ابهامــات  بــه کابوس 
ســرمایه گذاران تبدیل شــده 
است  . وی گفت:  نسبت به طلا 
در کوتاه مدت نظر خنثی دارم 
اما همچنان  معتقدم این فلز از 
پتانسیل صعود به قیمت بالاتر 

 برخوردار است . 

نظرسنجی کیتکونیوز نشان داد

بازار طلا منتظر هجوم فروشندگان  
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شمس افرازی زاده عضو شــورای مرکزی حزب اراده 
ملت ایــران از  تصمیم این حزب بــرای برگزاری دو 
همایــش ملی با موضوع مشــارکت  سیاســی زنان و 

فعالیت احزاب در انتخابات خبر داد. 
افرازی زاده با اشاره به آخرین فعالیت های حزب اراده 
ملت ایران،  اظهار کرد: ما در سال جاری بعد از اردوی 
ســه روزه آموزشــی در  خرداد ماه و بعد از برگزاری 
چهارمین پلنوم حزب در شــهریور ماه  گذشته، قصد 
داریم با توجه به مصوبه هیئت اجرایی، به برگزاری دو 
 همایش ملی،  تحت عنوان "زنان و سیاست در ایران" و 
همچنین همایش   "احزاب و توسعه سیاسی" در شش 

ماهه دوم سال اقدام کنیم. 
وی با اشــاره به اهداف برگزاری این دو همایش اظهار 
کرد: برای  استفاده هرچه بیشتر از ظرفیت زنان جامعه 
در عرصه مدیریت کشــور،  خصوصاَ مدیریت سیاسی، 
و بررســی نقش عوامل نهادی در کنار ســایر  عوامل 
فرهنگی، اجتماعی و تاریخی، نســبت به عدم حضور 
زنان در  سیاســت، تصمیم به برگــزاری این همایش 
را داریم، کــه در آن از نظر و  دیدگاه های زنان عرصه 
سیاســت و همچنین بحث و تبــادل نظر از  نیروهای 
علمی و دانشگاهی و فعالان این حوزه استفاده می شود. 

وی با اشــاره بــه اهداف همایــش دوم، تحت عنوان 
"احزاب و توسعه  سیاســی" گفت: یکی از معضلات و 

پیامدهای دموکراسی ناقص و  صوری تاثیرگذار نبودن 
احزاب است و  از همین رو حزب اراده ملت،  با استفاده 
از تجربه پیشینیان در عرصه سیاست و تحزب، تصمیم 

به  برگزاری همایش احزاب وتوسعه سیاسی دارد . 
عضو دفتر سیاســی حــزب اراده ملت افــزود: زمان 
برگزاری همایش زنان  و سیاســت در روزهای پایانی 
آذرماه، و همایش احزاب و توســعه سیاســی  نیز در 
اواخر دیماه 98 خواهد بــود. وی در پایان تاکید کرد: 
از تمامی فعالان سیاسی کشور خصوصاَ فعالان  حوزه 
زنان و احزاب سیاســی اصلاح طلب و معاونت ریاست 
جمهوری  در امور زنان، تقاضا می کنیم برای برگزاری 

این دو همایش با ما  همکاری داشته باشند. 

امیر خجســته نایب رئیس کمیسیون اصل نود مجلس 
گفــت: راه را اشــتباه  رفتیم و باید بــه جای انحصاری 
کردن خودرو، قطعه سازی را در کشور  انحصاری و تحت 

پوشش حمایت های دولتی قرار می دادیم. 
نایب رئیس کمیســیون اصل نود مجلس بهانه تحریم 
را توجیهی برای  ســرپوش گذاشــتن بر اشــتباهات 
مســئولان در صنعت خودرو خواند و  گفت: اصلی ترین 
علت مشکلات موجود در صنعت خودرو سازی  داخلی، 
سیاست گذاری های غیر کارشناســی، سوء مدیریت و 

نبود مدیران  متخصص و کارآمد است. 
نماینده مردم همدان در مجلس شــورای اسلامی ادامه 
داد: عدم نظارت  دقیق و انحصار خودروســازان داخلی 
این حــوزه را به جولانــگاه دلالان و  مدیریت ناکارآمد 
تبدیل ســاخته و موجــب التهاب در بــازار خودرو و 
 نارضایتی مردم شده است. امیدواریم در مدیریت جدید 

این روند اصلاح  گردد. 
رئیس فراکســیون مبارزه با مفاسد اقتصادی و شفاف 
ســازی مجلس  تصریح کرد: شرکت های خودروسازی 
داخلی تنها در تریبون مدعی  تولید داخلی هستند، این 
شرکت ها بدهی زیادی به شرکت های قطعه  ساز دارند. 
خجســته اظهار داشــت: شــرکت های قطعه ساز با 
مشــکلات عدیده ای اعم  از نبــود نقدینگی، معوقات 
کلان و واردات بدون برنامه قطعات از خارج  از کشــور 
روبرو هســتند. وی با اشاره به اینکه راه را اشتباه رفتیم 
و باید به جای انحصاری کردن  خودرو، قطعه ســازی را 
در کشور انحصاری و تحت پوشش حمایت های  دولتی 
قرار می دادیم گفت: حجم عظیمی از اشتغال در حوزه 
خودرو  ســازی در بخش تامین و تولید قطعه است اما 

هیچگاه قدرت کافی برای  توسعه نیافتند. 
نایــب رئیس کمیســیون اصــل نود مجلــس اظهار 
داشــت:باید به جای حمایت  از خودروسازی داخلی و 
بستن تعرفه های کلان برای واردات  خودروهای خارجی، 
تعرفه ها بر واردات قطعه خودرو اعمال می شد و  قطعه 

سازی داخلی در تمامی ابعاد توسعه می یافت. 
نماینده مردم همدان در مجلس شــورای اســلامی با 
بیــان اینکــه وزارت  صمت و مدیریــت جدید صنایع 
خودروســازی باید وارد عمل شوند گفت:  باید باورکنیم 
که اگر قطعه ساز قدرتمند و متخصص در کشور وجود 
 نداشته باشد، خودرویی با استانداردهای بین المللی در 

کشور ساخته  نخواهد شد. 

خودروسازان بدهی های کلان دارند

به نوشته: مهرداد خدیر
این یادداشــت در پی توصیه به پیوستن به دو کنوانسیون 
یــا حتی تشــبیه  اف.ای. تی .اف به فیفا نیســت. به دنبال 
طرح این پرسش است که ما  اساساً نهادی به نام »مجلس« 

داریم؟
گروه ویژه اقدام مالــی یا اف. ای. تی . اف- برای چهارمین 
بار به ایران  مهلت داده تا بهمن امســال به دو کنوانســیون 
پالرمو ) معاهده بین المللی  علیه جرایم سازمان یافته فراملی 
مصوب مجمع عمومی سازمان ملل در  سال 2000( و سی 
اف تی )کنوانسیون مقابله با تأمین مالی تروریسم(  بپیوندد 
و هشدار داده این مهلت تمدید نخواهد شد و پس از آن اگر 

 نپیوندیم ایران را به فهرست سیاه باز می گردانند. 
این در حالی اســت که مجلس ایــران پیش تر به الحاق به 
کنوانســیون های  مالی رأی داده و گیر در شورای نگهبان و 
مجمع تشخیص است. و  اساسا یکی از دلایل اکثر مشارکت 
کنندگان در انتخابات اســفند 94  تشکیل مجلسی همسو 

با برجام بود. 
مراد از فهرســت سیاه هم ســیاهه ای از کشورهایی است 
که چون  نپیوســته اند از نظــر این نهاد یا گروه مناســب 
ســرمایه گذاری خارجی یــا  تبادلات کلان مالــی و بانکی 
نیســتند و هر چند گروه ویژه قدرت اجرایی  مستقیم مانند 
اعمــال تحریم ها را ندارد اما در مشــاوره ها و اســتنادها 
 مرجعیت دارد و عملا اقتصاد ایران را اگر در چارچوب قرار 

نگیرد،  به انزوای بیشتر و یا کامل می رانند. 
کنوانسیون پالرمو؛ پیوستن یا نپیوستن؟ مسأله این نیست! 
درباره این دو کنوانســیون و نهاد ناظر مالی بین المللی زیاد 
نوشــته اند و  نوشــته ام و موافقان و مخالفان الحاق، دلایلی 
دارند که بیان کرده اند و  شــنیده ایم و قصد تکرار در میان 

نیست. 
جان کلام موافقان این اســت که اگــر بخواهیم با دنیا کار 
کنیم و با همین  چین و روســیه و ترکیــه هم رابطه مالی 
داشته باشیم باید ساز و کارهای  جهانی را بپذیریم و منظور 
رییس جمهوری در سخنان اخیر از رجوع  به افکار عمومی 
برای »تعامل یا تقابل« نیز همین بود نه »مذاکره با  آمریکا« 
و همان گونــه که به مقررات فیفا تن می دهیم تا بتوانیم در 
 مسابقات فوتبال شرکت داشته باشیم »اف.ای.تی. اف« نیز 
در تبادلات  بانکی و مالی همان حالت را دارد و بحث حق و 

باطل در میان نیست. 
ضمن این که ایران و در واقع مجلس ایران )و نه هنوز لایه 
های متعدد  قانــون گذاری( الحاق را با 5 شــرط پذیرفته 
است ) تفسیر مفاد کنوانسیون  با قوانین و مقررات جمهوری 
اســلامی، ملزم نبــودن به ارجــاع هر  اختلاف بــه دیوان 
بین المللی داوری، تصمیم گیری موردی درباره  استردادها، 
خدشه وارد نشدن به حق مشروع ملت ها در مبارزه با تجاوز 
 و این که پذیرش کنوانســیون به منزله شناسایی اسراییل 

نخواهد بود.( 
به عبارت دیگر با این 5 شرط کوشیده اند دغدغه ها را رفع 
کنند اما  مخالفت ها به دلایلی که خواهد آمد فرو ننشســته 

است. 
موافقان، نگرانی مخالفان را درک می کنند و ضمن اشــاره 
به شروط 5  گانه می گویند عضویت در یک نهاد بین المللی 
به منزله نفی اســتقلال و  وابستگی نیست کما این که عضو 
آژانــس بین المللی انرژی اتمی هســتیم و  تحت نظر آنها و 
زیر نگاه دوربین ها فعالیت می کنیم اما به کار  غنی ســازی 
خودمان مشغولیم و اینجا قرار نیست دوربینی کار بگذارند. 

اگر هم نگرانی بابت کمک بــه حزب الله لبنان و حماس یا 

دیگری باشــد  مگر نقدی و از طُــرُق دیگر -که می دانند و 
می دانیم- یا می دانند و  نمی دانیم، نمی توان فرستاد؟

مهم ترین دلیل مخالفان اما این اســت: پیوستن به پالرمو 
همــان و  جُرم انگاری برخی موضوعــات همانا و این یعنی 
بازنگری در قوانین  کیفری و همین به معنی ســلطه بر امور 

داخلی خواهد بود. 
نکته دیگر اختلاف بر ســر مفاهیمی چون »پول شــویی« 
و » تروریســم«  اســت. ضمن این که می گوینــد اگر بیم 
تحریم و بلاک لیســت را دارید،  بالاتر از سیاهی که رنگی 
نیســت. مگر همین حالا در تحریم نیســتیم؟ می  خواهند   

»تحریم تر«مان کنند؟! 
دیگر چــه کار می خواهنــد بکنند کــه نکرده اند و همین 
»اینســتکس« را مگر  راه انداخته اند که شــرط و شــروط 
می گذارند؟ تــازه حالا که تعهد نداریم  دســت کم چهار تا 
روزنه باز اســت و اگر زیر بار برویم امتیــاز که  نمی دهند، 
هیچ، همین چهار تا دریچه هم بســته می شود یا اقلا اول 
 امتیازی بگیریم و بعــد بپیوندیم. نه این که با ضرب الاجل 

و زیر فشار  باشد. 
نکته مورد نظر این یادداشت اما این نیست که این چهار ماه 
را دریابید  و قس علی هذا که لابد تدابیری اندیشــیده شده 

و فکر بعد از نپیوســتن را  هم کرده اند. یا طرح این ســؤال 
که چگونه اســت 180 کشــور پذیرفته اند و  دارند کارشان 
را می کنند ولی نام ایران در کنار کره شــمالی و پاکســتان 

 مطرح می شود؟
پرسش: اساساً ما مجلس داریم یا نه؟

اگــر داریم، مجلــس، الحاق به هــر دو کنوانســیون را با 
ملاحظات گفته شده  تصویب کرده ولی در شورای نگهبان 
تأیید نشده و به خاطر اصرار  مجلس سر از مجمع تشخیص 
مصلحت درآورده و یک ســال اســت که  آنجا هم متوقف و 
مســکوت مانده و به نظر می رسد نه می توانند تأیید  کنند 

نه رد. 
چون اگر تأیید کنند انتقادات و پایگاه رادیکال چه می شود 
و اگــر رد کنند  تبعات اقتصادی و مالی و معیشــتی آن را 

چگونه پاسخ دهند؟
جالب است که به یاد آوریم کل پروسه حقوقی »ملی کردن 
صنعت نفت  ایران« در 60 ســال قبل سه ماه بیشتر طول 
نکشــید. کمیسیون نفت  تصویب کرد و بعد به صحن بردند 
و تأیید شــد و روز آخر ســال هم ســنا  تصویب کرد و بعد 
به امضای شــاه رســید و قانون شد و با خلع ید از  انگلیس، 
شــرکت نفت انگلیس و ایران، شد شرکت ملی نفت ایران. 

 پالرمو اما سه سال است از این نهاد به آن نهاد می رود. 
در واقع وقتی مجلس شورای ملی تصویب می کرد، کار تمام 
شــده بود و  بقیه عملا تشــریفاتی بود و بنا بر نفی مصوبه 
نماینــدگان نبود. تازه دکتر  مصــدق اکثریت مجلس را در 

اختیار نداشت ولی خود او را مأمور  اجرای قانون کردند. 
حالا اما 24 میلیون نفر یک نفر را پس از عبور از فیلترهای 
مختلف  بــرای اجرای پروژه ای مشــخص انتخاب کرده اند. 
دیگرانــی را هم به  مجلس فرســتاده اند و آنهــا الحاق به 
کنوانســیونی را تصویب کرده اند اما در  نگاه بیرونی انگار نه 
انگار که منتخبان دو قوه مُهر تأیید زده اند تبدیل به  قانون 
نمی شــود و لابد اینجا هم تا اینفانتینو نیاید درهای پالرمو 

باز  نخواهد شد! 
اتفاق مهم این نیست که پالرمو نهایتا و در دقیقه 90 تأیید 
می شود یا نه.  این است که مجلس شورای اسلامی به عنوان 
قوه قانون گذاری امکان  قانون گذاری را در این باره از دست 
داده و تــازه انتظار داریم مردم در  انتخابات مشــارکت بالا 

داشته باشند. 

دلیل طولانی شدن صدور مجوزهای کسب و کار

یک کارشــناس اقتصادی گفت: جزیره ای عمل کردن دستگاه ها و نبود  عزم 
و اراده جــدی در تغییر فرایند کســب و کار و کاهش زمان صدور  مجوزها 
موجب شــده تا نه تنها فضای کســب و کار در کشــور بهبــود نیابد  بلکه 

مشکلات عدیده ای برای صاحبان کسب و کار ایجاد شود. 
رضا وفایی یگانه دلیل طولانی شــدن فرایند صدور مجوزهای کسب و  کار 
را عدم توسعه دولت الکترونیک عنوان کرد و گفت: معتقدم در  بیشتر جاها 
صدور مجوزهایمان باید به این ســمت برود که به صورت  کاملا الکترونیکی 
و بــدون حضــور فیزیکی افراد انجام شــود؛ اگر این امر  از طریق توســعه 
دولت الکترونیکی صورت بگیــرد، ارتباطات چهره به  چهره از بین می رود، 
مفســده های احتمالی اقتصادی کمتر می شود و کار  با سرعت بالا و هزینه 

کمتر پیش می رود. 
وی عدم شفافیت را دلیل دیگر این مساله دانست و گفت: قرار شد بر  اساس 
قانون اصل ۴۴ هیات هایی برای مقررات زدایی تشــکیل شود تا  مقرراتی که 
لازم نیســتند یا باید با هم تجمیع شوند، در وهله اول شناسایی  و در وهله 
دوم تا جای امکان حذف شوند ولی متاسفانه این کار صورت  نگرفته است. 

این استاد دانشگاه خاطرنشان کرد: در برخی موارد دلیل عدم حذف  مقررات 
زاید و دســت و پاگیر شاید این باشد که منافع دستگاه های  اجرایی ایجاب 
می کند که این قانون حذف نشــود. مثلا یک دستگاه  اجرایی مجوزی صادر 
می کند که آن مجور محلی برای تامین بودجه آن  دســتگاه اســت و چون 
بودجه کشور کاهش پیدا کرده، این مجوز راهی  برای تامین مالی بودجه آن 

سازمان یا دستگاه به شمار می رود. 
وفایی یگانه افزود: در واقع عدم حذف مقررات زاید صرفا به این دلیل  نیست 
که فردی در ســازمانی دنبال مفســده اقتصادی و گرفتن مجوز و  امضای 
طلایی اســت بلکه این مجوز راهی برای بقای آن ســازمان است  لذا حذف 
کردن آن مجوز سخت می شود چون این دستگاه به سازمان  برنامه مراجعه 
می کنــد و می گوید مجوز مرا حذف کن ولی قبل آن  مشــکل تامین مالی 
مرا حل کن، ولی چون بودجه کشــور محدود اســت، به  آن دستگاه اجازه 

می دهند صدور مجوز را داشته باشد. 
تعدد مجوزها مانع راه اندازی کسب و کار  

این کارشــناس اقتصادی تعدد مجوزها را از دیگر مشــکلات موجود  عنوان 
کرد و گفت: متاسفانه بعضا می بینیم برای راه اندازی یک فعالیت  و کسب و 
کار، باید ۴۰ تا ۵۰ مجوز مختلف را بگیریم در حالی که  می توان همه آن ها 
را تجمیع کرد و از ســوی دیگر فرایند اخــذ این  مجوزها به قدری طولانی 

می شود که ناخودآگاه به سمت مفسده های  اقتصادی پیش می رود. 
وفایی یگانه درباره راهکار ســاماندهی مقررات زاید و حذف  بروکراسی های 
اداری گفت: برای هم افزایی و ساماندهی مجوزهای  کسب و کار، هیات های 
مختلفی ایجاد شــده که از جمله آن ها هیات  مقررات زدایی اســت ولی این 
هیات ها به دلایلی نتوانســته اند راهگشا  باشــند، از جمله این که هیاتی در 
یــک وزارتخانه فقط زورش بــه  وزارتخانه خودش رســیده و ازعهده دیگر 

وزارتخانه ها برنیامده لذا این  کار به مشکل خورده است. 

قاســم محب علی مدیرکل پیشــین خاورمیانه وزارت خارجه با بیان اینکه 
 مناســبات ایران و امارات همواره حســاس بوده است، گفت: اگر تحرک ها  و 
تلاش های گفته شــده برای بهبود روابط از ســوی اماراتی ها واقعیت  داشته 
باشد، حتما می تواند مورد استقبال ایران قرار بگیرد. کاهش تشنج  در منطقه، 
حرکت به ســمت صلح، حل و فصل اختلافات از طریق  مذاکره و دیپلماسی 
در چارچــوب منافع ملی ایران قرار دارد و هیچکس  بیش تر از ایران از صلح 
در منطقه سود نمی برد. محب علی در ارزیابی خود از مذاکرات ایران و امارات 
با توجه به  پالس های مثبتی که از سوی اماراتی ها فرستاده شده است، اظهار 
کرد:  ایران یکی از طرف های مهم تجاری امارات است. ایرانی های زیادی  در 
آنجا حضور داشته و دارند، البته مناسبات امارات با ایران همواره  حساس بوده 
و در مواردی مانند ادعای ارضی نســبت به جزایر ایرانی  نیز اختلاف هایی با 

ایران دارد اما با این وجود تلاش کرده روابطش با  ایران قطع نشود. 
امارات همواره مناسبات دیپلماتیک خود با تهران را حفظ کرده است

وی یادآور شد: حتی در زمان حمله به سفارت عربستان نیز با این که  امارات 
با عربســتان سعودی همراهی کرد اما مناسبات دیپلماتیک خود  را با تهران 
حفظ کرد. حتی بیش ترین پروازهای خارجی ایران با  امارات صورت می گیرد. 
در واقع امارات بر خلاف بحرین و  عربستان، نگران حفظ رابطه تجاری اش با 

ایران است ضمن اینکه  نگرانی های امنیتی هم دارد. 
این کارشــناس مســائل خاورمیانه ادامــه داد: بنابراین طی این ســال ها 
 تلاش هایی صورت گرفت تا در روابط دو کشور توازن برقرار شود  گرچه این 
سیاســت پیش رفت نداشته اما به نسبت بهتر شده است. علاوه  بر این ایران 
هم مانند گذشــته به واردات از امارات وابسته نیست اما  هنوز سطح بالایی 

از تجارت خارجی بین دو کشور انجام می شود،  بنابراین اماراتی ها علاقه مند 
نیستند که این روابط از بین برود. 

ë  اماراتی ها می دانند اگر درگیری رخ دهد، بیشترین خسارت را
خواهند  دید

مدیرکل پیشین خاورمیانه وزارت امور خارجه در ادامه افزود: از سوی  دیگر 
اماراتی ها متوجه هســتند که اگر درگیری در منطقه رخ دهد،  طبیعی است 
این کشور بیش ترین خسارت را خواهد دید. در نتیجه آن ها  خواستار اعمال 
فشار بیش تر آمریکا به ایران هستند اما بعید است که  خواستار جنگ باشند. 
بنابراین در شــرایطی که بحران افزایش یابد، ســعی  می کند به مدیریت و 
کنتــرل بحران بپردازد و از آن طــرف با کمک  آمریکا، جامعه عرب و برخی 
طرف های بین الملل ســعی می کند تا از  ایران امتیــاز بگیرد و تغییراتی در 

سیاست ایران ایجاد کند. 
محب علی در مورد این که آیا حل مساله یمن می تواند به عنوان پیش  مذاکره 
مطرح شــود؟ گفت: اماراتی ها استراتژی تعریف شده ای در یمن  دارند. البته 
مناطق خلیج عدن، دریای سرخ و تنگه باب المندب منطقه  بسیار راهبردی 
در تجارت بین المللی به حســاب می آید امــا منطقه ای که  اماراتی ها حضور 
دارنــد کمتر با مناطقی که انصار الله حضــور دارند،   درگیری دارد و بیش تر 
نیروهایی که مورد حمایت امارات قرار دارند  در مناطقی است که با نیروهای 

تحت حمایت عربستان چالش و درگیری  دارد. 
ë  امارات به دنبال ایجاد تعادل در روابط خود با ایران و عربستان

در  شمال یمن است
وی ادامه داد:  بنابراین ممکن اســت اماراتی ها علاقه مند باشند تا با  برقراری 

نوعــی توازن بتوانند در بازی چند جانبــه ای که وجود دارد  معادله ای ایجاد 
کنند که عربســتان ســعودی قادر نباشــد امارات را به طور  کامل از صحنه 
حضور در یمن حذف کند. در واقع این امکان وجود  دارد که امارات بخواهد 
توازنی را میان روابط خود با ایران و همچنین  با عربســتان در شــمال یمن 

برقرار کند. 
این کارشناس مسائل منطقه همچنین درباره سیگنال های مثبتی که گفته 
 می شود از سوی امارات ارسال می شود اظهار کرد: اگر چنین تحرک و  تلاشی 
برای بهبود روابط از سوی اماراتی ها واقعیت داشته باشد، حتما  می تواند مورد 
استقبال ایران قرار بگیرد. کاهش تشنج در منطقه،  حرکت به سمت صلح و 
حل و فصل اختلافات از طریق مذاکره و  دیپلماسی در چارچوب منافع ملی 

ایران قرار دارد و هیچکس بیش تر از  ایران از صلح در منطقه سود نمی برد. 
ë  اگر روابط ایران، امارات، عربستان و بحرین عادی شود، فشار

آمریکا  غیر عملی خواهد بود
محب علی خاطرنشــان کرد: اگر رابطه ایران با امارات، عربســتان و  بحرین 
عادی شود و آن کشورها احساس کنند تهدیدی از سوی ایران  متوجه آن ها 
نیســتند، رابطه دوستانه ای را می توانند برقرار کنند و عملا  موضوع حضور و 
فشــار آمریکا بر ایران تا حد زیادی منتفی و  غیرعملی خواهد شد. بنابراین 
اگر چنین چیزی باشد ایران باید از این  قضیه استقبال کند و این را موکول 

به شروط غیرعملی هم نکند. 

سیاسی

استقراض های دولت از بانکها
اعطای تسهیلات به دیگران را با مشکل 

 مواجه کرده است

محمود بهمنــی عضو کمیســیون اقتصادی مجلس بــا بیان اینکه 
اســتقراض  دولــت از بانک مرکزی، اعطای تســهیلات به دیگران را 
با مشــکل مواجه  کرده اســت گفت: این اقدامات منجر به تعطیلی 

کارخانه ها و تعدیل  نیروهایشان شده است. 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی گفت: بدهی های 
دولت  به سیستم بانکی می تواند حجم نقدینگی در کشور را بالا ببرد. 

وی افــزود: این بدهی ها تزریق پول پرقدرت به جامعه اســت و اگر 
کسی  تســهیلاتی را از سیســتم بانکی دریافت کرده به نظام بانکی 

برنگرداند  می تواند مشکلاتی را برای دیگران به وجود آورد. 
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت:  وقتی منابع 
 بانک ها در اختیار اشــخاص قرار گیرد و بــه نظام بانکداری بازنگردد 
 می تواند قدرت بانک ها را در اعطای تسهیلات به دیگران کاهش دهد. 
 این در حالی اســت که اگر این اعتبارات بازمی گشت می توانست به 

بخش  تولید تزریق شود. 
بهمنی بیان داشــت: وقتی دولت از نظام بانکی استقراض می کند و 
 نمی توانــد این قرض را بازگرداند نظام بانکداری عملًا دسترســی به 
اصل  و ســود و جریمه آن ندارد و بنیه نظام بانکداری پایین آمده و 

بخش  تسهیلات با مشکل جدی روبه رو می شود. 
وی خاطرنشــان کرد:  اگر تسهیلات در اختیار بانک ها باشد می تواند 
به  بخش تولید تزریق شــده و منجر به رونق شود و عملًا مواد اولیه 
 کارخانجات تأمین و عرضه کالا بیشــتر شده و اشتغال افزایش پیدا 
خواهد  کرد. عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی گفت:  
اســتقراض دولت  از بانک ها می تواند منجر به تعطیلی کارخانجات و 

تعدیل نیروها شده  است. 

کنوانسیون پالرمو؛ پیوستن یا نپیوستن، مسأله این نیست
خبر: 

خبر برگزاری دو همایش سیاسی 
با موضوع مشارکت زنان و فعالیت احزاب

مدیرکل پیشین خاورمیانه وزارت خارجه: 
هیچکسبیشترازایران،ازصلحدرمنطقهسودنمیبرد
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احمد محمدی فر ســخنگوی ســتاد اربعیــن از انتقال 
پیکرهای ۷۷ نفری که در اربعین فوت شده بودند به ایران 
خبر داد.محمدی فر اظهــار کرد: پیکر تمام ۷۷ نفری که 
در اربعین امسال فوت شده بودند، به کشور برگشته است.

وی افزود: نیمی از این افراد به علت حوادث رانندگی جان 
خود را از دســت دادند و باقی این افراد بر اثر بیماری هایی 
مانند ســکته فوت کردند.سخنگوی ستاد اربعین حسینی 
تصریح کرد: همانطور که قبلا هم گفته شــد هزینه انتقال 

اجساد و دیه افراد فوت شده بر عهده بیمه است.محمدی 
فر ادامه داد: بعد از اینکه اجساد دفن شدند به دلیل اینکه 
بیمــه در همانجا گزارش های لازم را تهیه کرده اســت، 
فورا دیه متوفی را پرداخت می شوند.ســخنگوی ســتاد 
اربعین حســینی با اشــاره به وضعیت درمانی افرادی که 
به بیمارســتان های عراق  مراجعه کردند، گفت: شرکت 
بیمه موظف بوده در بیمارستان های عراق نماینده داشته 
باشــد تا اگر زائری دچار بیماری یا حادثه ای می شــود 

هزینه را پرداخت کند، و اگر زائری به بیمارســتانی رفت 
و نماینده بیمه آنجا نبود فاکتور بگیرد و در ایران به بیمه 
مراجعه کند تا هزینه های درمانی را از بیمه بگیرد.حسین 
ذوالفقاری معاون امنیتی انتظامی وزیر کشور و رئیس ستاد 
اربعین حســینی پیش تر در مورد تعهدات شــرکت بیمه 
مورد حســاب ستاد اربعین گفته بود که بیمه متعهد شده 
تا برای اقدامات تروریستی و تصادف ۳۶۰ میلیون تومان و 
برای بیماری و بیمارستان تا سقف ۴۰ میلیون و برای فوت 

عادی ۴۰ میلیون تومان را پرداخت کند.

انتقال پیکرهای ۷۷ نفر که در مراسم اربعین فوت کردند به ایران

سخنگوی سازمان انتقال خون:

میزان سلامت خون در ایران از بسیاری 
کشورهای پیشرفته بالاتر است

بشیر حاجی بیگی سخنگوی ســازمان انتقال خون گفت: 
میزان ســلامت خون در ایران از بســیاری از کشورهای 
پیشــرفته دنیا هم بالاتر است؛ چراکه تمام مراحل اهدای 
خون در مراکز انتقال خون در شــرایط اســتریل و طبق 
استانداردهای جهانی انجام می شــود.حاجی بیگی افزود: 
پروسه اهدای خون یک روند و جریان بین المللی دارد، بر 
همین اساس رعایت استانداردهای انتقال خون در مراکز 
انتقال خون کشــورهای مختلف اجتناب ناپذیر است. در 
ایران نیز تمام مراحل اهدای خون به صورت کاملا استریل 
انجام می شــود.وی با بیان اینکه ۶۰ درصد اهداکنندگان 
خون ایرانی مســتمرند )حداقل دو بار در سال خون اهدا 
می کنند( خاطر نشان کرد: اهدای خون در ایران از سال 
۲۰۰۷ بــه صورت کاملا داوطلبانه شــد و خیلی زودتر از 
زمانی که سازمان بهداشت جهانی برای اهدای صددرصد 
داوطلبانه در نظر گرفته بود، انجام شــد.  در حال حاضر 
هم شــاخص اهدای خون در ایــران ۲۷ نفر به ازای هزار 
نفر جمعیت است که شــاخص خوبی محسوب می شود.

حاجی بیگی با بیان اینکه ضریب امنیت و ســلامت خون 
اهداکنندگان مستمر بسیار بالاتر از اهداکنندگان بار اولی 
است، گفت: در برخی از اســتان های کشور مانند استان 
سمنان نزدیک به ۸۰ درصد از اهداکنندگان خون مستمر 
هســتند؛ به این معنا که در ســال حداقــل دو بار موفق 
به اهدای خون می شــوند.وی با بیــان اینکه امروزه تمام 
آزمایــش های مربوط به اهدای خون با بهترین کیت های 
اســتاندارد و روی تمام خون های اهدایی انجام می شود، 
افزود: ســازمان جهانی بهداشت یک اداره خاص سلامت 
خون دارد که در منطقــه ما مقر این اداره در قاهره مصر 
است و پروژه های مختلف انتقال خون را مدیریت می کند.  
این اقدام معمولا با کمک مراکز همکار ســازمان بهداشت 
جهانی انجام می شــود.  سازمان انتقال خون ایران یکی از 
مراکــز مهم همکار در منطقه امرو )مدیترانه شــرقی( در 
زمینه سلامت خون است.حاجی بیگی افزود: وجه انتخاب 
مرکز همکار در این اســت که آن کشــور انتخاب  شده از 
استانداردهای تعیین  شــده برای سلامت خون برخوردار 
بوده و توانایی آموزش و اجرای اهداف ســازمان بهداشت 

جهانی را برای سایر کشورها داشته باشد.

یارانه نقدی ۴۰۰ هزار نفر از دیروز قطع شد

یارانه نقدی ۴۰۰ هزار نفر از »یارانه بگیران غیرنیازمند« از 
بامــداد جمعه و همزمان با واریز یارانه نقدی مهرماه قطع 
شد و مجموع کســانی که یارانه نقدی شان قطع شده به 

یک میلیون و ۱۰۰ هزار نفر رسید.
یکصد و چهارمین مرحله یارانه نقدی بامداد جمعه شــب 
به حســاب سرپرستان خانوار واریز شد که در ادامه حذف 
غیرنیازمندان از لیســت یارانه بیگــران، یارانه نقدی ۱۰۰ 
هزار خانوار که حدود ۴۰۰ هزار نفر را شــامل می شود از 

مهرماه قطع شد. 
فرایند قطع یارانه نقدی اقشار غیرنیازمند جامعه همزمان 
با واریز یارانه شــهریورماه کلید خورد و در ماه قبل یارانه 
۱۶۲ هــزار خانوار معادل حدود ۷۰۰ هزار نفر قطع شــد 
تا در مجموع طی ماه های شــهریور و مهرماه یک میلیون 
و ۱۰۰ هزار غیرنیازمند، از فهرســت یارانه بگیران حذف 

شوند.
 قرار است در هر ماه گروهی از جامعه که مستحق دریافت 
یارانه نقدی نیستند، از فهرست یارانه بگیران حذف شوند. 
بر اساس اطلاعات به دست آمده تمام سرپرستان خانواری 
که یارانه نقدی آنها در مهرماه قطع شــده، در گروه ســه 

دهک بالایی جامعه قرار دارند. 
همچنین بر اســاس آنچه که پیش از این اعلام شده بود، 
قرار اســت تا پایان ســال یارانه نقدی ســه دهک بالایی 
جامعه یعنی دهک های هشــتم، نهم و دهم شــامل ۲۴ 

میلیون نفر قطع شود. 
ë روش ثبت اعتراض

بــرای تمام خانوارهایــی که یارانه نقــدی آنها قطع می 
شــود، پیامــک »قطــع یارانه نقــدی« با سرشــماره » 
YARANEH« ارسال می شود و اگر خود را مستحق 
دریافت آن می دانند، سرپرســت خانــوار به همراه یک 
مدرک شناســایی بایــد در مرحله اول به یکــی از دفاتر 
پیشــخوان دولت مراجعه کند. پــس از مراجعه به دفتر 
پیشخوان و تکمیل برگه مجوز بررسی تراکنش های بانکی 

به دولت، شماره رهگیری برای وی پیامک خواهد شد.
نکته قابل توجه اینکه، »۴۸ ساعت بعد از دریافت پیامک 
.https://yaraneh۱۰ کد رهگیری« بایــد به ســامانه

mcls.gov.ir مراجعه کننــد و با وارد کردن کد ملی و 
کد رهگیری دریافتی از دفتر پیشــخوان، تمام اطلاعات و 

تراکنش های بانکی خانوار را مشاهده کنند.
سرپرســت خانــوار در این مرحلــه و پس از مشــاهده 
تراکنش های بانکی خود اگر اعتراضی به قطع یارانه خود 
نــدارد باید گزینــه »انصراف از اعتــراض و خروج« و در 
صورت اعتراض نیز باید گزینه »ثبت اعتراض« را انتخاب 

کند تا پس از آن، اعتراض آنها مورد بررسی قرار گیرد. 
قانونگذار در تبصره ۱۴ قانون بودجه ۹۸ کل کشور، دولت 
را مکلف به قطع یارانه نقدی غیرنیازمندان کرده است. بر 
این اساس وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با راه اندازی 
پایــگاه اطلاعات رفاه ایرانیان و بر اســاس ملاک هایی از 
جمله استان و محل زندگی، تعداد و ارزش املاک خانوار، 
ارزش خودرو یا خودروهای خانوار، شغل و سایر پارامترها 
فهرســت خانوارهای غیرنیازمند را به سازمان هدفمندی 
یارانه ها اعلام می کند و این ســازمان نیز نسبت به قطع 

یارانه نقدی این خانوارها اقدام می کند.

سعید رضا جندقیان معاون امور دهیاری 
های سازمان شهرداری ها و دهیاری های 
کشــور گفت: تاکنون ۲۶ هــزار و ۹۰۱ 
دهیــاری از مجمــوع ۳۷ هــزار و ۸۰ 
دهیاری، درجه بندی شده اند که بیش از 
۷۲ درصد از دهیاری های کل کشــور را 
شامل می شوند.جندقیان افزود: بر اساس 
اصلاحیه ماده ۴۸ مکــرر، دهیاری های 
کشــور بر اساس شــاخص های درآمد، 
جمعیت، وســعت،   مرکزیت دهستان یا 
بخش )قبل از ایجاد شهرداری در مرکز 
بخش( و دارا بودن ظرفیت گردشــگری 
روستا توسط وزارت کشــور به درجات 
یک تا ۶ درجه بندی می شوند.وی تصریح 
کرد: ۴۴ درصد از دهیاری ها درجه یک، 
۲۸ درصــد درجه۲، ۱۲ درصد درجه ۳، 
۸.۵ درصــد درجه ۴، هفت درصد درجه 
۵ و نیم درصد درجه ۶ هستند.جندقیان 

خاطر نشــان کــرد: با توجــه به اصلاح 
آئین نامه شــوراها و نحوه انتخاب دهیار 
و پیــرو آن اصلاح دســتورالعمل نحوه 
درجه بندی دهیاری ها،   لازم است دفاتر 
امور روستایی و شوراهای استانداری ها 
منتظر ابلاغ دستورالعمل جدید باشند تا 
با توجه به شــاخص های موجود در آن، 

درجه بندی دهیاری ها را انجام دهند.
معــاون امــور دهیاری هــای ســازمان 
شــهرداری ها و دهیاری هــا تاکید کرد: 
درجه بنــدی دهیاری ها عامل مهمی در 
دهیاری ها  نظام بخشــی  و  ســاماندهی 
اســت و درجه بنــدی می توانــد نحوه 
فعالیــت دهیاری ها، نحــوه جذب نیرو، 
شــاخصه های انتخاب دهیار، ســاختار 
سازمانی و تشــکیلاتی این نهاد و نحوه 

توزیع منابع و اعتبارات را نظام بخشد.
وی افزود: به اســتناد ماده ۳ اساسنامه، 

تشــکیلات و ســازمان دهیــاری ها و 
همچنیــن مــاده ۴۸ مکــرر آیین نامه 
اجرایی تشــکیلات، انتخابــات داخلی و 
امور مالی شــوراهای اســلامی روستا و 
نحوه انتخاب دهیار، وزرات کشور موظف 
است هر دهیاری را بر اساس سه شاخص 
جمعیت، وســعت و درآمد از درجه یک 
تا ۶، درجه بنــدی کند.جندقیان گفت: 
پــس از اصلاح این آئین نامــه در تاریخ 
۲۶ شــهریور ســال جاری توسط هیات 
وزیران،   ماده ۴۸ مکرر اصلاح شــد و با 
اینکه دستورالعمل درجه بندی  به  توجه 
دهیاری ها به اســتناد ایــن ماده مذکور 
اســت، دســتورالعمل نحوه درجه بندی 
دهیاری ها پس از دریافــت نظرات این 

مراجع اصلاح و ابلاغ خواهد شد.

متخصص ســالمندان و رئیس پیشــین دبیرخانه شــورای ملی 
ســالمندان گفت: مشکلات مراقبتی و مستمری ناکافی دو چالش 
عمده ســالمندان کشور است.محسن ســلمان نژاد افزود: یکی از 
معضلات جدی ســالمندان بحث درآمد ناکافی آنان اســت؛ اگر 
فردی درآمد داشته باشد، مشکلات کمتری در جامعه دارد اما در 
حال حاضر بخش زیادی از سالمندان کفایت مستمری ندارند و با 
مشکلات مراقبتی زیادی روبه رو هستند.وی ادامه داد: هنگامی که 
سن فردی بیشتر از ۷۵ سال می شود، حتما مراقبت می خواهد؛ در 
کشورهای دیگر بیمه مراقبتی دارند یا اینکه هزینه های مراقبت در 
دوران سالمندی به آنان پرداخت می شود.این متخصص سالمندان 
تاکید کرد: دولت باید به منابع بیمه مراقبتی کمک کرده و بودجه 
ای برای آن کنار بگذارد تا هنگام ســالمندی بیمه مراقبتی مانند 
بیمه درمان وجود داشــته باشد؛ هزینه ویزیت سالمندان در منزل 
یا فیزیوتراپی را هم دولت ها باید پرداخت کنند.سلمان نژاد اضافه 
کرد: علاوه بر مسائل مستمری و مراقبتی باید به نیازهای اجتماعی 
سالمندان نیز توجه شود.وی با اشاره به وجود یک میلیون و ۳۰۰ 
هزار ســالمند در تهران گفت: این ســالمندان برای اوقات فراغت، 
ســرگرمی و اشتغال متناســب با تجارب خود نیاز به برنامه ریزی 
دارند؛ ســالمندان باید در اجتماع حضور داشــته باشند تا منزوی 

نشــوند، انزوا تبعات زیادی برای ســالمند و برای کل کشور دارد.
این متخصص سالمندان با بیان اینکه تمام اهداف و سیاست های 
راهبردی ســالمندان در سند ســالمندی دیده شده است، افزود: 
باید فاز عملیاتی این ســند اجرا شود که در این زمینه جلساتی با 
صندوق جمعیت ســازمان ملل برگزار شده است.سلمان نژاد ادامه 
داد: اگر سند ســالمندان بخواهد اجرا شود، باید بر اساس بودجه 
بندی و از طریق متولیان مختلف اجرا شــود و هزینه های آن در 
بودجه های سالیانه دیده شــود.وی گفت: تعدادی سالمند تحت 
پوشش بهزیســتی و کمیته امداد هستند و فعالیت های مراقبتی 
خوبی برای آنها انجام شــده اما لازم اســت برای همه سالمندان 
نســخه و راه حل داشته باشــیم به طور مثال سالمندانی هستند 
که فرزندان آنان در خارج از کشــور به ســر می برند و به خدمات 
مراقبتی نیاز دارند.به گفته ســلمان نــژاد، در حال حاضر از هفت 
میلیون نفر جمعیت سالمند کشور بیش از ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 
نفر آن بالای ۷۵ سال سن دارند.طبق آمار سال ۹۵، هفت میلیون 
و ۴۱۴ هزار و ۹۱ ســالمند در کشور وجود دارند که ۹.۲۷ درصد 
جمعیت ۷۹ میلیون و ۹۲۶ هزار و ۲۷۰ نفری ایران را تشکیل می 
دهند و مطمئناً اکنون جمعیت سالمندان کشور به هشت میلیون 

نفر افزایش یافته است.

وحید قبادی دانا، رئیس سازمان بهزیستی گفت: حل 
معضــل کار کودکان، نه یک معادله بلکه چند معادله 
چندوجهی و حل آن نیازمند همکاری همه دستگاه ها 
اســت.قبادی دانا، در نشست »حذف کار کودک« که 
در محل کانون وکلای دادگســتری برگزار شد، افزود: 
زبالــه گردی یکی از مصادیق کار کودکان اســت. در 
همین رابطه، جلساتی را با شهرداری داشتیم، بازدید 
میدانی از یکی از مناطق دپوی پســماند داشــتیم و 

وضعیت را از نزدیک مورد بررسی قرار دادیم.
وی ادامــه داد: در ایــن میان، بحثی کــه روابط کار 
عنــوان می کنــد، نشــان می دهــد پیمانکارانی که 
کودکان را به کار می گیرند غیررسمی هستند. یعنی 
به صورت رســمی و مســتقیم این کار را نمی کنند 
بــه همین دلیل کودکی در لیســت پیمانکاران دیده 
نمی شــود تا با آنها برخورد شــود.رئیس بهزیستی با 
ارائه پیشــنهادی به شهرداری تصریح کرد: شاید لازم 
اســت برای پیمانکاران این مجموعه ها، مجازات هایی 
را در نظــر گرفتــه و باندهایی کــه در این خصوص 
فعالیت می کنند، شناسایی شــوند.قبادی دانا افزود: 
بررســی ها، نشــان می دهد که ۶۰ درصد از کودکان 
کار و خیابان تهــران، غیر ایرانی و مهاجر هســتند.

وی، وضعیــت کودکان کار را یک معادله چند وجهی 
توصیف و تاکید کرد:شاید یکی از راهکارها این باشد 
که قربانیان)کودکان( را از دســت مجرمین )باندها یا 
فرهنگ اشــتباه خانواده( نجات دهیــم. البته در این 

میان فقر هم یک مشکل دیگر است.
قبادی دانا با بیان اینکه موضوعات مختلفی حول محور 
کار کودکان قرار دارد، خاطرنشــان کرد: سئوال های 
زیادی در این زمینه مطرح است که باید به آنها پاسخ 
داده شــود و ارگان های ذیربط ورود کنند. مثل اینکه 
آیا کشور ما مسئول رسیدگی به همه کودکان است؟ 
آیا کودکان اتباع خارجی انسان نیستند و نباید دارای 
حمایت های اجتماعی باشــند؟ آیا کودکان ما هم به 
راحتی کودکان اتباع می توانند در کشــورهای دیگر 
مشــغول کار شــوند و به راحتی وارد مرز آن کشور 
شــوند؟رییس سازمان بهزیســتی ادامه داد: خیلی از 
این مسائل در سازمان بهزیستی انجام شده است. در 
خانه هــای ما بچه های کار و خیابان حتی از باشــگاه 
هم استفاده می کنند اما وقتی طرح ساماندهی انجام 
شــد به یکباره در محلی با ظرفیــت ۱۰۰ نفر، ۴۰۰ 

کودک ساماندهی شــدند. معلوم است که در چنین 
شرایطی اوضاع بد می شود.قبادی دانا گفت: در ماده 
۸۰ قانون برنامه ششم توسعه تاکید شده با همکاری 
سایر دســتگاه ها، پیرامون کاهش کودکان کار اقدام 
شــود اما این درحالی بود که زمان اجرای این طرح، 
شــهرداری دو فضا در منطقــه ۵ و ۸ را که قرار بود 
در اختیارمان بگذارد در اختیار نگذاشــت.وی با بیان 
اینکه اگر تقصیرها را گردن یکدیگر بیندازیم مشکلی 
حل نمی شود، اضافه کرد: بهتر بود این کار غیر دولتی 
و توســط مردم و و با آگاهی بخشــی انجام شــود و 
شــهرداری وسایل آن را تجهیز و در اختیار قرار دهد.
رییس سازمان بهزیستی ادامه داد: برای طرح چرا باید 
دو سازمان غیردولتی متولی کار باشند، در حالی که ما 
۲۴ سازمان غیردولتی متولی کودک در تهران داریم.

قبادی دانا درباره طرح ســاماندهی کــودکان اضافه 
کرد: وقتی این طرح انجام شــد، ۹۰ درصد کودکان 
غیرایرانی و بیشــتر خانواده های آنها در ایران نبودند. 
به همین دلیل ما معتقدیم، بدترین خانواده از بهترین 

خانه های بهزیستی بهتر است.
وی گفت: بعــد از طرح ســاماندهی، خیلی از باندها 
کودکان را به شــهرهای اراک و قــم منتقل کردند تا 
آب ها از آســیاب بیافتد. این بچه ها باید هویت شــان 
مشخص شود که اگر جای دیگری رفتند ما بر اساس 
احراز هویــت بتوانیم آنهــا را در هر کجای کشــور 
شناســایی کنیم.قبادی دانا تصریح کرد: برای کاهش 
معضــل کودکان زباله گرد، بایــد نهادهای مربوطه از 
جمله شورای شهر تهران و شهرداری و همچنین اداره 
اتباع و سازمان بهزیستی با هم همکاری داشته باشند.
وی افزود: بهزیســتی با بودجــه محدود خود و تعداد 
مددجویانی که هر روز به تعداد آنها افزوده می شود، 
نمی تواند همه کارها را به تنهایی انجام دهد. شرایط 
را هم باید در نظر گرفت. با این حال دیوار بهزیســتی 

کوتاه است. 

اجتماعی

  خرم آباد –خبرنگار یادگار امروز :امام جمعه 
خرم آباد با بیان این که کتاب مهم ترین سند 
و عامل پیشــرفت و تمدن هر جامعه است، 
ترویج کتابخوانی گســترده  راه های   یکی از 
را برپایی نمایشــگاه کتاب دانست و گفت: 
حمایت از نمایشگاه کتاب به تقویت فرهنگ 

جامعه  کمک می کند. 
نماینده  میرعمــادی،  ســیداحمد  آیت الله 
ولی فقیه در اســتان لرستان، شامگاه بیست 
و چهارم مهر در بازدید از نمایشــگاه کتاب 
لرستان با  اشــاره به این که نمایشگاه کتاب 
در هر اســتان یک رخــداد فرهنگی بزرگ 
در جهت ترویج مطالعه است، گفت: یکی از 
مطالبات مقام  معظم رهبری مسئله مطالعه 

کتاب و ترویج فرهنگ کتابخوانی است. 
وی بــا ذکر این مطلب که مهم ترین ســند 
و عامل پیشــرفت و تمدن هر جامعه کتاب 
است، اضافه کرد: راه های ترویج کتابخوانی 
 گسترده است که یکی از مهم ترین این راه ها 

برگزاری نمایشگاه کتاب است. 
آیــت الله میرعمادی با اشــاره بــه این که 
نمایشــگاه کتاب لرســتان دارای امتیازاتی 
نسبت به سال های گذشته است، ادامه داد: 
این دوره هم  از جهت حجم ناشــران دعوت 
شــده و هم از حیث کتب عرضه شــده که 

مطابق نیاز جامعه است دارای امتیاز است. 
وی با یــادآوری این مطلب که در بازدیدی 
که از نمایشــگاه انجام شد حجم ناشران و 
از کتاب های عرصه شــده مطلوب اســت، 
 خاطرنشان کرد: حمایت از نمایشگاه کتاب 

به تقویت فرهنگ جامعه کمک می کند. 
امام جمعه خرم آباد بــا ذکر این مطلب که 
کتاب باید مورد نیاز باشد و مخاطب داشته 
باشد، خاطرنشــان کرد: برگزاری نمایشگاه 
کتاب  یک رویــداد فرهنگی اســت گرچه 
سبک مطالعه عوض شده اما مطالعه کتاب 

دائمی و ماندگار است. 
این مفســر قرآن کریم با اشــاره به این که 
مطالعــه مجــازی کار روزمرگی اســت اما 
مطالعــه کتاب همواره ارزشــمند اســت، 
اضافه کرد:  یکی از عناصر مهم در بالا رفتن 

فرهنگ جامعه رســانه است.رسانه می تواند 
در جهت نگهداری ســالم جامعه موثر باشد 
این در  حالی اســت که نقد رســانه موجب 
حفاظت جامعه است و مهم ترین  کار رسانه 

پیام رسانی است. 
آیت الله میرعمادی با اشــاره به این که مقام 
معظم رهبــری اربعین را رســانه پرقدرت  
عاشــورا بیان کرده اســت، اضافه کرد: این 
رسانه  پرقدرت عاشــورا را رسانه ها پرقدرت 

کردند. 
نماینــده ولی فقیه در لرســتان افــزود: از 
رســانه های اســتان انتظار داریم در جهت 
توســعه اســتان قدم بردارند و نگذارند یک 
جوسازی  موجب جلوگیری پیشرفت استان 

شود. 
نماینده ولی فقیه در استان لرستان با تاکید 
بر پیگیری منافع اســتان، خاطرنشان کرد: 
رسانه ها اصل را فراموش نکنند و قدم هایی 
که  برای پیشرفت استان برداشته می شود را 
بیان کنند و منافع اســتان را از هر مسئولی 

که به استان سفر می کند مطالبه کنند. 
امــام جمعه خرم آباد همچنیــن ادامه داد: 
خبرنگاران از عناصر موثر در افزایش فرهنگ 
جامعه به شــمار می روند که در نگهداری 
 جامعه ســالم نقش بســزایی دارند و نقد و 
تذکرات این قشــر فرهیخته، افراد و جامعه 

را حفظ می کند. 
آیت الله میرعمادی افزود: از رسانه ها انتظار 
داریم در جهت توسعه لرستان تلاش کنند 
و قدم های برداشته شــده در راه پیشرفت 

 اســتان را اطلاع رســانی و تقویت نموده و 
منافع استان را از مدیران مطالبه کنند. 

ë  گزارش خسارت ۸ هزار میلیاردی
سیل به قرارگاه بازسازی ارائه نشد

نماینده ولی فقیه در لرســتان بــا تاکید بر 
اینکه آقای نوبخت مدعی بودند که گزارش 
۸ هزار میلیارد خســارت ســیل لرستان به 
تهران داده  نشــده، گفت: روشنگری وضع 

تخصیص اعتبارات یک مطالبه است. 
آیت الله ســید احمــد میرعمــادی امروز 
چهارشــنبه در جمع خبرنگاران با اشــاره 
به وضعیت پرداخت تســهیلات و اعتبارات 
دولتی برای  جبران خســارات سیل گفت: 
کمک دولت برای عمران و جبران خسارات 
ســیل لرستان آیا بیش از هزار میلیارد بوده 

است؟   
ë  آیا این برآورد خسارات سیل  

لرستان درست است؟ اگر درست است 
چرا به قرارگاه بازسازی برده نشده 

است؟
وی بــا بیان اینکــه آقای نوبخــت رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه در ســفری که به 
لرستان داشتند مدعی بودند که گزارش این 
۸ هزار  میلیارد خســارت به تهران و وزارت 
کشور و قرارگاه بازسازی سیل نیامده است، 
تصریح کرد: ایشان گفتند هرچه مصوب شد 

ما  دادیم. 
نماینده ولی فقیه در لرســتان ادامه داد: آیا 
این برآورد خســارات سیل لرستان درست 
اســت؟ اگر درســت اســت چرا به قرارگاه 
بازسازی  برده نشده اســت؟ اگر برده شده 

نظرات آقایان چیست. 
آیــت الله میرعمادی با تاکید بــر اینکه ما 
پاسخ به این مســائل را مطالبه کرده ایم تا 
برای مردم و رسانه ها مشخص شود، افزود: 
۸  هزار میلیارد خســارت سیل بوده است، 
یــا باید بگوییم واقعی نبوده خوب اشــکال 
ندارد بیایید بگویید، اگر درســت است چرا 
تنها هزار  میلیارد یعنی ۱۲ درصد تخصیص 

یافته است. 
آقایان بیایند جواب منطقی و عقلانی بدهند

وی با اشاره به اینکه آقای نوبخت هم دستور 
دادند به اینکه این مســائل بررســی شود، 
گفت: چرا برآورد خسارات سیل لرستان را 
 نبرده اند در قرارگاه بازســازی سیل مصوب 
کنند و اعتبار بگیرند. این یک مطالبه است. 
رهبر معظم انقــلاب فرمودند مطالبه گری 
 کنید، این یک نوع مطالبه گری است. آقایان 

بیایند جواب منطقی و عقلانی بدهند. 
نماینده ولی فقیه در لرســتان خاطرنشــان 
کرد: حالا که ســازمان برنامــه و بودجه و 
دولت اعلام آمادگی کــرده پول دارد و می 
تواند برای  بازسازی بدهد، چرا نرویم اعتبار 

برای استان بگیریم. 
ë  تفاوت ۲ هزار میلیاردی در آمار

پرداخت اعتبارات جبران خسارات 
سیل

براســاس این گزارش،هفته  گذشته رئیس 
ســازمان برنامه وبودجه در جریان ســفر به 
لرســتان با انتقاد از تفاوت در آمار پرداخت 
 اعتبارات جبران خسارت سیل گفت: دولت 
۳ هزار میلیارد به لرستان تخصیص داده در 
حالی که این آمار هزار میلیارد اعلام شــده 

 است. 
نوبخت خطاب به استاندار لرستان با تاکید 
بر اینکه از شما طلب می کنم کمیته بررسی 
این مسئله را به ریاست دکتر عدل تشکیل 
 داده و قبــل از پایان هفته علت تفاوت آمار 
گزارش داده شــود، اظهار داشت: سه برابر 
عدد اســت، خیلــی تفــاوت دارد. ۳ هزار 
میلیارد  تومان پرداختی هایی اســت که به 
ایــن امر اختصاص یافته و بــا هزار میلیارد 

متفاوت است. 

دبیر اندیشکده آب ایران خبر داد:
همه دغدغه مندان آب گردهم می آیند

انوش نوری اســفندیاری، دبیر اندیشکده آب ایران اعلام 
کرد: به دنبــال راه اندازی پویش خانواده آب هســتیم تا 
در آن به جای تخطئه گذشــته، همه کســانی را که در 
جایگاه های مختلف بــرای موضوع آب کار می کنند کنار 
هم بیاوریم.دبیر اندیشــکده تدبیر آب ایران، در گفتگو با 
خبرنــگار مهر ، از راه اندازی پویش خانواده آب خبر داد و 
گفت:  در واقع قصد داریم یک اقدام فرهنگی انجام دهیم و 
در تاریخ ۲۹ مهرماه در نظر داریم دو موضوع را با مدعوین 
خود مطرح کنیم. یکی نتیجه مستند سازی کاری که در 
زمینه تاریخ شفاهی آب انجام شده و مربوط به نشریه آب 
و توسعه است که در دهه ۱۳۷۰ این نشریه در حدود ۲۰ 
شماره چاپ شد و بعد تعطیل شد. نشریه آب و توسعه در 
واقع برای ثبت تاریخ شــفاهی آب کار شده و نتیجه کار 
قرار است به گفتگو گذاشته شود.وی افزود:  دومین مورد 
یــک پویش به نام پویش خانــواده آب با محوریت تاریخ 
شفاهی آب اســت و قرار است در آن موضوعات برجسته 
ای مورد توجه قرار بگیرد که می تواند امید بخش و درباره 
روشنی فرهنگ و اندیشه در کارنامه آب باشد.اسفندیاری 
ادامــه داد: تلاش ما توجه به ظرفیت هایی اســت که در 
جامعه برای موضوع آب شــکل گرفته است. در طول این 
۶-۷ ســال که شرایط آب کشور، شرایط مناسبی نیست، 
ظرفیت های در جامعه شکل گرفته که هر یک در نقطه ای 
و جــدا از دیگران در حوزه آب فعالیت های ارزشــمندی 
می کنند و  در پویش خانواده آب قرار است این ظرفیت ها 
در قالب یک تالار گفتگو و بستری که به موضوعات مربوط 
به تاریخ شفاهی آب بپردازد، در کنار یک دیگر قرار بگیرند 

و کار کنند.
دبیر اندیشــکده تدبیر آب ایران تصریح کرد:  در واقع در 
این مدت افراد و نهادهایی شــکل گرفته اند که به صورت 
انفرادی در زمینه آب، چه در دانشــگاه ها و چه در بخش 
های دولتی و غیر دولتی و بخش خصوصی فعالیت کرده 
اند و ما می خواهیم همه این ظرفیت ها را با هر نگاهی که 
دارند کنار هم بیاوریم.اســفندیاری تاکید کرد:  نگاهی که 
حاکم است این است که هر کسی که درباره آب صحبت 
می کند، اساســاً تمام تصمیمات گذشته را به باد انتقاد 
می گیرد در حالی که اقدامات مهمی انجام شده و به نظر 
می آید تاریخ موضوع آب نیاز به بازخوانی دارد. به همین 
دلیل به سراغ تاریخ رفته ایم تا نشان دهیم مشکلاتی که 
ایجاد شده، سابقه دار است و در گذشته هم بوده و ریشه 
دار اســت اما چون به نحو درســتی با آن برخورد نشده، 
تداوم پیدا کرده و گسترش یافته است. این به معنای این 
نیســت که اساســا فکری در مورد آن در گذشته نشده و 
قرار اســت تازه حرکتی برای چاره جویی انجام شود بلکه 
قرار اســت این مســئله را با مصداق های مشخص مورد 

توجه قرار دهیم.

آیت الله سیداحمد میرعمادی؛
حمایت از نمایشگاه کتاب به تقویت فرهنگ جامعه کمک می کند

خبرخبر

رئیس سازمان بهزیستی:

حلمعضلکارکودکانمعادلهچندوجهیاست
معاون سازمان شهرداری ها و دهیاری ها:

۷۲ درصد دهیاری های کشور درجه بندی شدند

مشکلات مراقبتی و مستمری ناکافی چالش های عمده سالمندان است
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افزایش قیمت موبایل با لغو معافیت 
واردات گوشی مسافری

رضا رحمانی وزیر صنعت با اشاره به لغو معافیت ۸۰ دلاری واردات 
گوشــی مســافری گفت: این امر حتما بر روی قیمت موبایل در 
کشــور تاثیر می گذارد.رحمانی در حاشیه جلسه هیات دولت در 
جمع خبرنگاران تاکید کرد: زمانی که تولید داخل به میزان مصرف 
نیست نباید تعرفه را افزایش دهیم.وی ادامه داد: تولید موبایل های 
ایرانی در آن حد نیســت که در بازار تاثیرگذار باشد البته سیاست 
ما حمایت از هر کالایی اســت کــه در تولید داخل به حد کفایت 
برسد اما تولید موبایل داخلی نسبت به مصرف بسیار ناچیز است.

وزیر صنعت با بیان اینکه از ســرمایه گذاری در این زمینه حمایت 
می کنیم،  افزود:  در سال گذشته در مجموع ۲۰۰ هزار تلفن همراه 
در کشور تولید شــده است؛ این فعالیت ها نیازمند سرمایه گذاری 
سنگینی است و از سوی دیگر در این زمینه، تکنولوژی به سرعت 
حرکــت می کند.رحمانی گفت: وزارت صنعــت،  معدن و تجارت 
تولید داخلی برخی کالاها مانند لاســتیک های ســنگین،  پارچه 

، الکترودهای گرافیتی و ... را آغاز کرده است.   
وی در مــورد واگذاری ایران خودرو نیز گفت: این خودرو ســازی 
به شخص خاصی واگذار نمی شــود و خریدار در فرآیند واگذاری 
مشخص خواهد شــد؛ تلاش این است که به طور کامل به بخش 

خصوصی برود.
وزیر صنعت،  معدن و تجارت در پاســخ به سوالی در مورد مشکل 
زیرســاخت ها در شــهرک صنعتی عباس آباد و تجمع مالیات بر 
ارزش افزوده نیز تاکید کرد:  دولت باید این زیرســاخت ها را فراهم 
کنــد. اکنون در تامین زیرســاخت ها به ویژه بــرق و آب در اکثر 
شــهرک های صنعتی به ویژه اطراف تهران مشــکل داریم و این 

مشکل در زمینه برق حادتر است.
وی با اشــاره به اینکه در گذشــته نیز بازدیدهایی از شهرک های 
صنعتی صــورت گرفته بود،  افزود:  در ایــن خصوص تصمیماتی 
گرفته شده و در حال انجام است البته در برق نیازمند ایجاد پست 

هستیم بنابراین با وزارت نیرو صحبت کردیم.
رحمانی مشــکل تامین برق را کمبود بودجه عنوان کرد و افزود:  
دیروز بازدیدی با معاون اول رئیس جمهوری داشــتیم و ایشــان 
دستوراتی دادند و قرار است امسال هم استانداری تهران و وزرات 

نیرو بودجه مورد نیاز را تامین کنند. 
البته اکنون در زیرساخت ها مشکل فوریتی نداریم اما برای توسعه 

واحدها مشکل وجود دارد.  
وی در مورد نظرشــورای عالی نظارت بــر انتقادات روند انتخابات 
اتاق هــای بازرگانی نیز ادامه داد:  ۲۷ مــورد از انتخابات اتاق های 
بازرگانی تایید قطعی شــده و تنها دو مورد به شکایت رسیده که 
البته از نظر ما نهایی است. در مجموع انتخابات اتاق های بازرگانی 

امسال پرشور و با رقابت جدی انجام شد.
وزیر صنعــت،  معدن و تجــارت در مورد تعهــدات پیش فروش 
خودروهایی که قرار اســت از رده خارج شــود ، گفت: این برنامه 
قطعی اســت و هم در خانواده پراید و هــم پژو خروجی خواهیم 
داشــت و مواردی مانند برخی مدل های پراید که تعهد ندارند تا 
پایان ســال از چرخه تولید خارج می شوند.وی افزود:  خود خودرو 
ســازها پیگیر این موضوع هستند البته خودروی جایگزین باید از 

نظر قیمت و قدرت خرید متناسب باشد.
رحمانــی تاکید کرد:  در موضوع تفکیک وزارت بازرگانی از وزارت 

صنعت نیز تابع قانون هستیم و قانون اجرا خواهد شد.

یک کارشــناس حوزه آب گفت: برای اجرای طرح انتقال 
آب دریای خزر به فلات مرکزی ایران ۱۰۰ تا ۷۰۰ هکتار 
جنگل های هیرکانی که قدمتی بین ۳ تا ۳.۵ میلیون سال 

دارد باید از بین برود.
اسماعیل کهرم، کارشــناس حوزه آب درباره طرح انتقال 
آب خزر به فلات مرکزی ایران گفت: این موضوع را باید از 
سه جنبه اقتصادی، زیست محیطی و سیاسی بررسی کرد. 
این طرح از جنبه اقتصادی توجیهی ندارد، چرا که هزینه 
چنین اقدامی علاوه بر احداث خط لوله و ایســتگاه های 
تقویت فشار شامل احداث آب شیرین کن ها نیز می شود 
که تجهیزات آن به دلیل تحریم های اقتصادی بی شــک 
با دشــواری و هزینه بالا وارد می شــود، در نتیجه چنین 
روندی در تولید آب آشامیدنی برای شرب یا حتی صنعت، 
بی شک هزینه های تولید را بالا برده و آب گرانی به مقصد 
خواهد رسید که در چنین شرایطی یا مردم باید هزینه آن 
را بپردازند که  بی شک با اعتراض مردمی رو به رو خواهد 
شــد یا دولت باید سهم یارانه ای به آن اختصاص دهد که 

در این صورت هزینه های دولت شدیدا افزایش می یابد.
وی ادامــه داد: طبق این طرح قرار اســت ۱۵۰ میلیون 
مترمکعب آب به بخش صنعت و ۲۰۰ میلیون مترمکعب 
آب به بخش شــرب اختصاص دهند که هزینه تولید آب 
شرب آن چند برابر هزینه تولید آب تهران شده و بی شک 

مردم قادر به پرداخت آن نیستند.

این کارشناس آب منظر زیست محیطی طرح انتقال آب 
دریای خــزر به فلات مرکزی را نیز مورد نقد دانســت و 
ادامه داد: برای اجرای این طرح ۱۰۰ تا ۷۰۰ هکتار جنگل 
های هیرکانی که قدمتی بین ۳ تا ۳.۵ میلیون سال دارد 
را باید از بین ببرند که بی شــک ضمن نابود کردن چنین 
ثروت ارزشمندی، آسیبی جدی به محیط زیست منطقه 

وارد می شود.
به گفته کهرم نکته دیگری که در مباحث زیست محیطی 
این طرح باید به آن توجه ویژه داشت، سرنوشت نمک جدا 
شده از آب دریا است. آب شیرین کن ها نمک آب دریا را 
جدا کرده و آن را مجدد به آب دریا باز می گردانند. تداوم 

چنین روندی با توجه به اینکه روند شــیرین ســازی آب 
دریــا و ورود مقادیر نمک به آب دریا ادامه دارد می تواند 
به اکوسیستم ماهی هایی از جمله ماهی سفید، آزاد، ازون 
برون و.. که ماهی های اســتخوانی هستند آسیب جدی 

وارد کرده و حتی موجب مرگ آنها شود.
وی اظهار داشــت: در صورت آســیب به ماهی های این 
منطقه، صیادی در این بخش و فعالیت های شــیلات نیز 
مختل می شود. از سویی دیگر در صورت شور شدن بیش 
از حد آب در این منطقه بی شــک سایر همسایگانی که 
در دریای خزر با ایران مشــترک هستند اقدام به شکایت 

خواهند کرد. 

آلبرت بغازیان عضو هیات علمی دانشــگاه تهران 
با بیان اینکه اصلاح نظام اقتصادی در گرو اصلاح 
بانکها است، گفت: بی اعتمادی به سیستم بانکی از 
بین رفته و ریسک سپرده سرمایه گذار کم خواهد 
شــد.بغازیان در خصوص پیش شــرط های اصلاح 
نظام بانکی گفــت: در اصلاحات عظیمی همچون 
نظام بانکی، مدیران فعلی باید تغییر نگرش داشته 
باشــند؛ چراکه برخی از آنها، تغییر در سیســتم 
فعلی را نمی پذیرند و حتی به تغییر ســاختار هم، 
جواب مثبــت نمی دهند؛ بر همین اســاس، باید 
مدیرانــی انتخاب شــوند که بــا بانک های بزرگ 

کار کــرده و بتوانند این بانک ها را از ســطح ملی 
به بین المللی تبدیل کنند؛ ضمن اینکه بانک های 
ایران به جز موارد اندک، بیشتر تلاش کرده اند که 
با عملیات بیشــتر، تنها حساب ها را بیشتر کرده و 
ارقام بــزرگ را وارد صورت های مالی نمایند.عضو 
هیات علمی دانشگاه تهران، با بیان اینکه بانک ها 
در ایران، همان بنگاههای کوچکی هستند که تنها 
از نظر کمی بزرگ شــده اند، به همین دلیل باید 
تغییر برای اصلاح ســاختار اقتصادی را از مدیران 
شــروع کنیم؛ به خصوص اینکه رئیس کل بانک 
مرکزی نیز به درســتی به این نکته اشاره داشته 

که اصلاح ســاختار اقتصادی باید از بانک ها آغاز 
شــود.بغازیان گفت: اصلاح نظام اقتصادی بیش از 
هر چیز به عملکرد خــود مدیران، نظارت داخلی 
بانک هــا و تعامل با بانک مرکزی معطوف اســت 
که در این صورت، بی اعتمادی به سیســتم بانکی 
حل شــده، ریسک سپرده سرمایه گذار کم شده و 

کمبود منابع بانک ها تامین خواهد شد.

علی خدایی، نماینده کارگران در شورای عالی 
کارگفت: ویرایش نهایی طرح تأمین مســکن 
کارگران در هفته گذشــته انجام شده است و 
فکر می کنم در هفته آینــده برای امضا اقدام 

خواهد شد.
نماینده کارگران در شــورای عالی کار درباره 
طرح هــای عملیاتــی برای خانه دار شــدن 
کارگران گفت: در راستای جبران قدرت خرید 
کارگران، بحث تعاونی های مســکن و مصرف 
کارگری مطرح است. بیش از 30درصد هزینه 
های خانوار کارگری صرف هزینه های مسکن 
می شــود . عملًا تکالیف مغفول مانده ای در 
زمینه مسکن کارگران داریم که می توانیم از 

آنها استفاده کنیم.
 وی ادامه داد: نهادهایی هستند که در زمینه 
مسکن کارگران مسئولیت دارند و به مسئولیت 
آنها پرداخته نشده است. به همین دلیل بحث 
مسکن کارگران در شورای عالی کار مورد توجه 
قــرار گرفت.اولین موضوع از ســوی کارگران 
پیرامون اصلاح ماده 149 قانون کار و استفاده 
از ظرفیت های قانونی مطرح شد،اصلاح ماده 
149  و 150 قانون کار در دســتور کار شــورا 

است و در جلسه آتی نهایی خواهد شد.
 خدایی بیان کرد: در بخش های دیگر بررسی 
های برای مسکن کارگران شده است که یکی 
از آنها تفاهم نامه ای با وزارت راه و شهرسازی 
و وزارت رفاه بوده است، تا به دو روش به بحث 
مسکن کارگران پرداخته شود. حدود 10 طرح 
در حال بررسی است تا در دو روش به مسکن 
کارگران بپردازد. یکی طرح هایی است که به 

صورت زودبازده بتوانیم به مسکن برسیم.

 

نماینده کارگران در شــورای عالی کار گفت: 
ارائه تســهیلات،ارائه نرخ بــه قیمت منطقه 
از ظرفیت های  ای،اعطــای مجوز،اســتفاده 
شرکت هایی که ذیل سازمان تأمین اجتماعی 
دارند. تولید بیش از 50درصد سیمان کشور در 
شرکت های زیرمجموعه شستا انجام می شود 

که این مجموعه ها متعلق به کارگران است.
 وی اظهار داشت:در شرکت های تولید میگرد 
و مصالح ساختمانی سهام عمده برای کارگران 
اســت. در نظر داریم که از تمام ظرفیت های 
موجود استفاده کنیم. اما به طور خاص استفاده 
از ظرفیــت های مســکن مهر که در دســت 
تکمیل است به صورت اختصاص قسمت عمده 
به کارگران در محدوده 50درصدی، اســتفاده 
از تسهیلاتی که دولت برای کارمندان در نظر 
گرفته است،استفاده از ظرفیت های بانک رفاه  

به عنوان بانک ملکی، استفاده از ظرفیت های 
بانک توســعه تعاون مواردی است که در تهیه 

مسکن کارگران مورد استفاده قرار می گیرد.
 خدایی بیان کرد:  اولین بند تفاهم نامه وزارت 
مســکن و وزارت کار در دســت انعقاد است. 
شناسایی کارگران فاقد مسکن است. که هنوز 
آماری تهیه نشــده است. حدود 13.5 میلیون 

نفر کارگر رسمی داریم.
 نماینده کارگران در شــورای عالی کار با بیان 
اینکه برآورد اولیه ما این اســت که در گام اول 
نیازمند 1میلیون مسکن باشیم گفت:بر اساس 
قانون اساسی وظیفه تأمین مسکن کارگران بر 
عهده دولت است . گاهی شاید به سمت مسکن 
های استیجاری برویم که کارگران توانایی آن 
را داشــته باشند. کارگران در حال حاضر برای 
تأمین مسکن فشار بسیاری را تحمل می کنند.

 یکی از طرح های محکم ما این اســت که با 
اصــلاح آیین نامه 149 به صورت ریشــه ای 
مشکل مسکن کارگران را حل کنیم نه اینکه 
این طرح به پرداخت تسهیلات و ارائه مسکن 
به تعدادی ختم شــود. تأمین مســکن برای 

کارگران در یک مقطع  تمام شدنی نیست.
وی با اشــاره به ماده 149 قانون کار گفت: در 
راســتای ماده 149 قانون کار بیان شده است 
که کارفرمایان مکلفند با تعاونی های مسکن و 
در صورت عدم وجود این تعاونی ها مستقیماً 
با کارگران فاقد مسکن جهت تامین خانه های 

شخصی مناسب همکاری لازم را بنمایند.
همچنین در تبصره این آیین نامه آمده اســت 
که نحوه و میزان همکاری و مشارکت کارگران 
، کارفرمایان و دستگاه های دولتی و نوع کارگاه 
های بزرگ مشــمول این ماده طبق آیین نامه 

ای خواهد بود که توســط وزارتین کار و امور 
اجتماعی و مســکن و شهرســازی تهیه و به 

تصویب هیات وزیران خواهد رسید .
یعنی کارفرمایان در کارگاه های بزرگ حداقل 
بــرای 30 درصد کارگران خود باید مســکن 
تعاونی ســازمانی تأمین کنند. وزارت مسکن 
مکلف اســت نسبت به تأمین زمین  مورد نیاز 
تعاونی مکسن اقدام کند.  این آیین نامه برای 
سال 70 است. سازمان تأمین اجتماعی در سال 
70 موظف بوده اســت که سالیانه 50میلیارد 
ریال به مسکن کارگران اختصاص  دهد.اگر هر 
ساله این مبلغ رشد کرده بود حتماً عدد قابل 
توجهی می شــد. شهرداری ها هم طبق آیین 

نامه نسبت به مسکن کارگران  تکلیف دارد.
وی گفت:در راستای این ماده قانونی همچنین 
کارفرمایان کارگاه های بزرگ مکلف به احداث 
خانه های ســازمانی در جوار کارگاه و یا محل 

مناسب دیگر می باشند .
تبصره 1- دولت موظف اســت با اســتفاده از 
تســهیلات بانکی و امکانات وزارت مســکن و 
شهرسازی ، شهرداری ها و سایر دستگاه های 

ذی ربط همکاری لازم را بنماید .
تبصره 2- نحوه و میزان همکاری و مشــارکت 
کارگران ، کارفرمایان و دستگاه های دولتی و 
نوع کارگاه های بزرگ مشمول این ماده طبق 
آیین نامه ای خواهد بود که توسط وزارتین کار 
و امور اجتماعی و مسکن و شهرسازی تهیه و 

به تصویب هیات وزیران خواهد رسید .
خدایی با بیان اینکه بســیاری از تعاونی های 
مسکن کارگری هم اکنون فعالیت چشمگیری 
ندارند، افزود: بزرگترین تعاونی مسکن کارگران 
کشور از ســال 69 تاکنون تنها 28 هزار واحد 
مسکونی احداث کرده است که با توجه به آمار 
و ارقام موجود کمتر از این به نظر می رسد که 
این میزان واحد مسکونی با توجه به جمعیت 

فعال کارگران بسیار ناچیز است.

اقتصادی

پیش شرط های اصلاح نظام بانکی

اندازه دولت و فرهنگ

دکتر تیمور رحمانی
مــا ایرانیان در حدی که از آموزه هــای دینی می دانیم 
از اهداف اساسی رســالت پیامبران الهی تعالی فرهنگ 

و اخلاق بوده است و منازعه ای در این زمینه نیست.
بر اساس همان آموزه ها می دانیم که پرهیز از ریا، تملق، 
بی صداقتی و مواردی از این دســت بسیار مورد تاکید 
بــوده و ادبیات و عرفان ایران نیز مالامال از پند و اندرز 
در این زمینه است. همچنین می دانیم که ما ایرانیان در 

این زمینه از خود رضایت نداریم.
از گفته هــای عالمان دینــی گرفته تــا صاحب نظران 
دانشگاهی و نهایتا ادبیات عامیانه، انبوهی از ناخرسندی 
از شیوع تملق و ریا و پدیده های مشابه را می توان یافت. 
در نــگاه اول، به نظر می رســد این موضــوع در حوزه 
علم اخلاق، جامعه شناســی و روانشناســی قرار داشته 
و طبیعی اســت که از آنها خواسته شــود به تحلیل و 
تجویز راه حل بپردازند. در این موضوع تردیدی نیســت 
که ناهنجاری هــای فرهنگی و اخلاقــی عمدتا متعلق 
به حوزه علوم فوق الذکر اســت. اما بــا ابراز فروتنی در 
مقابل صاحب نظران این حوزه های دانشی، ممکن است 
علم اقتصــاد نیز دارای تحلیل و ارائــه راه حل هایی در 
این زمینه باشد. بســته به اینکه به طور مشخص کدام 
ناهنجاری اجتماعی را مدنظر داشــته باشیم، می توانیم 
بــه ارائه تحلیل های متعددی در علم اقتصاد بپردازیم و 
بر اساس آن نیز به ارائه راه حل اقدام کنیم. آنچه در این 
نوشتار می آید، بررسی رابطه اندازه دولت و شیوع تملق 
یا حداقل نقش اندازه دولت در تشــدید شــیوع تملق 
است. لازم است اشاره شــود که این تحلیل نافی سایر 
عوامل موثر و شــناخته شده در علوم فوق الذکر نیست، 
بلکه تحلیلی اســت که می تواند مکمل تحلیل آن علوم 
تلقی شود. نکته با اهمیت دیگر این است که این تحلیل 
عام اســت و مختص ایران نیست و در واقع ممکن است 
وضعیــت ایران یکی از مصادیق این تحلیل باشــد. این 
موضوع از آن جهت مورد تاکید اســت که می تواند مانع 
ایجــاد تصویر منفی از فرهنگ شــود و رفع ناهنجاری 
را امکان پذیر جلوه دهــد. چنانچه این تحلیل قرین به 
حقیقت باشــد، می تواند ما را در رفع دغدغه فرهنگی و 
اولویتــی که فرهنگ در برنامه ریزی در قالب برنامه های 

توسعه خود را نمایان می سازد، یاری رساند.
پیامدهای زیانبار اقتصادی بزرگ بودن دولت کم وبیش 
شناخته شــده اســت. گرچه تدارک کالاهای عمومی 
مانند تامین امنیت و نظــم، ایجاد و اداره نظام حقوقی 
و قضایی، ایجاد زیرســاخت هایی ماننــد جاده، تدارک 
آمــوزش به ویژه در مراحــل قبل از دانشــگاه، تدارک 
بهداشــت عمومی و مواردی از این دست توسط بخش 
خصوصی یا امکان ناپذیر اســت یا به صورت بهینه انجام 
نمی شــود، اما هنگامی که دولت از این وظایف اساسی 
نیز جلوتــر رفته و به همین دلیل اندازه دولت بســیار 
بیش از حد بهینه می شود، انواعی از مشکلات اقتصادی 
را فراهم می کند که نتیجه نهایی همه آنها پایین بودن 
رشــد و توسعه اقتصادی اســت. اما راجع به پیامدهای 
زیانبار فرهنگی دولت در علم اقتصاد موشکافی چندانی 
صورت نگرفته اســت. به طور مشــخص، بیش از اندازه 
بزرگ شــدن دولت مکانیســمی را فعال می کند که در 
کنار پیامدهای زیانبار اقتصادی آن ســبب گســترش 
تملق و ریا در جامعه می شــود و دقیقا در جهت عکس 
تاکید بر فرهنــگ در برنامه ریزی عمل می کند. لازم به 
ذکر اســت که منظور از بزرگ بــودن دولت صرفا این 
نیســت که ســهم هزینه های دولــت از تولید ناخالص 
داخلی)معیــار متــداول اندازه گیری ســایز دولت( چه 
مقدار اســت بلکه بااهمیت تر از آن گسترده بودن حجم 
قوانین و مقررات ناظر بر فعالیت عاملان اقتصادی است 
که عامــلان اقتصادی را محتاج مجــوز و امضا و تایید 
تشــکیلات دولتی می کند. به عبارت دیگر، اندازه دولت 
می تواند از نظــر مخارجی که انجــام می دهد کمتر از 
میزان بهینه باشد؛ اما از نظر حجم مقررات بیش از حد 
بهینه باشــد.اما چگونه بزرگ بودن اندازه دولت سبب 
گسترش تملق و از آن طریق تخریب فرهنگی می شود؟ 
غالب فعالیت های ما شــهروندان که در بردارنده ارزش 
پولی اســت، نوعی مبادله است که طی آن مالی دارای 
ارزش از فردی یــا نهادی به فرد یا نهادی دیگر منتقل 
می شــود. هنگامی که دو فرد یا نهــاد کاملا خصوصی 
درگیر انجام یک مبادله هستند، به طور طبیعی هرکدام 
بر اســاس مجموعه اطلاعاتی که در اختیار دارند، طبق 
تحلیل صاحب نظران نظریه بازی ها ســعی دارند مبادله 
را به گونه ای انجام دهند که بیشترین نفع را عاید خود 
سازند. بنابراین اگر فردی مالی را با ارزش ۱۰۰ ریال به 
طرف مقابل واگــذار می کند تنها در صورتی این کار را 
انجام می دهد که آنچه در مقابل به دست آورده است از 
نظر او حداقل ۱۰۰ ریال ارزش داشــته باشد. به همین 
دلیل، طرفین مبادله به شــرطی که بدانند طرف مقابل 
آنها اطلاعات مشــابه آنها دارد، امکانی برای توســل به 
تملــق برای کاهش نفع طرف مقابل و افزایش نفع خود 

نمی یابند. 

طرح تأمین مسکن کارگران نهایی شد

در تابستان ۹۸ سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش عالی از کل بیکاران 
۴۳.۸ درصد بوده است که نسبت به فصل مشابه سال قبل ۴.۳ درصد افزایش 

داشته است.
مطابق آمارها در تابستان 98 سهم جمعیت بیکار فارغ التحصیل آموزش عالی 
از کل بیکاران 43.8 درصد بوده اســت. این سهم در بین زنان نسبت به مردان 
و در نقاط شــهری نسبت به نقاط روســتایی بالاتر است. بررسی تغییرات این 
شاخص نشان می دهد که نسبت به فصل مشابه سال قبل 4.3 درصد افزایش 
داشته است. در تابستان 98 سهم جمعیت شاغل فارغ التحصیل آموزش عالی از 
کل شاغلان 24.7 درصد بوده است. این سهم در بین زنان نسبت به مردان ودر 
نقاط شهری نسبت به نقاط روستایی بالاتر است. بررسی تغییرات این شاخص 
نشــان می دهد که نسبت به فصل مشابه سال قبل 0.9 درصد افزایش داشته 
است.بررسی نرخ بیکاری جمعیت 10 ساله و بیش تر نشان می دهد که 10.4 

درصد از جمعیت فعال،بیکار بوده اند. بر اساس این نتایج، نرخ بیکاری در بین 
زنان نســبت به مردان و در نقاط شهری نسبت به نقاط روستایی بیش تر بوده 
اســت. این نرخ در تابستان 98 به فصل مشابه سال قبل کاهش 1.8 درصدی 

را تجربه کرده است.

سهم بیکاران فارغ التحصیل از کل بیکاران افزایش یافت

مرور عملکرد تولید انواع خودروی ســواری در ۵ ماهه 
۹۸ نشــان می دهد که در فروردین، تولید به کمترین 
میزان رســیده و در مرداد، نسبت به مدت مشابه سال 

قبل ۴۸ درصد کاهش داشته است.
تولیــد خــودرو در کشــور طی ســال ۹۸ بــا فراز و 
فرودهای بسیاری مواجه بوده است. مروری بر عملکرد 
خودروســازان در این مدت نشــان می دهد که تولید 
انواع خودروی سواری، در فروردین ماه ۹۸ به کمترین 
مقدار خــود در طی ۵ ماه اخیر رســیده و در مقابل، 
در اردیبهشــت ماه اندکی افزایش داشته است، این در 
حالی اســت که تولید در خردادماه ۹۸ نیز مجدد روند 

کاهشی را تجربه کرده است.
در این میان در تیرماه میزان تولید این محصول نسبت 

به خردادماه تغییر چندانی نداشته و در سطح ۶۲ هزار 
دســتگاه باقی مانده اســت، اما در مردادماه با کاهش 
۲۹.۱ درصدی، به ۴۴.۲ هزار دستگاه رسیده که نسبت 
به مردادماه سال گذشــته حدود ۴۸ درصد کاهش را 

نشان می دهد.
موضوع اما در تولید انواع وانــت، اندکی متفاوت بوده 
اســت. در واقع، مروری بر عملکرد خودروســازان در 
تولید انواع وانت نشــانگر آن اســت که پس از آن که 
در فروردیــن ۹۸ تولید این نوع خــودرو به کمترین 
میزان تولید خود طی یکســال اخیر رسیده است، در 
اردیبهشــت ماه ۹۸ با افزایش مواجه بوده ولی مجدد 
در خردادماه کاهش را تجربه کرده و به ۵ هزار دستگاه 

رسیده است.
بر این اســاس، پس از آنکه در تیرماه ۹۸ تولید وانت 
با افزایش ۲۲ درصدی نســبت به خردادماه حدود ۶.۱ 
هزار دستگاه همراه شده که بالاترین رقم از ابتدای سال 
۹۸ تاکنون است، اما در مردادماه با حدود ۴۰.۴ درصد 

کاهش به ۳.۷ هزار دستگاه رسیده است که نسبت به 
مقدار مشابه سال قبل، کاهش حدود ۱۸ درصدی را به 

ثبت رسانده است.
آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت که مبنای گزارش 
معاونت بررسی های اقتصادی اتاق تهران نیز قرار گرفته 
حکایــت از آن دارد که تولید اتوبوس، مینی بوس و ون 
پس از آن که در تیرماه ۹۸ بیشترین میزان خود را طی 
یکسال گذشــته تجربه کرده است، با یک روند نزولی 
تا فروردین ۹۸ مواجه شــد و به ۱۰۴ دستگاه رسید؛ 
ســپس تا خرداد ۹۸ روند صعــودی را طی کرده و به 

۱۸۲ دستگاه رسیده است.
در تیرمــاه میزان تولید این کالا با کاهش ۱۵ درصدی 
نســبت به خردادماه حدود ۱۵۵ هزار دستگاه بوده و 
پس از آن در مردادماه همچنــان به روند نزولی خود 
ادامه داده و با کاهش ۵.۸ درصدی نســبت به ماه قبل 
به ۱۴۶ دستگاه رسیده که نسبت به مقدار مشابه سال 

قبل رشد منفی ۶۷ درصدی را تجربه کرده است.

تخریب ۷۰۰ هکتار جنگل ۳.۵ میلیون ساله برای انتقال آب خزر

فراز و فرودهای تولید خودروهای سواری
خبر کوتاه

یادداشت
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اخبارخبر کوتاه

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز : 
بیش از 5500 نفر ورزشکار در قالب500 تیم و 
12رشته مختلف و در دو گروه زنان و مردان و 
در سه رده سنی نونهالان،نوجوانان و جوانان در 

این دوره مسابقات مشارکت داشتند.
شــهردار منطقه ثامن مشهد مقدس با اشاره به 
افزایش چشمگیر حضور زنان در دهمین دوره 
المپیاد ورزشــی محلات منطقــه ثامن، گفت: 
بیش از 5500 نفر ورزشکار در قالب500 تیم و 
12رشته مختلف و در دو گروه زنان و مردان و 

در سه رده سنی نونهالان،نوجوانان و جوانان در این دوره مسابقات مشارکت داشتند.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شهرداری مشهد، ســید مصطفی نعمتی با بیان این مطلب، 
گفت: در گذشــته وظایف شهرداری ها به نصب تجهیزات و دستگاه های ورزشی در پارک ها و 
بوســتان ها و در اختیار گذاشتن این امکان برای ورزش صبحگاهی و عصرگاهی ختم می شد. 
اما امروزه وظایف شهرداری  ها در امر ورزش گسترش یافته و با برگزاری مسابقات ورزشی در 
محلات، تأســیس زیرساخت های ورزشی در نقاط مختلف شهر، ایجاد مدارس ورزشی، توجه 
به ورزش کارمندان و حتی تیمداری در لیگ های کشــوری، بار عمده ای از توســعه ورزش 

همگانی، قهرمانی و حرفه ای را در کشور برعهده گرفتند.
وی افزود: شــهرداری منطقه ثامن نیز،با توجه سیاست های کلی شهرداری مشهد در جهت 
غنی ســازی اوقات فراغت و ارتقاء روحیه نشــاط در بین شــهروندان، در سال های اخیر با 
برگزاری المپیاد ورزشــی و توسعه زیرساخت های ورزشی در محلات، سهم قابل توجهی در 

توسعه ورزش همگانی داشته است.

شــهردار منطقــه ثامــن در همین راســتا به 
برگزاری دهمین دوره المپیاد ورزشــی منطقه 
ثامن در تابستان گذشته،که با استقبال گسترده 
شــهروندان مواجه شده بود، اشاره کرد و گفت: 
بیــش از 5500 نفــر ورزشــکار در قالب500 
تیم و 12رشــته مختلــف و در دو گروه زنان و 
مردان و در ســه رده ســنی نونهالان،نوجوانان 
 و جوانــان در این دوره مســابقات مشــارکت 

داشتند.
نعمتی با بیان اینکه امســال حدود 1058 نفر 
از بانوان ورزشــکار و مربی در رشته های فوتسال،بســکتبال،والیبال،داژبال، تنیس روی میز 
و ورزش های بومی و محلی شــرکت کردند، تصریح کرد: رشــد 400 درصدی حضور زنان 
و دختران نســبت به دوره نهم و ســنوات قبل آن از جمله نقاط قوت دهمین دوره المپیاد 

ورزشی منطقه ثامن بود.
حســین غفاری،کارشــناس ســلامت و تربیت بدنی همگانی معاونت فرهنگــی و اجتماعی 
شــهرداری منطقه ثامن نیز در رابطه با برگزاری این دوره از مسابقات در منطقه ثامن گفت: 
خوشــبختانه تمامی مسابقات طبق برنامه ریزی های صورت گرفته از ابتدای تابستان آغاز و 

به طور منظم برگزار شد.
وی افزود: از نکات قابل توجه این دوره کشــف و شناسایی اســتعدادهای برتر مسابقات در 
رشــته های فوتبال و فوتســال بود که با حضور نمایندگان استعدادیاب هیات فوتبال استان 
 انجام شــد و تا کنون چند تن ازین نفرات به باشــگاه ها و مدارس فوتبال حرفه ای اســتان 

معرفی شدند

شهردارمنطقه ثامن عنوان کرد؛

حضورپررنگ بانوان دردهمین المپیاد ورزشی محلات منطقه ثامن مشهد

رفع تصرف یک ساختمان مسکونی 
توسط اداره اوقاف سردشت

ارومیه - مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز
یک باب ساختمان مسکونی موقوفه به ارزش ۲۰ میلیارد ریال در سردشت از دست 

متصرفان خلع ید شد
به گــزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه آذربایجان غربی ، رحمان 
شمســی رییس اداره اوقاف و امور خیریه سردشت از رفع تصرف یک ساختمان 

مسکونی توسط اداره اوقاف این شهرستان خبر داد .
وی با اشاره به اهمیت حفظ و صیانت از موقوفات ، که از اولویت های ویژه سازمان 
اوقاف و امور خیریه است ، گفت : در راستای حفظ و صیانت از حریم موقوفات یک 
باب ساختمان با کاربری مسکونی مذهبی در دو طبقه و زیر بنای ۵۵۰ متر مربع 
به ارزش ۲۰ میلیارد ریال که توسط چند نفر بدون اخذ مجوز قانونی تصرف شده 

بود رفع تصرف شد .
“شمسی« افزود: در ابتدا تلاش بر این بود تا موضوع بدون تنش و ارجاع به محاکم 

قضایی حل و فصل شود .
وی تصریح کرد: متاسفانه موضوع کش و قوس  های زیادی پیدا کرد و توانستیم با 
همکاری و تلاش مجدانه و بی وقفه رئیس دادگستری و دادستان شهرستان بعد از 

۶ ماه پیگیری، حکم رفع صرف را به صورت قهری اجرا کنیم .
رییــس اداره اوقاف و امور خیریه سردشــت تاکید کرد: اداره اوقاف شردســت با 
سودجویان و متصرفان برخورد قاطع خواهد کرد و موضوع را به جد پیگیری می کند 

و از هیچ تلاشی در راستای احقاق حق و حقوق موقوفات دریغ نخواهد کرد

کشف رنگ موی تقلبی در همدان

فرمانده انتظامی شهرستان همدان از کشف 408 قوطی رنگ موی تقلبی توسط 
مأموران کلانتری 15رسالت خبر داد.

سرهنگ جمشید باقری در تشریح این خبر گفت: در پی گزارشات مردمی مبنی 
بر فعالیت فردی در زمینه نگهداری و فروش لوازم آرایشی تقلبی در یکی از مناطق 
شهر همدان، شناسایی و دستگیری متهم در دســتور کار مأموران کلانتری 15 
رسالت قرار گرفت. وی افزود: با اقدامات اطلاعاتی و پلیسی، متهم شناسایی و روز 
گذشته پس از هماهنگی با مرجع قضایی در بازرسی از منزل وی، 408 قوطی انواع 

رنگ موی تقلبی و فاقد مجوز کشف شد.
باقری در ادامه از کشــف بیش از 29 هزار نخ سیگار قاچاق توسط ماموران یگان 
امداد خبر داد و توضیح داد: در ســاعت 9:30 شــب گذشته مأموران گشت یگان 
امداد در یکی از مناطق شهر همدان به راننده یک دستگاه سواری پراید مشکوک 
و آن را  برای بررسی متوقف کردند و در بازرسی از این خودرو، 29 هزار و 800 نخ 
انواع سیگار خارجی قاچاق کشف و یک متهم در این زمینه پس از تشکیل تحویل 
مرجع قضایی شد. وی همچنین از کشف بیش از 500 عدد لوازم آشپزخانه قاچاق 
توسط ماموران پاسگاه انتظامی آبشینه خبر داد و اظهار کرد: در ساعت 2:30 بامداد 
امروز مأموران پاسگاه انتظامی آبشینه به راننده یک دستگاه سواری سمند که پلاک 

خودرو را به صورت کامل پوشانده بود مشکوک و برای توقف آن اقدام کردند.
فرمانده انتظامی شهرستان همدان با بیان اینکه راننده با وجود دستور پلیس مبنی 
بر توقف پا به فرار گذاشت و در نهایت با استفاده از قانون به کارگیری سلاح متوقف 
شد، تصریح کرد: در بازرسی از این خودرو، 544 عدد لوازم آشپزخانه قاچاق از قبیل 
قاشق،چنگال و چاقو کشف شد و 2 متهم در این زمینه با تشکیل پرونده به مرجع 

قضایی معرفی شدند.
وی با اشــاره به اینکه ارزش کالاهای کشــف شده براساس نظر کارشناسان 600 
میلیون ریال برآورد شده است، گفت: پلیس با تمام توان و به کارگیری حداکثری 
امکانات خود با پدیده شــوم قاچاق مبارزه خواهد کرد و شهروندان نیز می توانند 
اخبار و اطلاعات خود را در زمینه قاچاق کالا با شماره تلفن 110 به پلیس گزارش 

دهند.

بررسی مسائل و مشکلات  تامین آب شرب
 روستاهای مهاباد

ارومیه - مینا اصلانی-خبرنگاریادگار امروز
مسائل و مشکلات کمی وکیفی تامین آب شرب روستاهای شهرستان مهاباد 

مورد بررسی قرار گرفت.
در جلسه ای که به همین منظور و با حضور معاون بهره برداری و کارشناسان 
شــرکت آب و فاضلاب روســتایی آذربایجان غربی و مسئولین وکارشناسان 
دانشــگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی ترتیب یافته بود، وضعیت 
برخورداری روســتاها از آب شرب سالم و پایدار، تحلیل سیستم های تامین 
و توزیــع آب، ارزیابــی نتایج کیفی و ارتقای تعامل و همکاری بین بخشــی 
دانشــگاه علوم پزشکی و شــرکت آب و فاضلاب روستایی مورد بررسی قرار 

گرفت.
صابر خسروزاده معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب روستایی آذربایجان 
غربی در این جلســه به ارائه موارد مرتبط در رابطه با نحوه تامین آب شرب 
از منابع پایدار، تحلیل و پایش کیفی ســامانه های آبرســانی در روســتاها، 
شناسایی منابع در معرض آلودگی، برنامه ریزی برای تحت پوشش درآوردن 
روستاهای غیرتحت پوشش، تداوم نمونه برداری های مشترک و تشکیل تیم 

کارشناسی در مواقع بروز بحران پرداخت.

اصفهان- مریم مومنی-یادگارامروز :
معــاون امــور عمرانی اســتانداری 
مهمترین  از  توانمندسازییکی  گفت: 
برنامه های دولت اســت و بعد از آن 
ایجاد اعتماد روســتاییان نسبت به 
برنامه های دولــت از اهمیت بالایی 
برخــوردار اســت همچنیــن جلب 
ریزی ها  برنامه  در  مردم  مشــارکت 
کــه اگر این مشــارکت را نداشــته 
باشیم قطعاً برنامه های توسعه ای با 

شکست مواجه می شود.
حجت الله غلامی در نشســت خبری 
با اصحاب رسانه که به مناسبت ملی 
روستا و عشایر برگزار شد ،گفت: اگر 
به وضعیت موجود روســتاها اشراف 
نداشته باشیم و پتانسیل هر کدام از 
آنها را ندانیم قطعاً نمی توانیم برنامه 
ریزی خوبی برای آنها داشته باشیم.

وی در ادامــه افــزود: توســعه در 
روستاها به فرایندی مستمر و موزون 
نیاز دارد که باید این توســعه همراه 
با توانمندسازی روستا باشد زیرا در 
غیر این صورت اقدامات انجام شده 

مقطعی خواهد بود.
معــاون امــور عمرانی اســتانداری 
اصفهان تصریح کرد: در سال ۱۳۵۷ 
حــدود ۷۰ درصد جمعیت کشــور 

روســتایی بودند در حالی که امروز تنها ۲۶ 
درصد جمعیت کشــور روســتایی هستند و 
بخش عمده ای از جمعیت روستایی به سمت 

کلانشهرها مهاجرت کرده اند.
وی بــا اشــاره به اینکــه۳۰ درصــد همه 
کلانشــهرهای بزرگ ایران را حاشیه نشین ها 
تشــکیل داده انــد، افزود: از ایــن میزان۸۰ 
درصدحاشــیه نشــین ها روســتایی هستند 
که عامــل مهاجرت آنهــا نپرداختن به امور 
روســتاها و عدم بهره منــدی آنها از خدمات 

بهینه بوده است.
غلامی با اشــاره به اینکه درصد بســیاری از 
حاشیه نشین ها عمدتاً دارای شغل های کاذب 
هســتند، افزود: معمــولًا در چنین مناطقی 
آسیب های اجتماعی بســیاری هم مشاهده 
می شــود که اگر برنامه درستی برای توسعه 
روستاها نداشته باشیم افزایش این آسیب ها 

را در آینده خواهیم داشت.
معــاون امور عمرانــی اســتانداری اصفهان 
ایجاد زیرســاخت ها را از اصلی ترین فعالیت 
دولــت دانســت و اظهــار کرد: تــا به حال 

زیرساخت هایی همچون آب، برق، گاز، راه و 
جدا را به روســتاها برده ایم و امروز به دنبال 
ایجاد اشــتغال با توســعه صنایع کوچک و 

تبدیلی هستیم.
وی با تأکید بر اینکه درآمد روســتایی کفاف 
هزینه های زندگی را نمی دهد، گفت: باید به 
دنبال ایجاد مشــاغل مکمل برای روستاییان 
باشیم تا فاصله درآمدی آنها با جوامع شهری 
برطرف شود. غلامی با اشاره به اینکه توسعه 
کشور بدون توسعه روستاها عملیاتی نیست، 
افزود: در اســتان اصفهان یــک هزارو ۴۰۵ 
روســتا وجــود دارد که از ایــن تعداد ۸۸۹ 
روستا یا دهیاری دارند و یا شرایط دارا بودن 

دهیاری برای آنها فراهم شده است.
وی با اشاره به اینکه۸۵۲ روستا دارای دهیار 
هستند، گفت: بخشــی از درآمد روستاها از 
محــل مالیات برارزش افزوده اســت که ۷۰ 
درصد این درآمد هرســاله به شــهرها و ۳۰ 
درصد متعلق به روستاهاست که در روستاها 
ایــن بودجه مســتقیماً در اختیار دهیاری ها 
قرار می گیرد و روســتاهای فاقد دهیاری از 
طریــق فرمانداری ها این بودجه را جذب می 

کنند. معاون امور عمرانی استانداری اصفهان 
در تشــریح اختصاص این بودجه گفت: ۳۶۹ 
میلیــارد تومانی که بــه دهیاری ها از طریق 
ارزش افزوده اختصــاص یافته۴۰ درصد آن 
بــرای هزینه هــای جــاری دهیاری ها و ۶۰ 
درصــد برای امور عمرانی آنها در ســال ۹۷ 
اختصاص یافت. وی با بیان اینکه در سال ۹۸ 
از محل ارزش افزوده ۱۵۳ میلیارد تومان به 
روســتاهای استان اختصاص یافت، گفت: در 
بخش جرائم ماده ۱۹۹ سال قبل یک میلیارد 
و ۲۸۶ میلیون تومان درآمد حاصل شده که 
در راســتای عمرانی هزینه شد همچنین در 
شــش ماهه امســال ۸۵۰  میلیون تومان از 

محل جرایم به روستاها تخصیصیافته است.
غلامی در خصوص ارائه تسهیلات اشتغال زایی 
به روستاها گفت: در سه سال گذشته نزدیک 
به ۶۵ میلیارد تومان در راستای اشتغال زایی 
روستاییان تســهیلات ارائه شده که در سال 
۹۸ این تســهیلات حدود ۲۵ میلیارد تومان 

تنها در بخش گردشگری بوده است.
وی با تأکید بر اینکه تســهیلات خوبی برای 
ایجاد تحول در روستاها ارائه می شود، افزود: 

از محــل الحاق ماده دو تســهیلات 
کم بهره بــه روســتاییان ارائه می 
شود و برای آن باید بانک های عامل 

همکاری لازم را داشته باشند.
معــاون امــور عمرانی اســتانداری 
اصفهــان در خصــوص اختصــاص 
تســهیلات گفت: بــرای پروژه های 
عمرانی روســتاها مبلغ یک میلیارد 
و ۸۰۰ میلیــون و بــرای طرح های 
گردشــگری۳۰۰ میلیــون و ایجاد 
ایســتگاه آتش نشــانی هــم ۳۰۰ 
اختصاص  بلاعــوض  تومان  میلیون 

یافته است.
ضرورت توجه به اقلیم در طرح های 

روستایی
غلامــی توجه به اقلیــم و تغییرات 
اقلیمی منطقه را از برنامه های مهم 
استان دانســت و اظهار کرد: بیشتر 
کشــورها به ســمت مبارزه با تغییر 
اقلیم نمی روند بلکه روش سازگاری 
با اقلیم را در پیــش می گیرند زیرا 
مهمترین عامل توسعه امروز برای ما 
آب و زمین اســت و استان اصفهان 
بهترین زمین ها را برای کشــاورزی 
دارد اما در موضوع آب باید سازگاری 

لازم را با کم آبی داشته باشیم.
وی با تأکید بــر اینکه باید حداکثر 
صرفه جویی از ذخایر آبی را داشــته باشیم، 
تصریح کرد: در سال های اخیر برداشت های 
غیرمجاز، هدایت نشدن آب به فلات مرکزی 
و ایجاد خشکســالی ها و کم بارشی وضعیت 
را بــه ســمتی برده اســت که بایــد توجه 
بیشــتری به موضــوع آب و برنامه های کلی 
آن داشــته باشــیم. وی در خصوص ایجاد 
شغل مکمل برای روســتاییان گفت: باید از 
تبدیل  دستییا  ظرفیت هایی همچون صنایع 
فرآورده ها و ایجاد کشــت های گلخانه ای و 
صنایع روســتایی برای ایجاد شــغل مکمل 
روستاییان و کشاورزان استفاده کنیم که به 
این منظور ایجاد مجتمع صنایع روســتایی 
 بــرای هر منطقه در دســتور کار قرار گرفته 
اســت. غلامی بازارچه های فروش محصولات 
دانســت وگفت:  مهم  اقدامــی  روســتاییرا 
ســه جلسه شــورای عشــایری در شهرضا، 
دهاقان و ســمیرم برگــزار و در کنــار آنها 
سه نمایشــگاه هم راه اندازی شد که صنایع 
 دســتی و تولیدات عشایری در آنها به فروش 

گذاشته شد .

دیدار رئیس آموزش و پروش ساوجبلاغ
 با امام جمعه و مدیران شهری چهارباغ

ساوجبلاغ –عبدالله مظفری-- خبرنگاریادگار امروز : 
به گزارش روابط عمومی شهرداری و شورای اسلامی شهرچهارباغ
دیدار رئیس آموزش و پروش شهرســتان ســاوجبلاغ با حجت 
الاسلام والمسلمین محمدی امام جمعه چهارباغ و اعضای شورای 

اسلامی شهرچهارباغ
در ایــن دیدار پــس از ارائه گزارش رئیس آمــوزش و پروش در 
خصوص اقدامات انجام شده در بخش چهارباغ به همراه مسئولین 
بخش و شهر چهارباغ از مدرسه شهید احدی شهرک امام رضا )ع( 

مهدی آباد بازدید بعمل آمد.
امــام جمعه چهاربــاغ در این دیدار ضمــن قدردانی از زحمات 
مدیریت ومجموعه کارکنان ومعلمان آموزش وپرورش شهرستان 
با تاکید بر تاســیس ناحیه آموزش وپرورش در چهارباغ تصریح 
کردند ایجاد ناحیه اداری آموزش وپرورش در چهارباغ درخواست 
جدی دانش آموزان ومردم شریف چهارباغ از مسوولان می باشد

اعزام کاروان زیارتی کارکنان پالایشگاه گاز 
شهید هاشمی نژاد به کربلای معلی

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز : 
 طی مراسمی با حضور مدیران شرکت پالایش گاز شهید هاشمی 
نژاد و مسئولین شهرستان، جمعی از کارکنان پالایشگاه در قالب 
کاروان زیارتی از مقابل مسجد فاطمه الزهرا)س( مجتمع مسکونی 
گاز شــهید مهاجر بدرقه و عازم کربلای معلی شــدند. فرمانده 
پایگاه مقاومت بســیج شهید هاشمی نژاد در این خصوص گفت: 
این کاروان زیارتی متشــکل از 80 نفر از کارکنان رسمی، قرارداد 
مســتقیم و پیمانکاری و با همت واحد بســیج پالایشگاه جهت 
حضور در مراسم اربعین ســید و سالار شهیدان حضرت اباعبدا.. 
الحسین)ع( و با بدرقه مسئولین و خانواده های کارکنان رهسپار 
نجف اشرف شــدند.محمد رضا به آبادی تصریح کرد: حضور در 
مراســم پیاده روی اربعین حسینی و فراهم آمدن فرصت زیارت 
آستان مقدس حضرت اباعبدا... الحسین )ع( و حضرت ابوالفضل 
عباس)ع( در روز اربعین سعادتی است که نصیب شرکت کنندگان 

در این مراسم شده است.
فرمانده پایگاه مقاومت بسیج شرکت پالایش گاز شهید هاشمی 
نژاد حضــور در پیاده روی اربعین حســینی را نمایش وحدت و 
دوستی میان شــعیان جهان عنوان کرد.وی با اشاره به استقبال 
پرشور کارکنان پالایشــگاه جهت اعزام به کربلای معلی، گفت: 
این حضور حماسی و تحمل سختی سفر، از ولایتمداری و ارادت 

همکاران به اهل بیت عصمت و طهارت است.

نجات نوزاد ۹ روزه از مرگ حتمی 
توسط اورژانس لاهیجان 

رئیس اورژانس گیلان از نجات جــان یک نوزاد ۹ روزه که دچار 
قطع تنفس شده بود در شهرستان لاهیجان توسط تکنسین های 

اورژانس خبر داد.
پیمان اسدی با اشاره به اینکه طی تماسی با فوریت های پزشکی 
۱۱۵ شهرســتان لاهیجان مبنی بر قطع تنفــس نوزادی ۹ روزه 
بافاصله آمبولانس به محل  اعزام شــد، اظهار کرد: تکنسین های 
اورژانس طی یک ماموریت اورژانســی نــوزادی را که دچار قطع 

تنفس شده بود از مرگ حتمی نجات دادند.
وی با بیان اینکه این نوزاد در هنگام تحویل به اورژانس هیچ گونه 
تنفســی نداشت و سیانوز شده بود، افزود: دو تکنسین اعزام شده 
در معاینات اولیه متوجه شدند که نوزاد فاقد تنفس و سیانوز بوده 
بلافاصله مانور مخصوص نوزادان در خفگی طی چند مرحله انجام 

شد.  
اسدی با اشاره به اینکه با اقدامات انجام شده تنفس نوزاد بازگشت 
و اکســیژن تراپی شروع شد، گفت: خوشبختانه نوزاد با تلاش دو 
تکنســین از مرگ حتمی نجات یافته و برای بررســی بیشتر به 

بیمارستان پیروز لاهیجان انتقال داده شد.  
گفتنی است این نوزاد در هنگام شیرخوردن دچار آسپیره و قطع 

تنفس شده بود.

امداد رسانی هلال احمر ایلام 
به ۱۴۵ زائر مصدوم 

ایلام  -اسما عظیمی-خبرنگاریادگار امروز
عارفی مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان ایلام گفت :

  از ابتدای طرح امداد و نجات ویژه اربعین از ۱۳ مهر ماه تاکنون 
به ۴ حادثه جاده ای و ۱۴۵ زائر مصدوم شــده امداد رسانی انجام 

شده است.
 ایــن تعداد مصدوم از ۱۳ مهر ماه تــا کنون در حوادث جاده ای 
و غیــره جاده ای دچار حادثه و توســط امدادگران این جمعیت 

امدادرسانی شده اند.
  از این تعداد ۵ نفر توسط آمبولانس های این جمعیت به مراكز 
درمانی منتقل و مابقی ســرپایی مداوا شــده و متاسفانه در این 

حوادث ۴ نفر فوت شدند.
تعداد ۱۰۰ نفر از زائران به صورت رایگان از خدمات تســت قند 

خون و فشار خون در پایگاه های هلال احمر بهره مند شدند.

کرمانشاه-محمدی-خبرنگاریادگار امروز : 
شهبازی مدیرعامل گازاستان کرمانشاه عنوان نمود 
درراستای سیاست های دولت مبنی بر حذف قبوض 
کاغذی توسط شرکت های خدمات رسان وهمچنین 
به منظــور صرفه جویی در هزینه ها و ارتقاء کیفیت 
خدمات به مشــترکین ونیز حفظ محیط زیســت و 
براساس دستورالعمل شرکت ملی گاز ایران ، شرکت 
گاز استان کرمانشاه نســبت به اجرایی نمودن طرح 

حذف قبوض کاغذی گاز از اوایل آذرماه سال جاری اقدام خواهد نمود.
شــهبازی عنوان کرد: گاز استان ضمن اطلاع رســانی از طریق زیر نویس قبض های ارسالی جهت 
مشترکین مبنی بر ارسال شماره اشتراک خود بصورت پیامک ، همچنین نسبت به آگاهی رساندن 
مشترکین محترم گاز طبیعی ازطریق صداو سیمای مرکز استان در بخش های خبری و بصورت زیر 
نویس ، مصاحبه با رسانه های ملی و محلی و درج خبر از طریق سایت های خبری و فضای مجازی 

وهمچنین نصب بنر در اداره مرکز ی و نواحی تابعه اقدام نموده است.
یادآور می نماید: مشــترکین محترم جهت تکمیل و ثبت اطلاعات ) شماره اشتراک و شماره تلفن 

همراه( به یکی از روشهای ذیل می توانند اقدام نمایند.
1( ارســال شماره اشــتراک خود از چپ به راست )شماره اشــتراک*1( به شماره پیامک متمرکز 

1000194
2( ارسال شماره اشتراک خود به شماره پیامک    3000618300  

3( ازطریق وب سایت شرکت ملی گاز ایران ) http://www.nigc.ir( وکلیک برروی آیکون ” ثبت 
تلفن همراه مشترکین جهت حذف قبوض کاغذی ”  و ورود به صفحه دریافت اطلاعات مشترکین. 
 ) http://ghabz.nigc.ir(:استفاده ازآدرس اینترنتی صفحه حذف قبوض کاغذی گاز به آدرس )4

و ورود به صفحه دریافت اطلاعات مشترکین. 

کرمانشاه-محمدی-خبرنگار یادگار امروز:
مدیر کل غله و خدمات بازرگانی اســتان کرمانشاه از 
خرید بیش از 172 تن دانه روغنی آفتابگردان در استان 

خبر داد .   
  بــه گزارش روابط عمومــی اداره کل غله و خدمات 
بازرگانی استان کرمانشاه - ماشا الله ارویسی گفت  : در 
راستای حمایت دولت خدمتگزار از بخش کشاورزی و 
همچنی سیاست بلند مدت خودکفایی کشور در تامین 

روغن خوراکی مورد نیاز کشور امسال نیز اداره کل غله و خدمات بازرگانی استان کرمانشاه اقدام به خرید 
تضمینی دانه روغنی آفتابگردان با نرخ مصوب نمود و در این راستا تا کنون بیش از 172 تن از این دانه 

روغنی از کشاورزان خریداری شده است .   
مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان کرمانشاه اظهار داشت : دانه روغنی آفتابگردان به دلیل چربی 
بالای موجود در آن در سطح جهانی بیشتر از گذشته مورد توجه قرار گرفته است و در کشور نیز دولت 
با تحت حمایت قرار دادن کشت این محصول ارزشمند گامی بزرگ در خودکفایی تولید روغن برداشته 

است .  
ارویسی افزود : از ابتدای فصل خرید تضمینی دانه روغنی آفتابگردان تا کنون بالغ بر 172 تن محصول 
از کشاورزان خریداری شده است که اطلاعات 152  تن محصول در سامانه بانک به ارزش 462 میلیون 
تومان ثبت و از این میزان بالغ بر 430 میلیون تومان آن توسط بانک عامل به حساب کشاورزان واریز 

گردیده است .  
وی اذعان داشت : خرید تضمینی دانه روغنی آفتابگردان در استان به دلیل منحصر به فرد بودن این 
کشــت تنها در منطقه شیان شهرستان اسلام آباد غرب توسط یک مرکز خرید در حال انجام است و 

سپس محصول خریداری شده  به مراکز فرآوری دانه روغنی حمل می گردد . 
شایان ذکر است دانه روغنی آفتابگردان با نرخ تضمینی 31730 ریال از کشاورزان خریداری می گردد .

مدیرعامل گازاستان  خبرداد؛

طرح ملی حذف قبوض کاغذی گازدرکرمانشاه از آذر ماه
مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان :

ادامه روند خرید تضمینی دانه روغنی آفتابگردان درکرمانشاه

معاون امور عمرانی استانداری اصفهان عنوان کرد؛

توانمندسازی روستاییان از مهمترین برنامه های دولت است
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آقای احمد سلطانی دارای شماره شناسنامه 2020 بشرح دادخواست به کلاسه 3/981119 
از این دادگاه درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان قاسم 
سلطانی به شناسنامه 331 در تاریخ 97/7/05 اقامتگاه دائمی خود بدرود گفته ورثه آن مرحوم 

منحصر است به:
1- آقای احمد سلطانی فرزند قاسم به شماره شناسنامه 220 صادره از خوی نسبت پسر متوفی

2- آقای وحید سلطانی فرزند قاسم به شماره شناسنامه 2790494614 صادره از خوی نسبت 
پسر متوفی

3- آقای هادی سلطانی فرزند قاسم به شماره شناسنامه 3388 صادره از خوی نسبت پسر متوفی
4- آقای داوود سلطانی فرزند قاسم به شماره شناسنامه 2285 صادره از خوی نسبت پسر متوفی
5- خانم محترم علیزاده فرزند علی به شماره شناسنامه 274 صادره از خوی نسبت همسر متوفی
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در نوبت آگهی نمایید تا هر کسی اعتراض 
دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تقدیم دارد 

والا گواهی صادر خواهد شد.
جعفرزاده چهراقی -  رئیس شعبه سوم شورای حل اختلاف شهرستان خوی

رونوشت آگهی حصر وراثت

آقای احمد امیر عشایری دارای شناسنامه شماره 453 بشرح دادخواست به کلاسه 980527/98 
ش 5/ح از این دادگاه درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان قادر 
امیر عشایری بشناسنامه 10 نقده در تاریخ 81/7/25 اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ورثه 

آن مرحوم  منحصر است به: 6 پسر، 4 دختر و یک زوجه.
1- زری قادری فرزند حسین دارای شماره شناسنامه 2950094074 نسبت زوجه متوفی

2- مامند امیرعشایری فرزند قادر دارای شماره شناسنامه 540 نسبت پسر متوفی
3- احمد امیرعشایری فرزند قادر دارای شماره شناسنامه 453 نسبت پسر متوفی
4- عباس امیرعشایری فرزند قادر دارای شماره شناسنامه 443 نسبت پسر متوفی
5- خالد امیرعشایری فرزند قادر دارای شماره شناسنامه 605 نسبت پسر متوفی

6- محمدسعید امیرعشایری فرزند قادر دارای شماره شناسنامه 2 نسبت پسر متوفی
7- رشید امیرعشایری فرزند قادر دارای شماره شناسنامه 2900521882 نسبت پسر متوفی

8- فاطمه امیرعشایری فرزند قادر دارای شماره شناسنامه 541 نسبت دختر متوفی
9- منیجه امیرعشایری فرزند قادر دارای شماره شناسنامه 542 نسبت دختر متوفی
10- نازی امیرعشایری فرزند قادر دارای شماره شناسنامه 442 نسبت دختر متوفی

11- خدیجه امیرعشایری فرزند قادر دارای شماره شناسنامه 440 نسبت دختر متوفی
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک مرتبه آگهی می نماید تا هر کسی 
اعتراض دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف سه ماه به 

دادگاه تقدیم دارد والاگواهی صادر خواهد شد.
ایوبی- رئیس شعبه پنجم شورای حل اختلاف مهاباد

رونوشت آگهی حصر وراثت

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی/ آگهی موضوع ماده 3 قانون 
و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 502139860306007000-98/07/21 ...هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت جام تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی محمد عفتی فرزند غلام محمد بشماره شناسنامه 742 صادره ازنصرآباد 2 سهم مشاع از10 سهم  ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی  به مساحت 182232/5مترمربع پلاک 0فرعی از 180 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 
....فرعی از ....اصلی قطعه  ....واقع در خراسان رضوی بخش 13 مشهد  خریداری از مالک رسمی غلام محمد عفتی 
کاریز نوئی محرز گردیده است . است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت  به فاصله 15روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته  باشند.می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم و پس اخذ رسید ،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
تاریخ انتشارنوبت اول: 1398/07/28   

 تاریخ انتشارنوبت دوم: 98/08/14  
 سیدمجتبی جوادزاده رئیس ثبت اسنادواملاک تربت جام 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تربت جام

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی / آگهی موضوع ماده 3 
قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 507139860306007000-98/07/23 ...هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت جام تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی احمد عفتی فرزند غلام محمد  بشماره شناسنامه 14 صادره از نصرآباد 2 سهم مشاع از 10 سهم ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 182233/5مترمربع پلاک 0 فرعی از 180 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 
....فرعی از ....اصلی قطعه  ....واقع در خراسان رضوی بخش 13 مشهد  خریداری از مالک رسمی غلام محمد عفتی 
کاریز نوئی محرز گردیده است . است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت  به فاصله 15روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته  باشند.می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم و پس اخذ رسید ،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
.تاریخ انتشارنوبت اول: 1398/07/28   

 تاریخ انتشارنوبت دوم: 98/08/14  
 سیدمجتبی جوادزاده رئیس ثبت اسنادواملاک تربت جام 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تربت جام

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی / آگهی موضوع ماده 3 
قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 509139860306007000-98/07/23 ...هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت جام تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی طیبه عفتی کاریزنوئی فرزند غلام محمد  بشماره شناسنامه 810 صادره از نصرآباد 1سهم مشاع از 10 سهم 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 182233/5مترمربع پلاک 0 فرعی از 180 اصلی مفروز و مجزی شده 
از پلاک ....فرعی از ....اصلی قطعه  ....واقع در خراسان رضوی بخش 13 مشهد  خریداری از مالک رسمی غلام محمد 
عفتی کاریز نوئی محرز گردیده است . است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت  به فاصله 15روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته  باشند.می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم و پس اخذ رسید ،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض ،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
تاریخ انتشارنوبت اول: 1398/07/28   

 تاریخ انتشارنوبت دوم: 98/08/14  
 سیدمجتبی جوادزاده رئیس ثبت اسنادواملاک تربت جام 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تربت جام

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی / آگهی موضوع ماده 3 
قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 500139860306007000-98/07/21 ...هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت جام تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی براتعلی عفتی فرزند غلام محمد  بشماره شناسنامه 21 صادره از تربت جام 2 سهم مشاع از 10 سهم 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 182233/5مترمربع پلاک 0 فرعی از 180 اصلی مفروز و مجزی شده 
از پلاک ....فرعی از ....اصلی قطعه  ....واقع در خراسان رضوی بخش 13 مشهد  خریداری از مالک رسمی غلام محمد 
عفتی کاریز نوئی محرز گردیده است . است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت  به فاصله 15روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته  باشند.می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم و پس اخذ رسید ،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض ،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
.تاریخ انتشارنوبت اول: 1398/07/28   

 تاریخ انتشارنوبت دوم: 98/08/14  
 سیدمجتبی جوادزاده رئیس ثبت اسنادواملاک تربت جام 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تربت جام

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی / آگهی موضوع ماده 3 
قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 492139860306007000-98/07/17 ...هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت جام تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی رسول اکرمی تلخک فرزند مرتضی  بشماره شناسنامه 1811 صادره از تربت جام در قسمتی از ششدانگ یک 
باب منزل به مساحت 74/3 مترمربع پلاک فرعی از 174-173 اصلی اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک ....فرعی از 
....اصلی قطعه  ....واقع در خراسان رضوی بخش 13 مشهد تربت جام خریداری از مالک رسمی محمد صدیق موذن 
احمدی  محرز گردیده است . است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت  به فاصله 15روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته  باشند.می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم و پس اخذ رسید ،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
تاریخ انتشارنوبت اول: 1398/07/28   

 تاریخ انتشارنوبت دوم: 98/08/14  
 سیدمجتبی جوادزاده رئیس ثبت اسنادواملاک تربت جام

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تربت جام

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی/ آگهی موضوع ماده 3 قانون 
و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 501139860306007000-98/07/21 ...هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت جام تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی اکبر عفتی فرزند غلام محمد  بشماره شناسنامه 15 صادره از تربت جام 2 سهم مشاع از 10 سهم ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 182233/5مترمربع پلاک 0 فرعی از 180 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 
....فرعی از ....اصلی قطعه  ....واقع در خراسان رضوی بخش 13 مشهد  خریداری از مالک رسمی غلام محمد عفتی 
کاریز نوئی محرز گردیده است . است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت  به فاصله 15روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته  باشند.می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم و پس اخذ رسید ،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
تاریخ انتشارنوبت اول: 1398/07/28   

 تاریخ انتشارنوبت دوم: 98/08/14  
 سیدمجتبی جوادزاده رئیس ثبت اسنادواملاک تربت جام 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تربت جام

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف و ضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی / آگهی موضوع ماده 3 قانون 
و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 508139860306007000-98/07/23 ...هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت جام تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی سکینه عفتی فرزند غلام محمد  بشماره شناسنامه 13 صادره از تربت جام یک سهم مشاع از 10 سهم 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 182233/5مترمربع پلاک 0 فرعی از 180 اصلی مفروز و مجزی شده 
از پلاک ....فرعی از ....اصلی قطعه  ....واقع در خراسان رضوی بخش 13 مشهد  خریداری از مالک رسمی غلام محمد 
عفتی کاریز نوئی  محرز گردیده است . است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت  به فاصله 15روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته  باشند.می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم و پس اخذ رسید ،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض ،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
تاریخ انتشارنوبت اول: 1398/07/28   

 تاریخ انتشارنوبت دوم: 98/08/14  
 سیدمجتبی جوادزاده رئیس ثبت اسنادواملاک تربت جام 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک تربت جام

آگهی مفقودی 
بک  هاچ  سواری  خودرو  سبز  برگ  و  کمپانی  سند 
 62. ایران  833ص38  انتظامی  شماره  به   1397 مدل 
شاسی  شماره  به   M136065876موتور شماره  به 
درجه  از  و  گردیده  مفقود   NAS431100j1013097

اعتبارساقط می باشد

سرمایه گذاری تولید دارو در منطقه برای 
رهایی از وابستگی به کشورهای چند ملیتی

دکتر محمدرضا شانه ساز رییس سازمان غذا و دارو گفت: سرمایه گذاری برای تولید 
دارو در درجه اول در کشــور خودمان و در درجه بعدی در کشــورهای دیگر باعث 
می شود تمام کشورهای منطقه از وابستگی دارویی به کشورهای چند ملیتی رهایی 
پیدا کنند.شانه ساز در حاشــیه برگزاری شصت و ششمین اجلاس وزرای بهداشت 

کشورهای مدیترانه شرقی اظهار کرد: ایران، کشوری است که در حال تمدن سازی 
است، وقتی می گوییم تمدن سازی، به این معناست که برای تمامی نیازهای جامعه 
بشری، ایده، طرح و حرفی برای گفتن داریم. در زمینه دارو و تجهیزات پزشکی هم 
حرف های جدیدی برای کشورهای منطقه داریم و می توانیم در حوزه خلیج فارس 
و امرو، ایفای نقش کنیم.وی افزود: کشــورهای مختلف منطقه برای کار مشترک با 
ایران در حوزه دارو و تجهیزات پزشــکی علاقه زیادی داشته و تمام وزرای بهداشت 
و معاونــان آنها در این اجلاس، به نوعی به بحث تولید مشــترک دارو و تجهیزات 
پزشکی، خرید و یا انتقال دانش فنی از ایران، اشاره داشتند.وی ادامه داد: برخی از 
کشورها به دلیل نیاز به اقلام دارویی و تجهیزات پزشکی و برخی دیگر به دلیل توان 

ســرمایه گذاری مشتاق هستند که با ما همکاری کنند.معاون وزیر بهداشت تصریح 
کرد: کشــوری هستیم که شــرکت ها و کمپانی های ما ایده های بسیاری داشته، 
اما نیاز به نقدینگی دارند؛ اگر بتوانیم رابطه مســتمر با این کشورها برقرار و اعتماد 
آنها را جلب کنیم، می توانیم هم با ســرمایه گذاری های داخلی و هم سرمایه گذاری 
خارجی کارهای مشترکی انجام دهیم.وی با تاکید بر اینکه سرمایه گذاری در ایران 
سود بالایی دارد، عنوان کرد: کشور ما جزو کشورهایی است که سود سرمایه گذاری 
در آن بســیار بالاست. می توانیم در درجه اول در کشور خودمان و در درجه بعدی 
در کشورهای دیگر سرمایه گذاری مشترکی در زمینه تولید دارو و تجهیزات پزشکی 

داشته باشیم. 

رسانه ها نسبت به ادبیات فارسی
 بی اعتنا شده اند

یک روزنامه نگار باســابقه دربــاره ی  ادبیات رایج در 
رســانه های کشور، با اعتقاد بر اینکه وضعیت نظم و 
نثر زبان فارسی در رسانه های مکتوب و غیرمکتوب، 
رســانه های تصویــری و شــنیداری، ســایت ها و 
پایگاه های خبری بســیار نابهنجار است، همچنین 
مهم ترین مســاله  که به باور او بیشتر در شبکه های 
اجتماعی هم دیده می شود، نبود زبان پالایش شده 
دستور زبان فارسی و داشتن رسم الخط معین است.
مینو بدیعی دربــاره ی وضعیت این روزهای ادبیات 
فارســی )زبان مرجع( در رسانه ها اظهار کرد: من از 
گذشته نه چندان دور شروع می کنم؛ گذشته ای که 
فکر می کنم همه دانشــجویان رشته علوم ارتباطات 
و روزنامه نگاری و سایر دانشجویانی که می خواستند 
دســتی در ادبیات داشــته باشــند، از ابتدا چه در 
دانشــگاه و چه مدارس آیین نگارش می آموختند، 
دستور زبان فارســی یاد می گرفتند و در عین حال 
ضمن مرور ادبیات کهن و کلاســیک زبان فارسی، 

ادبیات معاصر را هم به شکل صحیح می آموختند.
در آن زمــان آیین نــگارش یکــی از دروس اولیه 
دانشجویان ارتباطات و روزنامه نگاری در دانشگاه ها 
بود و حداقل به مســاله نوع نگارش، رعایت دستور 

زبان فارسی و غلط ننوشتن تاکید زیادی می شد.
این روزنامه نگار تصریح کرد: امروز بی اعتنایی خاصی 
نسبت به نگارش ادبیات فارسی در رسانه ها به وجود 
آمده و بیشــترین بی توجهی ها در این زمینه دیده 
می شــود؛ به عنوان مثال در مورد گزارش نویسی ما 
بنا را بر این داشــتیم که گزارش نویســی نثر خاص 
خــودش را می خواهــد؛ نثری که با مقاله نویســی 
متفاوت اســت؛ با نثر خبرنویسی هم متفاوت است 
و این آموزش داده می شــد.در گزارش نویســی که 
در دانشــکده در دوره لیسانس می آموختیم، اول از 
گزارش نویســی نوع نگارش ابوالفضل بیهقی شروع 
می کردیم تا به ادبیات معاصر می رســیدیم. درواقع 
ادبیــات بیهقی پیش زمینه ای برای تســلط کامل 
دانشجویان به مســاله ی ادبیات و زبان فارسی بود. 
اما حالا در سطح دانشگاه ها اگر هم چنین کارهایی 
انجام شــود، آنچه که در خروجی رسانه ها می بینیم 
در حد زیادی به باد می رود.بدیعی بیان کرد: به غیر 
از چند روزنامه رســمی و رسانه های شناخته شده، 
در رســانه ها، در اکثر موارد به آیین نگارش ادبیات 
فارســی کم توجهی می شود. دستور زبان فارسی در 
گذشــته های نه چندان دور در کنار زبان و ادبیات 
فارســی در مدارس تدریس می شــد و یا انشاء که 
پیش زمینه نوشــتن بود، به عنــوان یکی از دروس 

مهم در دبستان مطرح بود. 

محمدرضا جعفریان مشــاور مالیاتی اتاق اصناف به چالش 
هــای پیش روی 9درصد ارزش افزوده اشــاره کرد و افزود: 
این هزینه امروز بر دوش مصرف کننده گذاشته شده است.
جعفریان الگو برداری نکردن از تجربه ســایر کشــورها در 
امر مالیات را موجب بروز مشــکلاتی در این حوزه دانست و 
افزود: »150 کشور مالیات بر ارزش افزوده را بخوبی اجرایی 

می کنند ولی ما در این حوزه دچار مشکلاتی هستیم.«
وی با اشــاره به عملکرد ناقص ارزش افزوده از ابتدا تا دهه 
80 اظهار کرد: »در ســال 87 اصل هشتاد و پنجی توسط 
کمیسیون اقتصادی مصوب شد و حتی به صحن هم نرفت.«
جعفریان افزود: »دوره آزمایشــی اجــرای مالیات بر ارزش 
افزوده آغاز و یک باره وارد برنامه پنجم توســعه شد. یعنی 
زیر مجموعه هــا را آموزش ندادیم و حتی ممیزها نیز نمی 

دانستند این قانون چگونه باید اجرایی شود.«
وی خاطرنشــان کرد: »ایــن قانون حــدود 1000 صفحه 
بخشنامه و دستورالعمل دارد؛ پس اگر این قانون خوب بود 

چرا اتفاقات امروزی افتاده است!«
جعفریــان با بیان اینکه همه آزمون و خطاها بر ســر ارزش 
افــزوده بر گرده ملت ایران بــوده، تصریح کرد: »این همان 
کاری اســت که آقایان در ادغام بازرگانی و صنعت کردند و 
مردم هزینه آن را پرداختنــد؛  امروز هم مجلس مجدد در 
حال تفکیک آن اســت. بنده بعنوان یک شهروند ایرانی از 
دولت طلبکارم چون این آزمون و خطاها را انجام می دهد. 

تشکیل وزارتخانه حجم عظیمی از اقتصاد را می بلعد.«
مشــاور مالیاتی اتاق اصناف بــار دیگر به چالش های پیش 
روی 9درصد ارزش افزوده اشــاره کرد و افزود: »این هزینه 
امروز بر دوش مصرف کننده گذاشته شده است؛ در حالیکه 
همچنــان از ســال 93 تا امروز مشــغول کار کارشناســی 

هستیم.«
جعفریان خاطرنشــان کرد: »آفت های مالیاتی بسیاری از 
جملــه معافیت ها وجود دارد که هیچگاه از آن ســخن به 
میان نمی آید. مردم را در چرخه ای اشــتباه می اندازیم و 

بعدا وضعیت را به محاکمه می کشانیم.«
*تدبیری برای اجرای قانون مالیات بر ارزش افزوده

در ادامه مشاور معاون اقتصادی مرکز پژوهش های مجلس 
اجرای موقتی قانون مالیات برارزش افزوده را تدبیر دانست 
وگفــت: ایــن قانون بســیاری از مردم وفعــالان اقتصادی 
را درگیــر می کنــد و نباید بدون اینکــه تمهیدات لازم را 

اندیشیده باشیم، آن را دائمی درنظر بگیریم.
سیدمحمدهادی ســبحانیان گفت: »قانون مالیات بر ارزش 
افــزوه در بیش از 160 کشــور دنیا اجرا می شــود و پایه 
مالیاتی جدیدی نیســت که در ایران اختراع شــده باشد و 
با کار کارشناســی دولت وقت بصورت لایحه تقدیم مجلس 

شد.«
وی در پاســخ به این ســوال که چرا قانون ابتدا به صورت 

آزمایشی اجرا شــد، گفت: »قرار بود اشــکالات این قانون 
مرتفع شود.«ســبحانیان در خصوص فلســفه آزمایشی بود 
قانون مالیات بر ارزش افزوده گفت: »قانون مالیات بر ارزش 
افزوده بسیاری از مردم و فعالان اقتصادی را درگیر می کند 
و لذا نباید بدون اینکه تمهیدات لازم را اندیشــیده باشیم، 
قانونــی دائمی در نظــر بگیریم و بنده نــام این عملکرد را 

آزمون و خطا نمی گذارم بلکه یک تدبیر است.«
وی در عین حال تصریح کــرد: »در طول دوره اجرای این 
قانون اشــتباهات زیادی اتفاق افتاده است و نارضایتی های 

فعلی را رقم زد.«
سبحانیان گفت: »مســئله ای که به نارضایتی ها از اجرای 
قانون مالیات بر ارزش افزوده دامن زد این بود که دولت بعد 
از اینکه دید از این پایه مالیاتی منابع قابل توجهی بدســت 
می آورد، قبل از اتمام دوره آزمایشــی نــرخ این مالیات را 

افزایش داد.«
وی افزود: »در دوره آزمایشی اجرای این قانون، دولت نباید 
به ســمت افزایش نرخ می رفت و بایســتی بعد از آســیب 

شناسی کامل نســبت به قانون مالیات بر ارزش افزوده، به 
افزایش نرخ می پرداخت.«

ë  عده ای مالیات می پردازند ولی خود را مودی نمی*
دانند

در ادامه یک کارشناس امور مالیاتی گفت: بسیاری از فعالان 
اقتصادی حاضر نیستند نامشــان بعنوان مودی ثبت شود. 
حتــی مالیات خود را نیز می پــردازد ولی همواره اضطراب 

دارند که کسی از جزئیات فعالیت شان کسب اطلاع نکند.
ســیاوش غیبی پور گفت: »در اصلاح قانــون مالیات های 
مستقیم مکملی دیده شد تا شفافیت مالی ایجاد کنیم که بر 
اساس سامانه معاملات فصلی بود؛ بر این اساس افرادی که 
مشمول مالیات بر ارزش افزوده هستند، موظفند هر سه ماه 
گزارش معاملات خود را ارائه دهند؛ اما بســیاری اصناف به 
هیچ عنوان اقدام به ثبت نام نکردند و آن هایی که ثبت نام 
کردند نیز یکبار سراغ این شناسه اقتصادی نرفته و اطلاعات 

را ثبت نکرده اند.«
وی بــه برنامه حجره گفت: »فعالیــن اقتصادی که مالیات 
ســتیز و مالیات گریز نیســتند، با قانون و بی قانون وظایف 
خود را انجام می دهند ولی آن هایی که اهل دور زدن قانون 
هســتند، ثبت نام می کنند ولی قانــون را اجرایی نخواهند 
کرد ولی به جــای 9 درصد 6 درصد می پردازند که اثر آن 

امروز وارد بازار شده است.«
غیبی پور با اشاره به چالش های سازمان مالیاتی اظهار کرد: 
»یک شــهروند عادی نمی تواند از متخطیان شکایت کند و 
باید قبول کنیم یک قانون جدید اشــکالاتی دارد که از آن 
اطلاع نداریم و همین ها چالش اصلی پیش روی مالیات بر 

ارزش افزوده است.«
وی گفــت: »بســیاری از فعالان اقتصادی حاضر نیســتند 
نامشان بعنوان مودی ثبت شــود. حتی مالیات خود را نیز 
می پردازد ولی همواره اضطراب دارند که کســی از جزئیات 

فعالیت شان کسب اطلاع نکند.

نارضایتی از اجرای قانون مالیات بر ارزش افزوده
خبر

گوناگون

آگهی ابلاغ اجرائیه قرارداد بانکی 
بدین وسیله به یارمحمد بارانی بیرانوند فرزند میراحمد با شناسنامه شماره 417 و کد ملی 1930426666 و آزاد بک 
بارانی بیرانوند فرزند صید با شناســنامه شماره 261 و کد ملی 6129616678 و بهمن قبادی فرزند اکبر با شناسنامه 
شــماره 314 و کد ملی6129774508 ، ابلاغ می شود که بانک ســپه به استناد قرارداد بانکی شماره 148303416 
مورخه 1383/11/08جهت صول مبلغ دویســت و هیجده میلیون و هشــتصد و چهل و هفت هزار و چهارصد و یازده 
ریال تا تاریخ 1398/01/21 به انضمام خسارت تاخیر متعلقه و از تاریخ مذكور تا روز تسویه كامل بدهي طبق مقررات 
علیه شــما اجرائیه صادر نموده و پرونده اجرائی به کلاســه 9800009 در این اداره تشکیل شده و طبق گزارش مامور 
، محل اقامت شــما به شــرح متن سند شناخته نشده ،لذا بنا به تقاضای بســتانکار طبق ماده 18 آئین نامه اجرا مفاد 
اجرائیه فقط یک مرتبه در یکی از روزنامه های  کثیرالانتشــار محلی آگهی می شــود و چنانچه ظرف مدت بیست روز 
از تاریخ این آگهی که روز ابلاغ محســوب می گردد ، نســبت به پرداخت بدهی خود اقدام ننمایید ، عملیات اجرائی 

جریان خواهد یافت .
علی رحیمی - رئیس اداره اجرای اسناد رسمی خرم آباد 

آگهی مزایده اموال غیر منقول )نوبت اول(
حسب اجرائیه صادره در پرونده اجرایی شماره 971294 اجرا مربوط به پیمان کاکاوند به طرفیت وحید پیریایی و غیره مبنی بر مطالبه طلب با توجه به تقاضای ذینفع 
و مطابق نظریه کارشناسی شعبه اول اجرای احکام مدنی دادگستری بروجرد در نظر دارد از طریق مزایده حضوری اقدام به فروش با مشخصات ذیل نماید: طالبین می 
توانند حداقل پنج روز قبل از مزایده با هماهنگی اجرای احکام بازدید نموده در صورت تمایل به شــرکت در مزایده لازم اســت حداقل ده درصد قیمت پیشنهادی خود 
را بصورت وجه نقد همراه داشته باشند تا در صورت ارائه بالاترین قیمت وجه مذکور به حساب سپرده دادگستری واریز گردد و مابقی ثمن مورد مزایده نیز می بایست 
حداکثر ظرف مهلت یکماه از تاریخ مزایده به حســاب مذکور پرداخت گردد در غیر اینصورت مبلغ ده درصد ســپرده شده قبلی پس از کسر هزینه های اجرایی به نفع 

دولت ضبط شده و مزایده نیز باطل خواهد شد.
مشخصات مورد مزایده: فروش 2000 عدد فیلتر روغن استاندارد خودروی پراید با برند AJJFILTER و به ارزش هر عدد 65000 ریال جمعآ 130/000/000 ریال.

ارزش کل اموال مورد مزایده به 130/000/000 ریال معادل ) سیزده میلیون تومان ( می باشد که بعنوان قیمت پایه جهت شروع مزایده محسوب می گردد.
زمان مزایده: 1398/8/18 ساعت 10 صبح

مکان مزایده: دفتر اجرای احکام مدنی دادگستری بروجرد
مدیر دفتر اجرای احکام حقوقی دادگستری بروجرد – اقای محمدرضا گودرزی

غلامرضا مجیدی مدیرکل برنامه ریزی طرح های بنیاد 
مسکن انقلاب اســلامی با بیان اینکه ۱۱۰۰ روستا به 
شــهر تبدیل شده اســت گفت: دلیل عمده کم شدن 
جمعیــت روســتائیان کشــور مهاجرت از روســتاها 
به شــهرها نیســت بلکه تبدیل غیر اصولی روســتاها 
به شــهرها اســت.مدیرکل برنامه ریــزی و هماهنگی 
طرح های بنیاد مســکن انقلاب اســلامی  در ارتباط با 
مشکلات "اقتصاد روســتا" اظهار کرد: دلیل عمده کم 
شــدن  جمعیت روستائیان کشور مهاجرت از روستاها 
به شهرها نیست بلکه سیاستی در کشور دنبال می شود 
که روستاهای بزرگ به شهر تبدیل می شوند.وی افزود: 
کاهش جمعیت روســتاها درنتیجه اســتحاله نیست 
بلکه اســتفاده ابزاری از یک امکان قانونی اســت؛ در 

برخی از مواقع وقتی مطالبات روســتائیان پاسخ داده 
نمی شــود  در عوض این امتیاز تبدیل روستا به شهر را 

به روستائیان میدهند.
ë  دلیل اصلی کاهش جمعیت روستایی تبدیل

شدن 1100 روستا به شهر است
 مدیــرکل برنامه ریــزی و هماهنگــی طرح های بنیاد 
مســکن انقلاب اسلامی ادامه داد: باید توجه داشت که 
در این شکل از ایجاد شهرها درواقع اسم روستا به شهر 
تبدیل شــده  اما عملکرد و فضا کماکان مانند روســتا 
اســت.وی اظهار داشت: در سرشماری  سال 65 حدود 
400 شــهر داشــتیم که امروز به حدود هزار و 500 
شهر رسیده که درواقع  شهرهای جدید  درواقع همان 
روستاهای چند هزار نفری قبلی است. وی تصریح کرد: 

مهاجرت از روســتاها به شهرها پدیده عمومی نیست و 
در روســتاهایی که دستگاه های دولتی به وظایف خود 
به درســتی عمل کرده و زمینه  برای اشــتغال ایجاد 
کرده اند نه تنها جمعیت آن کم نشده بلکه به جمعیت 
آنها اضافه شــده اســت.مجیدی گفت: دســتگاه های 
زیادی در روســتاهای کشور فعال هستند اما انسجام و 
هماهنگی میان آنها وجود ندارد که این امر بزرگترین  

آسیب در حوزه توسعه روستایی کشور است.
ë  مسئولان بودونبود روستاها را در اقتصاد کشور

بی تاثیر می دانند
وی اظهار داشــت: کشــوری که امنیت غذایی ندارد و 
مواد اولیه مورد نیــاز خود را در داخل تولید نمی کند، 
نمی تواند در دنیا حرفی برای گفتن داشــته باشــد و 
همیشــه دستش به سوی دیگر کشــورها دراز است و 
دیگر نمی تواند ادعای اســتقلال یــا اقتصاد مقاومتی 

داشته باشد. 

دلیل افت جمعیت روستایی کشور؛ تبدیل غیراصولی روستاها به شهر
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خبر خبر 

اصفهان- مریم مومنی-یادگارامروز :
21 پروژه فرهنگــی، اجتماعی، HSE و 
ورزشــی با همفکری و همکاری اعضای 
کمیته مســئولیت های اجتماعی شرکت 
گاز اســتان اصفهان تعریف و طی ســال 

جاری اجرایی شده است.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان اصفهان 
دســتاوردهایی همچون؛کســب تندیس 
زریــن از وزارت نفت، تندیس زرین برند 
برتر، لوح صنعت ســبز، ســامت اداری 
و ... در 3 ســال اخیــر وکســب عنوان 
روابــط عمومی ســرآمد در چهاردهمین 
جشــنواره فرهنگی روابــط عمومی های 
اســتان اصفهان در محور مسئولیت های 
اجتماعی حاصل پروژه های بهبود تعریف 

شده طی سال جاری عنوان کرد.
مهندس علوی، به اجرای حدود 15 هزار 
نفر ســاعت آموزش مصرف ایمن و بهینه 
در سطح اســتان در سال های 96 و 97 
اشــاره کــرد و گفت: این آمــوزش های 
مردمی منجر به کاهش 45 درصدی فوت 
مصرف کنندگان گاز طبیعی طی این دو 

سال شد.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان اصفهان، 
گفــت: برگزاری نشســت هم اندیشــی 
مســئولیت هــای اجتماعی در ســطح 
استان و اخذ نیازها و انتظارات جامعه به 
منظــور تدوین برنامه های بهبود و ایجاد 
اثربخشی بیشــتر در برنامه های شرکت، 
انعقــاد تفاهم نامه به منظور اســتفاده از 
ظرفیت مشــترک ســازمان ها، ارگان ها 

و نهادها نظیر؛ آموزش و پرورش اســتان، 
مرکز بهداشــت اســتان، ســازمان نظام 
مهندســی و...، برگزاری سمینار صیانت 
از شریان های حیاتی، اجرای فرآیند نظر 
سنجی از 80 سازمان دولتی و خصوصی 
و همچنیــن آحاد مردم به منظور تدوین 
نیازها و انتظارات واقعی آنها، از مهمترین 
پروژه هــای بهبود تعریف شــده در این 

راستا بود.
مهنــدس علــوی، همچنیــن اجــرای 
برنامه های فرهنگی- ورزشــی به منظور 
خانواده های  رضایت مندی  سطح  افزایش 
کارکنــان، همکاری با ســازمان رفاهی- 
تفریحی شــهرداری اصفهان برای نصب 

بنرها و بیلبوردهای های فرهنگ ســازی 
مصرف ایمــن و بهینــه گاز طبیعی در 
سطح شهرهای اصفهان، نجف آباد، نایین، 
شاهین شــهر و ... ، عقــد تفاهــم نامه با 
اصفهان  ســازمان صداو ســیمای مرکز 
بــرای اجــرای 435 دقیقــه برنامه های 
فرهنگ سازی رادیویی و تلویزیونی و 48 
مصاحبه با اصحاب رســانه، مشارکت در 
برنامه های ملــی، مذهبی و خیرخواهانه 
نظیــر راهپیمایــی هــا، اهــدای خود، 
بازدید از خانواده های معزز شــهدا و ...، 
توســعه برنامه های ورزش همگانی نظیر 
کوهگشــت، پیــاده روی و ...، حمایت از 
طــرح ملی نهمین جشــنواره کتابخوانی 

رضــوی، برپایی نمایشــگاه ســامت و 
آموزش تغذیه ســالم ویــژه کارکنان در 
راســتای فرهنگ سازی سامت و تغذیه 
ســالم در خانواده هــا، حمایت از انجمن 
اوتیسم استان اصفهان از طریق برگزاری 
نمایشــگاه دســتاوردها و توانمندی ها و 
حمایت مالی از افراد تحت پوشش نیز از 
برنامه مهم فرهنگی در حوزه مســئولیت 
های اجتماعی در این شرکت بوده است.

وی، گفت: این شــرکت عاوه بر فرهنگ 
ســازی مصرف گاز طبیعــی در خصوص 
مصرف بهینه بــرق در زمان اوج مصرف 
از طریــق درگاه هــای اطــاع رســانی 
شــرکت نیز اقدام کرده است، همچنین 
اجــرای برنامه های مانور مشــترک بین 
اداره گاز و ســایر ادارات، توســعه فضای 
سبز با همکاری مراکز دولتی و همکاری 
با NGO  های زیســت محیطی، ایجاد 
زیرســاخت های جایگزینی سوخت پاک 
گاز با فراورده های میان تقطیر را نیز در 
راستای مسئولیت های اجتماعی خود در 

کارنامه خود دارد.
مهندس علوی، با اشــاره به انجام تفاهم 
نامه بــا اداره کل زندان های اســتان به 
منظــور تامین البســه کارکنان نیروهای 
ایــن شــرکت توســط زندانیــان افزود: 
تدویــن برنامه های خرید مســئولانه که 
برای برخی از کالاهای فاقد مشــخصات 
ویژه نظیر لبــاس کار از تعاونی های زنان 
 سرپرســت خانوار، در دســتور کار قرار 

دارد.

ارومیــه - مینــا اصانی-خبرنگاریادگار 
امروز

مدیر کل دامپزشکی اســتان آذربایجان 
غربی گفت :  نقش دامپزشــکی استان با 
حضور در عرصه هــای تولید در مناطق 
روستایی و عشــایری و حتی دور افتاده 
ترین مناطق اســتان در تامین سامت و 

امنیت غذایی کاما محسوس است
به گــزارش روابــط عمومــی اداره کل 
 ، اســتان آذربایجان غربی  دامپزشــکی 
مراســم گرامیداشت روز ملی دامپزشکی 
که بــا حضور ریاســت ســازمان جهاد 
کشاورزی اســتان ، مدیر کل دامپزشکی 
، مســئول دفتــر نمایندگی ولــی فقیه 
مدیران ادارات تابعه ، مســئولین ستادی 
و  شهرســتانی و کلیه همکاران در سالن 
استان  دامپزشــکی  اداره کل  اجتماعات 

برگزار گردید .
در این  مراسم دکتر داهیم ضمن تبریک  
روز ملی دامپزشــکی و هفته دامپزشکی  
عرصه  زحمتکشــان  و  تاشــگران  بــه 
بهداشــت عمومی و اقتصــاد ملی  نقش 
دامپزشکی در تامین غذای سالم را بسیار 

مهم عنوان کرد.
وی  بــه تببیــن نقش دامپزشــکی در 
بهداشــت عمومــی و توســعه اقتصادی 
پرداخــت و افــزود: در ســال گذشــته 
موفقیت هــای خوبــی درزمینه کنترل 
و مهار بیماری هــای مختلف دامی اعم 

از تب برفکی و بروســلوز دامی  کســب 
کردیــم ، به طوری که بالای 400 کانون 
تب برفکی در اســتان مهار و به زیر 100 

کانون کاهش پیدا کرد.
وی افزود : دامپزشکان استان با حضور در 
عرصه های تولید در مناطق روســتایی و 
عشایری و حتی دور افتاده ترین مناطق 
استان ســهم مهمی در تامین سامت و 

امنیت غذایی استان دارند.
وی اضافــه کــرد: در خصــوص کنترل  
و شــاربن  مرغی  انفولانــزای  بیمــاری 
نیزوضعیت مطلــوب و تحت کنترل بود 
و در ســال جاری نیز اهتمــام ما بر این 
اســت تا طبق تفاهم نامه منعقده با سپاه 
شــهدای استان در هفته دولت ، با کمک 

بسیجیان تمامی طیوربومی در روستاهای 
استان تا پایان سال جاری تحت پوشش 

واکسیسانیون طیور قرار بگیرند.
 دکتر داهیم خاطر نشــان کرد: در سال 
گذشته دربحث کنترل بیماریهای آبزیان 
نیز 10 کانون الوده مهارو پاکســازی شد 
، در زمینــه قرنطینه نیــز فعالیتها کاما 
مشهود و رضایت یخش است ، به طوری 
که از سال گذشته تا کنون شاهد افزایش 
صــادرات و واردات  فــراورده های دامی 
هســتیم و نزدیک 120 هــزار راس دام 
وبیش از 40 هزار تن گوشــت منجمد و 
نهــاده های دارویی و دامــی وارداتی  به 

کشور ترانزیت شده است.
آذربایجــان  دامپزشــکی  کل   مدیــر 

غربــی بیان کــرد: برای نزدیــک به 20 
از اســتان آذربایجــان غربــی  کشــور 
 ترانزیــت فراورده های خــام دامی انجام 

می گیرد.
 دکتــر داهیم افــزود: اشــتغالزایی در 
بخش غیر دولتی نیز در ســال گذشــته 
افزایش یافته اســت به طوری که عاوه 
بر به کارگیری مســئولین فنی مراکز در 
مناطق روستائی و عشــایری برای انجام 
فعالیت های دامپزشکی ، از توانمندهای 
دامپزشکان بســیجی نیزدر جهت تامین 
ســامت غذایی جامعه اســتفاده خواهد 

شد.
وی تاکیــد کرد: در ســال گذشــته و با 
توجــه به اوج تحریم ها و جنگ اقتصادی 
و کمبود اعتبارات ، شــاهد رونق تولید و 
بین  بیماریهای های مشترک  مهارکانون 
انسان و دامی در استان بودیم و عملکرد 
مطلوبــی کارکنان دامپزشــکی در کنار 
بخش خصوصــی در بخش های مختلف 
فعالیت خود داشتند که امیدوارم در سال 
جاری نیز مصم تر از گذشــته در تامین 
ســامت و امنیت غذایــی جامعه تاش 

کنند.
در ادامــه ایــن مراســم از 13 نفــر از 
همکارانی  بازنشسته ، 3 نفر پیشکسوتان 
و 3 کارمندان نمونه با اهداء  هدیه و  لوح 
تقدیر توســط مدیر کل تجلیل به عمل 

آمد.

چابهار – عبدالله مظفری-- خبرنگاریادگار 
امروز : 

مدیرکل بنــادر و دریانوردی سیســتان و 
بلوچســتان گفت: هزار و 50 نفر در شرکت 
های ســرمایه گذاری و پروژه های عمرانی 

بندر چابهار اشتغال دارند.
به گــزارش پایگاه اطاع رســانی اداره کل 
بنادر و دریانوردی سیســتان و بلوچستان، 
بهروز آقایی در نشست صمیمی با نخبگان، 
دانشگاهیان، جوانان حوزه و موسسات مردم 
نهاد شهرســتان چابهار که در بندر شهید 
بهشتی چابهار برگزار شد اظهار کرد: توسعه 
در هر منطقه ای بــا مطالبه گری آغاز می 
شود، بنابراین می طلبد مطالبه گری ها در 
چابهار در راستای رفاه مردم، توسعه استان 
و محور شــرق باشــد که اداره کل بنادر و 
دریانوردی سیســتان و بلوچستان این مهم 

را در دســتور کار و اولویت خود قرار داده اســت و بر 
مبنای آن برنامه ها را پیش می برد.

وی با بیان این که بندر چابهار دیگریک بندر ســنتی 
نیست ادامه داد: به واسطه اقدام های توسعه ای انجام 
شده این بندر اکنون در ویترین جمهوری اسامی ایران 
قرار گرفته است.  مدیرکل بنادر و دریانوردی سیستان 
و بلوچســتان اظهار کرد: با ایجاد تجهیزات پیشرفته و 
زیرســاخت های لازم، کشتی هایی با ظرفیت 3 هزار و 
TEU 800 کانتینر در بنــدر چابهار پهلوگیری کرده 
که عملیات تخلیه و بارگیری آن در کوتاه ترین زمان و 

بهترین کیفیت صورت پذیرفته است.
آقایی تصریح کرد: در فاز نخســت طرح توســعه بندر 
شهید بهشتی چابهار 5 کیلومتر دایک گذاری در دریا، 
203 هکتار استحصال از دریا انجام و هزار و 700 متر 
اسکله با درافت 16.5- متر احداث شده است، لایروبی 
حوضچه هــا و کانال ها به میــزان 15.8 میلیون متر 

مکعب و ساخت موج شکن به طول هزار و 470 متر از 
دیگر اقدام های انجام شده در این فاز است. 

وی افزود:30 دســتگاه استراتژیک شــامل 9 دستگاه 
جرثقیل ســاحلی و محوطــه ای، 13 دســتگاه انواع 
تجهیزات تخلیه و بارگیری و 8 دســتگاه مکنده غات 
با ظرفیت 600 تن بر ســاعت در بنــدر چابهار مونتاژ 
و عملیاتی شــده اســت.  مدیرکل بنادر و دریانوردی 
سیستان و بلوچستان تاکید کرد: مجموع این اقدام ها 
باعث شــده اســت، بندر چابهار به لنگرگاه امنی برای 
پهلوگیری کشتی ها تبدیل شود، به گونه ای که حتی 
در فصل بادهای مونســون نیز امکان پهلوگیری ایمن 
کشتی ها در این بندر به وجود آمده است. آقایی گفت: 
عملیات ســاخت برج کنترل ترافیک دریایی به عنوان 
نماد شــهر چابهار نیز در بندر شهید بهشتی آغاز شده 
اســت، این برج بلندترین ساختمان  برج کنترل در کل 

بنادر کشور خواهد بود.

وی با بیان این که ســال گذشته با ورود 9 
کشتی کالای ترانزیتی از هند به افغانستان 
10 هزار تردد در اســتان ایجاد شد گفت: 
با توجه بــه موقعیت اســتراتژیک چابهار 
و به واســطه پیگیری هایی که انجام شد، 
توانستیم توافق نامه ایران، هند و افغانستان 
را به موســوم به توافق نامه چابهار اجرایی 

کنیم. 
مدیرکل بنــادر و دریانوردی سیســتان و 
بلوچستان با اشــاره به اشتغال روزانه 500 
تا 600 نفر نیرو در اســکله شهید بهشتی 
اضافه کرد: 526 نفر در بخش شرکت های 
ســرمایه گذاری و 524 نفر در پروژه های 
عمرانی بندر چابهار مشغول به کار شده اند.
آقایی بــا بیان این که به ازای ورود هر یک 
میلیون تن کالا به بندر چابهار هزار و 300 
شغل به صورت مستقیم و غیر مستقیم در 
استان ایجاد می شود اظهار کرد: همچنین به ازای ورود 
هــر 2.5 میلیون تــن کالا 500 میلیارد تومان گردش 
مالی در حمل و نقل و 50 میلیارد تومان گردش مالی 
در سایر شقوق خدمات رسانی ایجاد می شود که تاثیر 

زیادی در رونق اشتغال منطقه دارد.
وی با بیان این که احیای صنعت لنج ســازی به عنوان 
خواسته به حق مردم چابهار، مطالبه ما نیز است اضافه 
کرد: 12 کارگاه لنج سازی در استان وجود دارد که در 
صورت احیا و رونق فعالیت می تواند برای بیش از 10 

هزار نفر شغل ایجاد کند.
مدیــرکل بنادر و دریانوردی سیســتان و بلوچســتان 
اضافه کرد: هزار و 400 دانش آموز در مدارس ابتدایی 
و متوسطه دخترانه و پسرانه کوی مسکونی بندر چابهار 
مشغول به تحصیل شــده اند که فقط حدود 200 نفر 
آن ها فرزندان پرســنل اداره کل بنــادر و دریانوردی 

سیستان و بلوچستان هستند.

مدیرکل بنادر و دریانوردی سیستان و بلوچستان  اعلام کرد؛

اشتغال یک هزار و 50  نفر در شرکت های سرمایه گذاری و عمرانی بندر چابهار

مدیر کل دامپزشکی استان آذربایجان غربی تاکید کرد ؛

نقش دامپزشکی در تامین سلامت و امنیت غذایی

بررسی عملکرد امور مشترکین آب و فاضلاب 
روستایی شهرستان نقده
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در جلسه ای با حضور مدیر و کارشناسان امور آب و فاضاب روستایی نقده، 

عملکرد حوزه امور مشترکین مورد بررسی قرار گرفت.
در این جلســه پس از بحث و بررسی عملکرد، مسائل و مشکات مبتابه، 
مقرر گردید به منظور ارتقای سطح خدمات ارائه شده به روستاها، با همکاری 
پیمانکاران نسبت به وصول بدهی های مشترکین و کاهش مدت زمان دوره 

وصول اقدامات لازم انجام گیرد.
بررسی قبوض نامتعارف، تاکید بر چند جانبیه بودن تعین خسارت جرائم 
انشــعابات غیر مجاز و بررسی و پایش نحوه قرائت کنتورنویس های چند 

روستا بصورت پایلوت از دیگر موضوعات مطرح شده در این جلسه بود

اتحادیه اوراسیا بازار مناسبی 
برای صادرات ایران است

مدیرکل دفتر ارزیابی کیفیت کالاهای صادراتی و وارداتی سازمان 
اســتاندارد گفت: اتحادیه اقتصادی اورســیا بازار جدید و مناسبی 
برای صادرات کالاهای ایرانی اســت که باید از آن به نحو مطلوب 

استفاده کرد.
تقی تقی پور  در جمع تعدادی از تولیدکنندگان اســتان یزد افزود: 
بازرگانــان و تجار ایرانــی می توانند محصولات خــود را عاوه بر 
کشورهای عراق و افغانستان و سایر کشورهای هدف به پنج کشور 

بلوک اوراسیا صادر کنند.
وی  به توافق اخیر دولت ایران با این اتحادیه اشــاره کرد و افزود:  
تولیدکننــدگان با محصول خــوب و با کیفیــت می توانند زمینه 

صادرات پایدار و اشتغال و کسب درآمد پایداری را فراهم کنند.
این مسئول با اشاره به  اینکه رعایت الزام های استاندارد و کیفیت 
مهمترین عامل موفقیت در صادرات پایدار اســت بیان داشت: هم 
اکنون استاندارد ایران رتبه ۲۱ در بین ۱۶۳ کشور  و رتبه سه آسیا 

را در سطح جهانی داراست.
همچنین  مدیرکل اســتاندارد اســتان یزد  گفت:  این نهاد تاش 
می کند بــا نظارت دقیق زمینه افزایش تولیــدات با کیفیت را در 

استان فراهم کند.
محمدرضا زارع افزود: تولیدکنندگان نسبت به کیفیت محصولات 

خود مطابق با دستورالعمل ها توجه لازم داشته باشند.
 ) Eurasian Economic Union( اتحادیه اقتصادی اوراســیا
که از جامعه اقتصادی اوراســیا ریشــه می گیرد، در سال ۲۰۱۵ با 
حضور کشــورهای باروس، قزاقستان و روســیه آغاز به کار کرد، 
قرقیزســتان و ارمنستان هم اندکی بعد در همین سال به عضویت 
کامل این اتحادیه درآمدند و ایران در اردیبهشــت ماه سال ۱۳۹۷ 

توافقنامه ایجاد محدوده آزاد تجاری با این اتحادیه را امضا کرد.

صادرات قطعی از منطقه آزاد ارس ۸۵ درصد 
افزایش یافت

 مدیرعامل و رئیس هیات مدیره سازمان منطقه آزاد تجاری صنعتی ارس، 
ارزش صادرات قطعی منطقه در ۶ ماهه نخست امسال را ۴۸ میلیون دلار 
اعام کرد و گفت: نســبت به مدت مشابه سال گذشته شاهد افزایش ۸۵ 

درصدی این نوع صادرات هستیم.  
محســن نریمان روز سه شنبه در جمع خبرنگاران خاطرنشان کرد: در ۶ 
ماهه نخست پارسال ۲۸ میلیون دلار صادرات قطعی از این منطقه انجام 

شده بود.
وی ارزش صــادرات حاصل از تولید در منطقه به ســرزمین اصلی را در 
نیمه نخست امســال ۷۸ میلیون دلار اعام کرد و گفت: این رقم نسبت 
به صادرات ۴۸ میلیون دلاری نیمه نخســت پارسال رشد ۶۵ درصدی را 

نشان می دهد.
نریمان همچنین از افزایش بیش از چهار برابری صادرات مجدد از منطقه 
آزاد ارس در نیمه نخســت امسال نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
خبرداد و افزود: در ۶ ماهه نخست سال گذشته ۲۰ میلیون دلار صادرات 

مجدد کالا داشتیم که امسال به ۸۵ میلیون دلار رسید.
مدیــر عامل منطقه آزاد ارس اعام کرد: ارزش صــادرات کالای داخلی از 
منطقه در مدت یاده شــده از ۱۱ میلیون دلار به ۳۴ میلیون دلار رسیده 
است.نریمان مجموع صادرات از منطقه آزاد ارس در قالب صادرات قطعی، 
حاصل از تولید به سرزمین اصلی، صادرات مجدد و صادرات کالای داخلی 
را در ۶ ماهه نخست امســال ۲۴۵ میلیون دلار اعام و خاطرنشان کرد: 
ارزش کل صادرات ۶ ماهه امسال از این منطقه به صادرات ۲۵۱ میلیون 

دلاری ۱۲ ماهه سال گذشته نزدیک شده است.
وی عمده کشورهای هدف صادراتی منطقه آزاد ارس را آذربایجان، ترکیه، 
عراق، قرقیزســتان، افغانستان، ارمنســتان، چین، امارات متحده عربی، 
فدراسیون روسیه و گرجستان اعام کرد و گفت: در ۶ ماهه نخست سال 
جــاری آذربایجان با ۴۴ درصد، ترکیه با ۲۴ درصــد و عراق با ۹ درصد 

بیشترین سهم را از صادرات منطقه داشتند.
نریمان همچنین از واردات ۲۶.۴ میلیون دلاری کالا به منطقه آزاد ارس 
در ۶ ماهه نخســت امســال خبرداد و گفت: این میزان واردات نسبت به 
واردات ۲۸.۵ میلیون دلار نیمه نخست سال گذشته کاهش ۲.۱ میلیون 

دلاری را نشان می دهد.
موقعیت راهبردی منطقه آزاد ارس در شمال غرب کشور و موضوع الحاق 
ایران به اتحادیه اوراسیا و نقش اساسی مناطق آزاد ارس، انزلی و چابهار و 
همچنین هم مرز بودن ارس با جمهوری آذربایجان، ارمنستان و جمهوری 
خودمختار نخجوان و نزدیکی آن به کشورهای ترکیه و عراق و  هم جواری 
جغرافیایی با کشورهای CIS )مشترک المنافع( با هدف گذاری بازار ۶۰۰ 
میلیون نفری منجر به ایجاد ظرفیت های اقتصادی بسیار مناسبی برای این 

منطقه در بین مناطق آزاد کشور شده است.

مراسم بدرقه کاروان زیارتی کارکنان مخابرات منطقه 
آذربایجان غربی به پیاده روی اربعین حسینی
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مراســم بدرقه کاروان زیارتی کارکنان مخابــرات منطقه آذربایجان غربی 
به آیین پیاده روی اربعین حســینی با حضور سرپرست مخابرات منطقه 
آذربایجــان غربی وکارکنان بعد از اقامه نماز ظهر وعصر در محل نمازخانه 
برگزار شــد . در مراسم بدرقه این کاروان  زیارتی مهندس نوری سرپرست 
مخابرات منطقه  ضمن تسلیت ایام ســوگواری شهدای کربای واربعین 
حســینی از حضور همکاران درپیاده روی  اربعین حسینی قدردانی نمود 
وافزودند : اربعین حسینی بهترین فرصت برای خود سازی ، شناخت عمیق 
قیام عاشورا است وامیدوارم  بهترین استفاده معنوی از این زیارت را داشته 
باشند .  شایان ذکر است مراسمات  مشابه در شهرستانهای تابعه نیز اجرا 

گردید 

 واردات از امارات به بوشهر مشمول 
تخفیف ۲۰ درصدی شد

 

رئیس اتاق بازرگانی بندر بوشــهر گفت: با لغو مصوبه ســتاد تدابیر ویژه، 
کالاهای وارداتی از کشور امارات متحده عربی به بوشهر مشمول تخفیف ۲۰ 

درصدی در سود بازرگانی شد.
خورشــید گزدرازی در نشست فعالان اقتصادی استان بوشهر افزود: از ۲۶ 
مردادماه سال ۱۳۹۵ براساس مصوبه ستاد تدابیر ویژه، بندر بوشهر از تخفیف 
۲۰ درصدی سود بازرگانی کالاهای وارداتی از مبدا کشور امارات محروم شده 

بود که با اباغیه جدید این سود اکنون برقرار شده است.
وی بیان کرد: اشتغال و امرار معاش عمده بوشهری ها  به صورت مستقیم و 
غیرمستقیم به بازرگانی خارجی و تجارت دریایی وابسته است که برقراری 

تخفیف ۲۰ درصدی سود بازرگانی این فعالیت ها رونق می گیرد.
گزدرازی ادامه داد: همچنین با برقرار شــدن تخفیف ۲۰ درصدی ســود 
بازرگانی در این استان پیش بینی می شود  گمرک ها و بنادر استان بوشهر از 

رونق بهتری برخوردار شود.
 وی یادآور شــد: پیش از این نیز در نشســت کمیسیون  ماده یک وزارت 
صنعت، معدن و تجارت لغو استثناهای ۲۰ درصد تخفیف سود بازرگانی در 

بندر بوشهر به تصویب رسیده بود.
گزدرازی اظهارداشــت: همچنین منطقه ویژه ۲ اقتصادی بوشهر به عنوان 
پســکرانه کانتینری این بندر محسوب شده و ۲۰ درصد تخفیف یاد شده 

شامل این پسکرانه نیز خواهد شد.
وی ادامه داد: پیش از این تخفیف ۲۰ درصدی ســود بازرگانی در بوشــهر 
استثناهایی داشت که سبب محروم شدن این بندر از انتقال کالاهای تجاری 
و رکود آن شده بود که حذف این استثناها زمینه ترغیب فعالان اقتصادی 

برای فعالیت در این بندر کهن را فراهم خواهد کرد.

در ۶ ماهه سال جاری؛

۵۱۱ میلیون دلار کالای غیرنفتی 
از استان مرکزی صادر شد

استاندار مرکزی گفت: در 6 ماهه سال جاری میزان صادرات غیرنفتی استان 
به ۵۱۱ میلیون دلار رسید.

 سیدعلی آقازاده در حاشیه بازدید از تعدادی از واحدهای تولیدی شهرستان 
اراک در جمع خبرنگاران اظهار کرد: آمارهای اقتصادی، صنعتی و تولیدی 
اســتان مرکزی در ســال جاری نشان دهنده رشــدی معنادار، ملموس و 
رضایت بخش در حوزه افزایش نقدینگی، میزان سرمایه گذاری و تولید صنایع 

نسبت به سال گذشته است.
وی در خصوص یکی از واحدهای تولیدی اراک افزود: واحد تولیدی پروفیل 
آلومینیوم پوشش دار با مشکل نقدینگی و بدهی بانکی و مشکل رکود مواجه 
اســت. این واحد تولیدی می تواند تامین کننده نیاز عمده کشور در زمینه 
تولید پروفیل آلومینیوم باشد، ولی به منظور خرید تجهیزات و ماشین آلات 
نیازمند دو میلیون دلار سرمایه گذاری است که می طلبد مدیران بانک ها و 
دستگاه های اجرایی استان در این خصوص اقدامات و مساعدت لازم را انجام 
دهند. با توجه به ســرمایه گذاری انجام شده ارزش این شرکت بیش از ۳۰ 

میلیارد تومان است.
اســتاندار مرکزی با بیان اینکه طی سال گذشته بیش از یک میلیارد دلار 
صادرات غیرنفتی از استان مرکزی انجام شده افزود: در نیمه نخست سال 

جاری حجم صادرات غیرنفتی استان به ۵۱۱ میلیون دلار رسیده است.
آقازاده بیان کرد: در صورتی که این روند در نیمه دوم سال ادامه داشته باشد 
که قابل تحقق نیز هســت، پیش بینی می شود تا پایان سال جاری میزان 

صادرات غیرنفتی استان نسبت به سال گذشته بیشتر باشد.
وی در خصوص نحوه واگذاری شرکت هپکو نیز اظهار کرد: شرکت هپکو در 

حال حاضر به  صورت موقت به سازمان خصوصی سازی واگذار شده است.
استاندار مرکزی خاطرنشان کرد: در این بازه زمانی موقت که شرکت هپکو 
در اختیار سازمان خصوصی سازی است، حقوق کارکنان و کارگران شرکت 
هپکو باید با همکاری بانک ملی بر اساس مصوبه کارگروه ملی پرداخت شود. 
فکر می کنیم بتوانیم در نیمه دوم سال ۹۸ حقوق کارکنان را تامین کنیم و 

در پرداخت حقوق کارکنان تا پایان سال مشکلی نباشد.
اســتاندار استان مرکزی اظهار کرد: مهمترین اقدامی که باید در این مدت 
انجام شــود انتخاب ســهامدار دارای صاحیت و تزریق نقدینگی از منابع 
مختلف برای شــرکت هپکو است تا در نیمه دوم سال جاری بتوان چرخه 

تولید را در این شرکت به حرکت درآورد.
آقازاده تاکید کرد: در صورت تحقق این مهم، باید تمامی دستگاه های دولتی 
و تشکل های صنعتی و پیمانکاران بزرگ داخلی تاش خود را در راستای 

فروش محصولات شرکت هپکو انجام دهند.
وی افزود: زمانی که یک شــرکت دولتی واگذار شــود بهیچوجه به دولت 
بازنخواهد گشت، تنها ممکن است تغییراتی در سهامدار ایجاد شود و در این 
بازه زمانی تغییر سهامدار، شرکت موقتا به سازمان خصوصی سازی بعنوان 

نماینده دولت برمی گردد.

در شرکت گاز استان اصفهان انجام شد؛

تصویب و اجرای 21 پروژه بهبود در حوزه مسئولیت های اجتماعی 



امیرسالار جعفرپیشــه مدیر دفتر توســعه فناوری سلامت 
دانشگاه علوم بهزیستی و توان بخشی ضمن معرفی زمینه های 
همکاری فناورانه این دانشــگاه با دانشگاه صنعتی شریف در 
حوزه توانبخشی، گفت: فناوری های مورد استفاده ما در حوزه 
توانبخشی با دنیا فاصله معناداری دارد و اغلب روش های ارزیابی 
اختلالات بالینی موجود در کشــور، روش های پرسش نامه ای 
یا مشــاهده ای است.جعفرپیشه اظهار کرد: تفاهم نامه ای بین 
دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی و دانشگاه  صنعتی شریف 
در خصوص حمایت از فناوری های توانبخشی با تکنولوژی بالا 
به امضا رســیده و از طرف هر دو دانشگاه، برای اعضای هیات 
علمی گرنت فناوری تعیین شــده است.وی ادامه داد: افرادی 
که بتوانند در این حــوزه فناوری تولید کنند و فناوری آن ها 
منجر به توسعه محصول و توانبخشی افراد شود، می توانند در 
فراخوان دو دانشگاه که به زودی اعلام می شود، شرکت کنند 
تا طرح فناورانه آن ها بررســی شده و در صورت تأیید، گرنت 
به آن تعلق گیرد.عضو هیأت علمی دانشگاه علوم بهزیستی و 
توانبخشی سپس به تشریح جایگاه مهندسی در توان بخشی 

پرداخت و توضیح داد: متأسفانه در این حوزه بین روش های 
مورد اســتفاده ما و دنیا فاصله زیادی وجود دارد؛ در کشــور 
از روش های پرســش نامه ای و کتبی برای تشخیص استفاده 
 Virtual reality می شود، در حالی که دنیا روش هایی چون
یا واقعیت مجازی، Telerehabilitation یا توانبخشــی از 
راه دور، تکنولوژی های رباتیــک، ویلچرهای فرمان گیرنده از 
حرکت چشم یا سیگنال های الکتریکی عضلات و ... استفاده 
می کند. این در حالی اســت که تکنولوژی های فوق به کشور 
ما وارد نشــده و فناوری ما در حوزه توانبخشی با دنیا فاصله 

معناداری دارد.

در مطلــب زیر می خواهیــم ببینیم در بیهوشــی حین 
عمل های جراحی دقیقا چه اتفاقی در بدن ما رخ می دهد.

سال پیش در چنین روزی اولین بار از یک ماده شیمیایی 
برای بیهــوش کردن بیمــاران در بیمارســتان عمومی 
ماساچوست آمریکا استفاده شد و از آن روز به بعد به خاطر 
فواید بیهوشی و کمکی که به درمان بیماری ها کرده است، 

این روز به نام روز جهانی بیهوشی در جهان ثبت شد.

ë  زمان بیهوشی چه اتفاقاتی برای بدن مان
می افتد؟

از یک تــا ۱۰ را برعکس می شــمارید و کم کم به خواب 
می روید، به همین ســادگی. مغز دیگر نمی داند در طول 
این مدت که بیهوش بوده  اید چه اتفاقاتی برای بدن شــما 
رخ داده اســت. داروی بیهوشــی مثل یک ماده خواب  آور، 
قشر مغز و قســمت هایی از ســاقه مغز را که با بیهوشی 
مرتبط هســتند آرام می  کند و تنفس هم آرام می  شــود. 
وقتی به هوش می آیید فکــر می کنید دقیقا همین چند 

ثانیه پیــش بود که خواب تان برد و هیــچ اتفاقی در این 
مدت نیفتاده است.در زمان بیهوشی نمی  توانید سرفه کنید 
و با ایــن کار از ورود مواد داخل معده به ریه ها جلوگیری 
کنید برای همین اســت که پزشکان توصیه می  کنند قبل 
از عمل جراحی و بیهوشی حتما محتویات معده تان خالی 
شــود و دیگر هم چیزی نخورید. هرکسی بعد از بیهوشی 
دردســر هایی دارد که خواه ناخواه باید با آن ها کنار بیاید 
البته ممکن اســت فقط یکی دو روز طول بکشــد، اما به 
هرحال تهوع و ســرگیجه از بیشترین مشکلاتی است که 
برای خیلی ها به وجود می آید.بیهوشی چند حالت در بدن 
ما ایجاد می  کند؛ اول این که برای آن که درد را احســاس 
نکنیم نوعی بی حسی در بدن به وجود می آورد. هوشیاری 
را از بین می برد تا ما به اتفاقاتی که در طول عمل جراحی 
می افتد آگاه نباشــیم، چون قطعا باعث ترس و نگرانی و 
استرس شدید می  شــود. فراموشی حافظه در زمان عمل 
کمک می کند نفهمیم چقدر طول کشیده که در اتاق عمل 

بوده ایم و گذشت زمان را احساس نکنیم.

زمان بیهوشی چه اتفاقاتی برای بدنمان می افتد فاصله معنادار کشور با دنیا در استفاده از فناوری های توانبخشی

»منشور اخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 
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مطالعات آزمایشــگاهی نشــان می دهند که پونه کوهی ظرفیت آنتی اکســیدانی قوی تری به نســبت 
آنتی اکسیدان های صنعتی که به فرآورده های صنایع غذایی اضافه می شوند، دارد.

پونه کوهی با نام علمی Origanum Vulgare L. و از خانواده labiatae گیاهی چند ســاله دارای 
ساقه ای چهارگوش و برگ های کُرکی قرینه در دو طرف ساقه می باشد.

شــکل برگ ها بیضی شــکل و به رنگ سبز و بنفش می باشــد. این گیاه که بومی جنوب غربی اوراسیا 
و منطقه  مدیترانه می باشــد، به مدت هزاران سال بخشــی از درمان از طریق طب جایگزین یا آشپزی 

بوده  است.
قدمت اســتفاده از پونه کوهی جهت مصارف گوناگون از جمله مصارف درمانی به دوران یونان باستان بر 
می گردد؛ به طوریکه در نســخ قدیمی علمی به جامانده ذکر شده است بقراط از این گیاه به عنوان یک 

داروی ضد عفونت استفاده می کرده است.
در ادامه به برخی از خواص متنوع و خارق العاده این گیاه با ارزش اشاره خواهیم نمود:

ë پونه کوهی و خواص آنتی اکسیدانی
دو مــورد از مهم ترین ترکیبات موجود در پونه کوهی عبارتند از رزمارینیک اســید و تیمول، که هر دو 
آنتی اکســیدان هایی بسیار قدرتمند می باشند که به شدت با کاهش استرس اکسیداتیو در بدن ارتباط 
داشته و می توانند سلول های مختلف بدن را از آسیب های ناشی از رادیکال های آزاد محافظت کنند.
رادیکال های آزاد محصول مخرب جانبیِ متابولیســم ســلولی هســتند که می توانند به سرطان و سایر 

بیماری های مزمن منجر شوند.
مطالعات آزمایشــگاهی نشان می دهند که پونه کوهی ظرفیت آنتی اکسیدانی قوی تری به نسبت آنتی 

اکسیدان های صنعتی که به فرآورده های صنایع غذایی اضافه می شوند، دارد.
ظرفیت آنتی اکســیدانی پونه کوهی در یک مقدار برابر بسیار بیشتر از مواد غذایی مصرفی روزانه نظیر 

پرتقال و سیب می باشد.
ë پونه کوهی و خواص آنتی میکروبیالی

مواد شیمیایی فعال موجود در پونه کوهی رشد باکتری هایی چون سودوموناس آیروژنز و استافیلوکوکوس 
اورئوس را متوقف می کند.

حتی مطالعات متعدد نشــان می دهد که پونه کوهی به نســبت داروهای تجویز شــده در برابر باکتری 

ژیاردیا بســیار مؤثرتر عمل می کند. همچنین شــایع ترین عفونت های قارچی معمولًا توسط قارچی به 
نام کاندیدا آلبیکنس ایجاد می شود.

این عفونت ها معمولًا با علائمی از جمله خستگی، درد مفاصل، نفخ و افزایش وزن همراه هستند.
پژوهش ها نشان می دهند که کارواکرول موجود در پونه کوهی خطر ابتلا به بیماری های قارچی ناشی 
از کاندیدا آلبیکنس را کاهش می دهد. به نظر می رســد کارواکرول با افزایش نفوذپذیری غشاء سلولی 
میکروارگانیسم های مضر، سبب بر هم خوردن تعادل یونی دو طرف غشاء و در نهایت منجر به تخریب 

غشای سلولی میکروارگانیسم می شود.
علاوه بر مطالب گفته شــده پونه کوهی یک عامل تحریک کننده اســت که می تواند تولید ســلول های 
سفید خون را افزایش دهد، سرعت سوخت و ساز بدن را بالا ببرد و بهبودی از بیماری  را سرعت ببخشد.

ë پونه کوهی و سلامت دستگاه گوارش
از دسته گیاهانی که به نظر می رسد در سلامت دستگاه گوارش نقش مهمی داشته باشد، پونه کوهی را 

می توان نام برد که اثرات مفید و کارآمد خود در این زمینه را از طرق مختلف اعمال می کند:
1- ترکیبات پلی فنولی موجود در پونه کوهی مانند کارواکرول که جزء ترکیبات فعال زیســتی به شمار 
می روند در تعادل میکروفلورهای دســتگاه گوارش به خصوص روده -بوسیله جلوگیری از رشد باکتری 
های بیماری زا و در نتیجه افزایش تکثیر باکتری های مفید- نقش داشــته و از این طریق در تنظیم و 

تعادل هضم و جذب مواد غذایی و بهبود عملکرد دستگاه گوارش نقش مهمی را ایفا می کنند.
2- پونه کوهی سرشــار از فیبر اســت، بنابراین با وجود اندازه  کوچکی کــه دارد، می تواند تأثیر زیادی 
روی دســتگاه گوارش داشته باشد. فیبر، عنصری اساسی برای یک سیستم گوارشی سالم است، چرا که 
می توانــد مقدار مدفوع را افزایش دهد و حــرکات لوله  گوارش را تحریک کند، که به این ترتیب حرکت 

غذا در دستگاه گوارش و دفع به صورت مؤثرتری صورت می گیرد.

این گیاه ظرفیت آنتی اکسیدانی قوی تری به نسبت آنتی اکسیدان های صنعتی دارد

معاون بهداشت وزارت بهداشت مطرح کرد

تاکید وزرای بهداشت منطقه امرو 
بر تاثیر مستقیم افزایش مالیات

در کاهش مصرف دخانیات
معاون  رییسی  علیرضا  دکتر 
بهداشــت وزارت بهداشــت 
وزرای  اجــلاس  گفــت: در 
بهداشت کشورهای مدیترانه 
شــرقی )امرو( تاکید شد که 
افزایــش مالیات بر دخانیات 
می تواند راه بســیار مناسبی 
در کاهش مصرف آن باشــد.

دکتــر علیرضا رییســی، در 
حاشــیه برگزاری شــصت و 
وزرای  اجــلاس  ششــمین 
بهداشت کشورهای مدیترانه شرقی با تاکید بر اینکه افزایش مالیات 
ارتباط بســیار مســتقیمی بر کاهش مصرف دخانیــات دارد، اظهار 
کرد: بعضی از کشــورهای منطقه که مالیات دخانیات را ۱۰۰ درصد 
افزایش داده اند، مشــاهده کردند که مصرف آن بســیار کاهش پیدا 
کرده اســت و نمونه آن در کشــور ترکیه و سایر کشورهای دیگر نیز 
گزارش شــده است.وی افزود: با توجه به اینکه ایران رییس مجمع و 
کنوانسیون جهانی مبارزه با دخانیات است، انتظار می رود که شایسته  
این جایگاه باشیم. در این خصوص دو فاکتور حائزاهمیت است؛ اول 
اینکه خوشــبختانه مجلس شورای اســلامی، بالاخره پس از سال ها 
پذیرفت که مالیات دخانیــات را افزایش دهد، البته به نقطه ایده آل 
نرسیده ایم، اما همین میزان افزایش را هم نقطه شروع می دانیم. دوم 
هم اینکه اقدام شورای نگهبان در مورد عدم تایید استفساریه مربوط 
به اســتفاده از قلیان در قهوه خانه ها، جای تقدیر داشــته و می تواند 

بسیار امیدوارکننده باشد.
معاون بهداشت وزارت بهداشت با اشاره به اینکه استان قم به عنوان 
اســتان بدون دخانیات انتخاب شده اســت، عنوان کرد: اقدامات به  
صورت نمادین در این استان آغاز شده است و امیدواریم سایر استان 

ها هم به پیروی از این استان بتوانند کار را پیش برند.

درباره ضررهای لنز هنگام خواب بیشتر بدانیم
معمولا لنــز برخلاف ظاهری نرم خودش مــی تواند موجب کاهش 

اکسیژن رسانی به قرنیه، عفونت و فشار به چشم شود.
معمــولا لنز برخلاف ظاهری نرم  خودش مــی تواند موجب کاهش 
اکســیژن رسانی به قرنیه، عفونت و فشار به چشم شود.  بعضی افراد 
این علائم را جدی نمی گیرنــد و باعث کاهش بینایی و حتی باعث 
کوری  خود می شــوند. هنگام خواب هم، به قرنیه چشــم اکسیژن 
رســانده می شــود ، اما اگر هنگام خواب لنز به چشــم باشد مانع از 
اکسیژن رسانی مناســب به قرنیه خواهدشد. بدون اکسیژن لنزهای 
تماســی خشک می شــوند و خارج کردن لنزها از چشم با دشواری 
انجام خواهد شــد. هم چنین به دلیل کمبود اکســیژن رســانی به 
قرنیه، وریدهای جدیدی مســئول اکسیژن رسانی به قرنیه می شوند 
و مشکلی به نام نئووسکولاریزاسیون را پدید می آورند. علاوه بر این، 
افرادی که به طور منظم در هنگام خواب از لنزهای تماســی استفاده 

می کنند، دچار چشم درد و التهاب، عفونت خواهند شد.
بیماری نئو وسکولاریزاسیون سبب می شود تا فرد به سختی بتواند از 
لنزهای تماسی استفاده کند. عفونت ها ی چشمی شامل زخم قرنیه 
)پارگی محافظت نشده(،کراتیت )التهاب قرنیه( و نئووسکولاریزاسیون 

)رشد بیش از حد رگ های خونی در قرنیه چشم( است.

 

عوامــل متعددی مانند ســن، آســیب های 
جســمانی یا برخی بیماری ها می توانند علت 
خطوط روی ناخن یا برجســتگی روی ناخن 
باشــند. با مرطــوب نگه داشــتن ناخن ها و 
اســتفاده کمتر از مانیکــور می توانید مانع از 

ایجاد این خطوط شوید.
بــا نگاه کردن بــه ناخن می تــوان اطلاعاتی 
درباره ســلامت عمومی بدن به دســت آورد. 
اگر مشکلی در بدن پدید آید، ناخن ها ممکن 
اســت تغییر کرده و گاهــی اوقات خطوط و 
برجســتگی هایی بر روی آن ها پدیدار شــود. 
در ایــن مقاله با علت خطــوط روی ناخن و 
بهترین روش برای از بین بردن آنها بیشــتر 

آشنا خواهیم شد.
ë  علت خطوط و برآمدگی های عمودی

روی ناخن
خطوط عمودی روی ناخن ها شــایع ترین نوع 
برجستگی بر روی ناخن هاست که حدود ۲۰ 
درصد از افراد بالغ را تحت تأثیر قرار می دهد. 
به گفته متخصصان پوست، در اکثر موارد این 

وضعیت نشــانه پیری است. ناخن ها بیشتر از 
کراتین ساخته شده اند که این پروتئین در مو 
و لایه خارجی پوست نیز یافت می شود. با بالا 
رفتن ســن، همان طور که پوست، خشک تر و 
مو ها زبرتر می شوند، ناخن نیز تغییر می کند، 
زیرا بدن دیگر به سختی قادر به حفظ رطوبت 
خواهــد بود. با این حال اگــر تغییراتی مانند 
شکســتگی یا تغییر رنگ ناخن را مشــاهده 
کردید، بهتر است به پزشــک مراجعه کنید. 
در موارد نــادر، برجســتگی های روی ناخن 
می توانند نشانه کم خونی، روماتیسم مفاصل 
یا مشــکلات قلبی عروقی باشند. برای مثال، 
ایجــاد تنها یــک برآمدگی در وســط ناخن 
می توانــد نشــانه کمبود مواد مغــذی مانند 

پروتئین یا اسید فولیک باشد.
ë علت خطوط افقی روی ناخن

خطــوط و برآمدگی های افقی کــه به آن ها 
»خطوط بیو« نیز گفته می شــود، کمتر شایع 
بوده و می توانند نشانه بیماری یا فقط اثر یک 
زخم کهنه باشند. این وضعیت ممکن است به 

دلیل توقف موقت رشد ناخن در پیکره ناخن 
ایجاد شــود. این برجستگی ها اغلب بی خطر 
بوده و ناشــی از آســیب دیدگی های ابزاری 
مانند مانیکور، گیر کردن انگشــت لای در و 

موارد دیگر هستند.
هرچنــد گاهی اوقات ایــن وضعیت می تواند 
ناشــی از یک بیماری پوســتی مانند اگزما، 
پسوریازیس یا پارونیشی مزمن )عفونت چین 
ناخن که باعث تورم و قرمز شــدن پوســت 

می شود( باشد.
علاوه بر بیماری های پوســتی، خطوط افقی 
می توانند نشــانه مشــکلات بدنی نیز باشند. 
بــرای مثال، کــم کاری یا پــرکاری تیروئید 
می تواند بر هورمون های مرتبط با رشد ناخن، 
پوســت و مو تأثیر گذارد. اگر تمام انگشتان 
دســت و پا همزمان دچار خطوط بیو شوند، 
ایــن وضعیــت می تواند نشــانه عفونت هایی 
مانند ذات الریه، اوریون یا ســیفلیس یا حتی 
مشــکلات مرتبط با قلب، کبد یا کلیه باشد. 
به خصوص اگر این برجستگی ها با تغییر رنگ، 

شکنندگی و بدشکلی همراه شوند. 
ë  بهترین روش های از بین بردن خطوط

روی ناخن
در ادامــه بــه ۱۱ روش بــرای از بین بردن 

خطوط روی ناخن اشاره خواهیم کرد.
۱. به طور مرتــب ناخن های خود را مرطوب 

کنید
مرطوب کردن ناخن ها با کرم یا روغن می تواند 
به کاهش برجســتگی ها و حفاظت از کراتین 
ناخن کمک کند. از مرطوب کننده های حاوی 
ســرامید ها یا آلفا هیدروکسی اسید استفاده 
کنید که برای حفظ رطوبت و تقویت ناخن ها 

مفید هستند.
اگر ناخن های شــما حالت شــکنندگی پیدا 
کرده انــد، می توانید قبل از خــواب آن ها را 
کاملا مرطوب کرده و سپس از دستکش نخی 
و ســبک برای جذب کامل رطوبت اســتفاده 

کنید.
۲. ناخن های خود را مرتب و تمیز نگه دارید

کوتاه نگه داشتن ناخن می تواند مانع از آسیب 
دیدگی آن شود. با این حال کوتاه کردن بیش 
از حد و مداوم ناخن ممکن اســت باعث بروز 
برجســتگی بر روی ناخن شــود. از ناخن گیر 
مناسب و اســتاندارد برای گرفتن ناخن های 

خود استفاده کنید. ناخن ها را از ته نگیرید.
۳. ناخن های خود را نجوید و به آن ها ور نروید

ناخــن و پوســت اطراف آن بــه محرک های 
خارجــی واکنش نشــان می دهنــد. از این 
رو، جویــدن و ور رفتــن به ناخــن می تواند 
احتمال بدشکل کردن ناخن را افزایش دهد. 
محرک هایــی که باعث می شــوند به جویدن 
ناخــن خــود روی بیاورید را شناســایی و با 
کنترل آن ها از آسیب دیدگی ناخن های خود 

جلوگیری کنید.
ë ۴. به آرامی ناخن ها را پرداخت کنید

اگر چــه پرداخت کردن ناخــن باعث درمان 
خطوط و برجســتگی های ناخن نمی شــود، 
امــا پرداخت و ســوهان زدن آن ها به آرامی 

می تواند به پوشــاندن و مخفــی کردن آن ها 
کمک کند. با این حال توجه داشــته باشــید 
که با احتیاط از بافر ناخن استفاده کنید، زیرا 
این کار صفحه ناخن را نازک کرده و می تواند 
ناخن را مســتعد آسیب و شکســتگی کند. 
توصیه می شــود حداکثر ماهی یک بار از بافر 

ناخن استفاده کنید.
ë ۵. مراقب پوست دور ناخن باشید

با مراقبت کردن از پوست دور ناخن می توانید 
مانــع از ایجــاد برجســتگی های روی ناخن 
شوید. پوست دور ناخن مانع از ایجاد آلودگی 
و عفونت در بافت انگشــتان می شود. کندن و 
فشــار به پوست دور ناخن، نه تنها باعث بروز 
عفونت، آســیب به پیکــره ناخن و همچنین 
تغییر شــکل آن می شــود، بلکه ممکن است 
باعث ایجاد یک برآمدگی دائمی بر روی ناخن 

شود.
۶. دست های خود را بیش از حد نشویید

شســتن بیش از حد دســت ها باعث کاهش 
روغن ها و نــرم کننده های طبیعی پوســت 
شــده که این امر منجر به خشــکی و حتی 
اگزمای دســت و در نتیجه باعث ایجاد تغییر 
در ناخن ها می شــود. در زمان شستن ظروف 
حتما از دستکش استفاده کنید. به یاد داشته 
باشــید به طور مرتب از مرطــوب کننده ها 

استفاده کنید.
۷. استفاده از یک رژیم غذایی سالم

اگرچه این موضوع نادر است، اما گاهی اوقات 
خطوط و برجســتگی های روی ناخن ممکن 
است نشــانه بیماری یا کمبود ویتامین باشد. 
استفاده از یک رژیم غذایی متعادل و نوشیدن 
آب کافــی می تواند مانع از بروز این شــرایط 
شــود. توصیه می شــود که ۲۰ تا ۳۰ درصد 
کالــری خــود را از چربی های ســالم )روغن 
زیتون، آجیل، تخم ها(، ۲۰ درصد از پروتئین 
)گوشــت بدون چربی، ماهی، لوبیا( و ۴۵ تا 
۵۰ درصد از کربوهیدرات های سالم )میوه ها، 

سبزیجات، غلات کامل( تامین کنید.

علت خطوط روی ناخن چیست عجایب گردشگری:

بیماری پرهزینه ای
 که چندین سیستم بدن را درگیر می کند

یــک فوق تخصص بیماری هــای ریه کودکان گفت: CF بیماری پر هزینه اســت کــه علاوه بر ریه 
سیستم های دیگر بدن مانند گوارش را هم تحت تاثیر قرار می دهد.

محمــد نیک پندار فوق تخصــص بیماری های ریه کودکان درباره شــیوع بیماری CF )سیســتیک 
فیبروزیــس( در جهان اظهار کرد: شــیوع بیماری CF در جهان حــدود یک در هر ۲ هزار و ۵۰۰ تا 
ســه هزار تولد زنده است. در ایران به علت اینکه غربالگری پس از تولد انجام نمی شود، متاسفانه آمار 
دقیقی از نوزادان مبتلا به این عارضه وجود ندارد، ولی در حال حاضر حدود ۶ هزار بیمار ثبت شــده 

در کشور وجود دارد.
وی بیــان کرد: CF بیماری ارثی با توارث مغلوب اســت به این معنی که هر دو والدین باید ناقل ژن 

معیوب باشند، بنابراین بیماری CF اغلب در ازدواج های فامیلی مشاهده می شود.
CF راه های پیشگیری از ابتلا به بیماری

این فوق تخصص بیماری های ریه کودکان درباره راه های پیشگیری از ابتلا به بیماری CF افزود: اگر 
ســابقه این بیماری در خانواده وجود دارد باید از ازدواج فامیلی پرهیز شــود یا در صورت تصمیم به 
ازدواج فامیلی آزمایش های ژنتیکی لازم انجام شوند. بیماری CF عارضه ای است که چندین سیستم 
را در بــدن درگیر می کند. اغلب تظاهرات ریوی این بیماری مشکل ســاز می شــود و بیماران نیاز به 
بســتری پیدا می کنند، ولی این عارضه می تواند سیســتم های دیگر بدن مانند گوارش و تعریق را هم 

تحت تاثیر قرار دهد.
نیک پندار تاکید کرد: ترشحات موجود در بدن برای اینکه یک جریان طبیعی را ایجاد کنند باید رقت 
کافی داشته باشــند. در بیماری CF ترشحات سیستم تنفسی یا گوارشی غلیظ و چسبنده می شوند 

بنابرایــن زمینه برای بروز عفونت های مزمن و مکرر و التهاب مزمن در ریه فراهم می شــود، بنابراین 
در صورتی که اقدامات درمانی لازم انجام نشود بافت ریه تخریب و نارسایی تنفسی ایجاد می شود.

وی تصریح کــرد: مبتلایان به بیماری CF با مصرف دارو های ضــد التهاب و افزایش دهنده رطوبت 
مجاری تنفســی و همین طور فیزیوتراپی تنفســی می توانند از عوارض این بیمــاری در امان بمانند. 

فیزیوتراپی تنفسی به تخلیه ترشحات بسیار کمک می کند.
این فوق تخصص بیماری های ریه کودکان گفت: آنزیم های گوارشی هضم کننده غذا به علت غلیظ و 
چســبنده بودن ترشحات نمی توانند از طریق لوزالمعده به داخل روده ها ترشح شوند، بنابراین باید به 
کمک مصرف دارو های هضم کننده، به هضم کافی مواد غذایی و جذب آنها در بدن کمک کنیم تا فرد 

به عوارض ناشی از سوء تغذیه و کمبود ویتامین های مختلف دچار نشود.
نیک پندار یادآوری کرد: خوشبختانه از مهر ماه امسال خدمات بستری، سرپایی و دارو های بیماری پر 

هزینه CF  تحت پوشش ۱۰۰ درصد بیمه قرار گرفته است.
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